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AJÁNLÁS 

 
 
 
 
Eddig minden blogkönyv ajánlóját így kezdtem: „Ez a könyv nem jöhetett volna létre…” 
Nem töröm meg a tradíciót. A mondat most így folytatódik: …ha nincs a százötvenedik 
Rendőrkávéház. De volt. Természetesen nem lehetett volna százötvenedik, ha nincs az 

azt megelőző száznegyvenkilenc, és így tovább, egészen a 2014-es  
legelsőig Pécsett. És én azóta blogolok, rendületlenül.  

Az első harminchat blogból szerkesztett könyvet  
én kaptam ajándékba a barátaimtól  

az 50. születésnapomra. A Police Café  
ötéves születésnapjára aztán már magam  

adtam ki a második, majd a századik Café után a harmadik kötetet.  
 
 
 
 

A blogkönyvsorozatnak ez a negyedik darabja is ünnepi. A százötvenedik Police Cafét 
2023. december 12-én a szerencsés véletlennek köszönhetően a szolnokiak tartották.  
Ezt a történetet ott folytatom, ahol az előzőt abbahagytam. A századik Police Cafét 
Siklóson ünnepeltük 2022. november 29-én, és az abból az alkalomból összeállított  

Az első száz Rendőrkávéház című könyvem 2022 karácsonyán  
jelent meg. Természetesen az erről szóló hírrel indul ez a kötet.  

Hogy a többi ötvenhét további bejegyzés mi mindent rejt,  
azt egy rövid ajánlásban összefoglalni nem lehet.  

Viszont a szokásos tiszteletkört megfutom: 
Minden régi és új játszótársamnak,  

akik nélkül a Police Café mozgalom nem jöhetett volna létre, és nem működne egyre 
intenzívebben, szívből örülök. Köszönöm, hogy kitartanak az ügy mellett,  

és szenvedélyesen kávéznak velem. 
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SZAKMAI AJÁNLÁS 
 
Molnár (Café) Kata tanárnő 2021-ben adta ki a Police Café módszertani kézikönyvet, 
amely strukturáltan tartalmazza mindazt, amit a World Caféról és rendőriesített 
változatáról, a Police Caféról tudni kell, tudni érdemes. Nagy megtiszteltetés volt 
számomra, hogy akkor a kézikönyv szakmai ajánlására engem kért fel. Ennek 
apropója pedig az volt, hogy a program 2014. évi indulásánál, a „Pécsi Café” ötletének 
formába öntésénél jelen lehettem, vagyis a születésnek részese voltam. Tanárnővel a 
baranyai rendőrök kapcsolata azóta is töretlen. Gondosan összegyűjtöttem hát a 
kávéházi módszertan gyakorlati tapasztalatait, és összesűrítve, zaccmentesen tettem 
azt közzé.  
 Hogy kerülök ismét az ajánlói szerepbe? Valószínűleg Kata Péccsel szembeni 
elfogultsága és a 2024. év sajátossága az ok. Egyrészt jelen blogkönyv címe 
önmagáért beszél: a módszer túlfutott a 150. eseményen. Másrészt idén ünnepeljük a 
Rendőrkávéház 10 éves működését, aminek egy újabb, ezúttal ünnepi Café 
megszervezésével, szinte napra pontosan Pécs ad helyszínt. Vagyis vissza a 
bölcsőhöz. 
 Meggyőződésem, hogy egy évtized távlatából visszatekintve a Police Café 
módszertanáról, előnyeiről, lehetőségeiről itt már nem kell írnom. Mert a több mint 
150 rendezvény, a módszertani kézikönyv, a blogkönyvsorozat, a tudományos 
publikációk és kutatási anyagok már megtették helyettem. Nem is beszélve a 
közösségi oldalak folyamatosan bővülő tartalmairól. Sokkal inkább a hit, az 
elkötelezettség és a kitartás fontosságára és közösségkovácsoló erejére, valamint a 
turbulensen változó környezeti kihívásokra, felgyorsult világunkra hívom fel az 
olvasó figyelmét. Utóbbiak közepette bizony jólesik időnként egy kicsit leülni és 
beszélgetni egy Rendőrkávéházban. Többek között a közösség erejéről és annak a 
biztonságteremtésben játszott szerepéről.  
 Ennek a kiadványnak a fókusza – hasonlóan az előző bloggyűjteményekhez – már 
sokkal inkább azokról szól, akik megízlelték ennek a technikának a gyakorlati 
mibenlétét, akik saját ötleteikkel bővítették és színesítették a kezelt témák sokaságát. 
Hiszen magam sem gondoltam, hogy a kezdeti tapogatódzó lépések után a mára 
önjáró Police Cafék mellett majd NAV Caféról, Polgárőr Caféról, Roma Caféról és 
különböző szakmai kávéházak megjelenéséről hallhatunk. 
 Nem túlzás kijelenteni, hogy a határ a csillagos ég, hiszen a megoldandó feladatok 
sora végtelen. Az ezekhez rendelt emberi erőforrásoknak csak a saját kreativitásunk, 
hitünk és eltökéltségünk szabhat határt. 
 Biztosan lesz majd olyan olvasó, aki csak a saját programjáról/programjairól szóló 
bejegyzést keresi, többségünk pedig a rendszer egészét, a program fejlődését kísérheti 
figyelemmel. Nem tilos örülni más sikerének, érdemes tanulni a blogokból, bátran fel 
kell venni a kapcsolatot azokkal a kollégákkal, akik már kitapostak egy utat, és azon 
járva előmozdíthatják saját problémamegoldásukat.  
 De szól a könyv azoknak is, akik nyitottak az újszerű megoldásokra, mert elegük 
van a kiüresedett értekezletek hatástalanságából, hisznek az emberi kapcsolatokra és 
kollektív tudásra alapozott útkeresésben, emellett nem áll távol tőlük egy 
szabályozott, mégis közvetlen közösségi élmény befogadása. A rendőrkávéházi 
események emlékeztetői önmagukban alkalmasak arra, hogy ösztönzőleg hassanak 
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azokra, akik még a mezsgye túloldalán állnak. Tanárnő „Kata”lizáló személyisége 
pedig bizonyította, hogy mindig van újabb és újabb cél és célközönség, amelyek és 
akik elérésében ez a kiadvány is komoly segítség lesz. 
 A blogkönyvsorozat legújabb kötetének kéziratát megismerve magam is 
megdöbbentem, hogy micsoda ívet futottak be a kávéházak. A számok és események 
makacs dolgok, tényszerűek. A 2014–2022 közötti időszak a Police Café életében egy 
normál léptékű, tudatosan épített fejlődési ciklusnak tekinthető. Kényszerű 
megtorpanás kizárólag a pandémia miatti veszélyhelyzet idején történt. Ugyanakkor 
szembetűnő az az intenzitás, ami 2023-at jellemzi. Az egy év alatt megvalósított 
programok száma minden várakozást felülmúlt. Ez egyértelmű visszaigazolása a 
befektetett energiák hasznosulásának, egy új kommunikációs kultúra 
megerősödésének és a rendőrségi támogató közeg kiszélesedésének. 
 Továbbra is vallom, hogy a Police Café nem csodafegyver, önmagában nem váltja 
ki a rendőrszakmai kihívások megoldását, de frissességével, egyediségével szélesíti 
lehetőségeink repertoárját. Magamat idézve arra bátorítom az olvasókat, hogy 
szerezzenek saját tapasztalatokat, kóstoljanak bele a kávéházi élménybe, ítéljék meg 
maguk a módszer hatását. 
 
Tisztelt Tanárnő, Kedves Kata! Csak így tovább, irány az 500! 
 
 

Korontos Zoltán r. ezredes, kapitányságvezető, 
Pécsi Rendőrkapitányság 
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ELŐSZÓ 
 
Police Café blogkönyvből a negyediket tartja kezében a kedves olvasó. Aki az előző 
hármat ismeri, az tudhatja, hogy miként azoknak is volt, ennek a mostaninak is kell 
legyen valami apropója. Aki azokat nem látta, annak is könnyű kitalálni a címből:  
a Túl a százötvenediken azt jelenti, amit.  
 2019, 2020, 2022 – ezek a Police Caféval kapcsolatos összegyűjtött blogjaim 
kötetbe rendezésének eddigi évszámai. Rendőrkávéházi élményeim barátaim általi 
kiadatását Újabb rendőrkávéházi élményeim magánkiadása követte, majd napvilágot 
látott a harmadik Police Café blogkönyv, Az első száz Rendőrkávéház is. Közben  
a 2021-es Police Café módszertani kézikönyv és a szerzőtársakkal írt 2022-es Kutatói 
Rendőrkávéház? Avagy a közös biztonság, a bűnmegelőzés meg a tudomány című 
kiadványok sem hagytak időt pihenni szerzőknek és követőknek sem. 
 Számoljunk csak egy kicsit! Az utolsó blogkönyv óta másfél év telt el, és csak ez 
alatt az idő alatt fele annyi (e gyűjtemény szerint ötven, valójában már ötvenöt) 
rendezvény zajlott, mint az azt megelőző nyolc és fél évben (száz). Akárhogyan 
nézzük is, ez tekintélyes mennyiségi növekmény. És persze beszédesek a számok, de 
büszkébb vagyok a minőségi fejlődésre, amelyen ez idő alatt a módszer átment. Hogy 
ebből a szempontból miért volt különleges év a 2023-as, azt az alábbi csokorba szedett 
– egyébként e kötetben kivétel nélkül blogbejegyzések formájában bővebb kifejtést is 
kapó – tények bizonyítják. 
 E kötet címének konkrét háttere, hogy 2023. december 12-én a szolnokiak rendezték 
a 150. Rendőrkávéházat. Az erről szóló tudósítás azért is különleges, mert szerzője 
legfrissebb doktoranduszom, akinek nagyon is kapóra jött ez az esemény. 
 Az örökös éllovas baranyaiak már a második járási sorozatukat rendezték, ahol már 
csak kétszer voltam moderátor, a többiből Police Café képeslap érkezett. 
 Feljöttek a Police Cafék rendezőinek élmezőnyébe a komárom-esztergomiak is. 
2023-ban az előző évben elkezdett hétrészes Pályaorientációs Police Caféjukhoz öttel 
járultak hozzá. Ráadásul az országban egyedüliként rendeztek ilyen tematikájú, egy 
egész megyére kiterjedő sorozatot. 
 A Budapesti Rendőr-főkapitányság Bűnmegelőzési Osztálya már régi partnerem. 
Tavaly újabb három rendezvénnyel folytatták a hagyományt, amelynek jegyében a 
bűnmegelőzésben dolgozók szakmai párbeszédét a Prevenciós Rendőrkávéház 
műfajával kívánják erősíteni. 
 Kifejezetten kuriózumnak mondható a Police Cafénak az eredeti World Café 
felhasználási területéhez legszorosabban illeszkedő alkalmazása. Belső 
szervezetfejlesztő kollektív alkotótechnikaként nagyszerűen alkalmas ugyanis arra, 
hogy a szakemberek közötti párbeszédet, együttműködést segítse. Februárban a bács-
kiskuniak Helvécián Jövőálló rendészet címmel, majd októberben ugyanők ugyanott 
a megyei szintű bűnügyi és rendészeti szakterületek közötti kooperáció igényével 
rendeztek szervezetfejlesztő Police Cafét. Szeptemberben hasonló célból Police Café 
Speciál néven tartottak konzultációt a személyzeti kérdésekről a baranyaiak is, Pécsett 
az igen impozáns püspökségi Magtár Látogatóközpontban. 
 Apróság, de nekem fontos, hogy május végén Krémer Ferenc barátom – akinek 
jóvoltából 2007-ben a Police Cafét megismertem – az ELTE jogi karára, kriminológus 
hallgatóihoz hívott meg egy vendégelőadást tartani a Police Caféról. 
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És az is nagy öröm volt, hogy Kiskunfélegyházán már negyedszer nyitottak 
Rendőrkávéházat, ezúttal a Sz.Ö.R.P.-ös változatot.  
 Igencsak szép fegyverténynek könyvelem el, hogy a 2022 októberében Zuglóban a 
hagyományteremtés szándékával megrendezett Vándor Workshopot 2023 
szeptemberében a Bács-Kiskun Vármegyei Rendőr-főkapitányság vette át, és 
Kecskeméten tarthattunk konferenciát és Szakmai Police Cafét. 
 Másfél évtizedig dolgoztam a biztonságért Józsefvárosban, és most a szomszéd 
kerület, Ferencváros is „hódítás alá került”. Szeptemberben az önkormányzat 
áldozatsegítőivel egy Tervező Cafét, majd egy négyrészes ún. Szomszéd Cafét 
rendeztünk civilekkel. Ezzel egyébként nagy álom teljesült, még ha csak egy kis 
projekt adott is rá szerény lehetőséget. 
 Egy egyszerű Roma Police Cafénak indult, jóllehet náluk már a második volt, a 
kiskunhalasi, 2023. május 11-én. De hogy mi lesz belőle, azt sem én, sem pedig ők 
nem sejtették, legfeljebb reméltük. Innen datáljuk ugyanis annak az összesen 21 részes 
országos Roma Police Café sorozatnak a keletkezését, amely 2023. október 2. és 
november 30. között valamennyi megyében végbe ment. Magam ezek közül hatot 
moderáltam, a többi önkiszolgáló Café volt, amelyekről helyszíni tudósítás érkezett 
képeslapokon. Hadd emeljem ki közülük itt is a monorit, mégpedig azért, mert itt 
történt meg az, ami még nem volt: magam csak vendég voltam egy 
Rendőrkávéházban, de más valaki „főpincérkedett”. Mégpedig egy tündéri 
moderátor, akit csodálatos élmény volt látni. 
 Bár a történet még egy 2021-es országos bűnmegelőzési tárgyú kutatással kezdődött 
– de mint tudjuk, lassú éréshez idő kell –, a Police Café módszere 2023-ban tovább 
bontogatta szárnyait a tudományos színtéren is. A szokásos Szent László napi pécsi 
konferencián beszéltem arról a kutatásról, amelyet a baranyai járási Police Café 
sorozat hatásvizsgálatára folytattam. Ugyanebbe a tárgykörbe, azaz a tudomány 
asztalára kívánkozik az a számomra örömteli tény is, hogy egy doktorandusz a saját 
kutatásához szintén a kutatói rendőrkávéház módszerével kísérletezik. A kötet utolsó 
bejegyzésében csak hírt adok róla, de az eredmények alighanem már a következő 
blogkönyvbe kívánkoznak. 
 A könyv utolsó előtti bejegyzése egy nagyon szubjektív vendégírás, amely egyben 
a Roma Police Café sorozat összegzéseként is fölfogható. Szerzője a szerencsés 
véletleneknek köszönhetően óhatatlanul is a sorozat egyik főszereplője lett, bár 
szerinte az egészbe én rángattam bele. Nem kellett, ott volt a magától értetődő helye. 
És remélem, sokat fogunk még kávézni együtt. 
 A honlapon jelentős részt kitevő Police Café Extra rovat 2023-ban összesen 
harmincöt bejegyzéssel gyarapodott. Ezek közül a képeslapok száma huszonhat. Volt 
köztük igazi meglepetés is, hiszen történt két olyan esemény, amelyekről csak utólag 
értesültem, éppen a képeslapokon. Az egyik májusban Pilisszentkeresztről, a másik 
júniusban Kunszentmiklósról érkezett. Októberben pedig a Vám- és Pénzügyőri 
Tanszéken dolgozó kedves kolléganőm örvendeztetett meg egy beszámolóval, amely 
a lassan szintén önálló életet élő NAV Café módszerrel zajló szervezetfejlesztő 
kísérletükről adott hírt. Engedtessék meg egy szójáték: ez a Police Cafénak már-már 
a leányvállalata. Mint ahogy a lassan terjedő Polgárőr Café is, amelyből az egyetlent 
idén márciusban Gönyű rendezte. 
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Első blogkönyvem előszavában azt írtam, hogy az ügy virtuális menedzselése 
számomra örökösen tanulandó. Ez még most sem változott. A 2017 októberében 
induló honlap naprakészen tartásának része az is, hogy a Rendőrkávéházakról szóló 
saját és szép számú vendégszerző tollából származó élménybeszámolók azonnal 
felkerülnek a Facebook közösségi oldalra is. És bár a szövegek minőségéből és 
terjedelméből nem engedtem – és egyelőre e téren nem is tervezek változást –, hiszem, 
hogy így sokkal több emberhez eljutnak a hírek, mint ahányról konkrétan tudomásom 
lehet. Aki viszont nem a közösségi oldalakról tájékozódik, hanem jobb szeret kézbe 
venni és megillatozni egy nagyobb tenyérnyi összefűzött papírt, talán ebben a 
könyvben ilyen módon is örömét leli. 
 A szövegek közreadásának szempontja a szokásos: az összesen 58 blogbejegyzés 
időrendben követi egymást, csaknem teljesen az eredeti változatukban. Csak ott 
szerkesztettem őket minimálisan, ahol azt a nyomtatott megjelenés, az azóta eltelt idő 
miatti néhány aktuális pontosítás vagy hivatkozás feltétlenül szükségessé tette. 
 Régi olvasóimat újfent üdvözlöm, az újakat pedig csábítsa a rendőrkávé semmihez 
nem hasonlítható illata. Ha a sorok közül kiszüremkedő információfoszlányokkal nem 
érik be, jöjjenek és kávézzanak együtt a rendőrökkel a valóságban is. Mert töretlenül 
bízom benne, hogy egyre több helyen nyitnak Police Cafét… 
 

Café Kata 
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Budapest Főváros XIV. kerület Zugló Önkormányzata 2010-ben azzal a céllal hozta 
létre a Zuglói Közbiztonsági non-profit Kft.-t (ZKNP), hogy a Zuglót védő, 
közbiztonsági hálót alkotó szervezetekkel együttműködve segítse a közbiztonság 
megteremtését. 
 
A Zuglói Rendészeti Központban a nap 24 órájában, a hét minden napján folyamatos 
ügyeleti szolgálat keretében történik a telefonon, személyesen, illetve email-en 
keresztül érkező állampolgári bejelentések és a társszervezetek, valamint a hatóságok 
részéről érkező kérések fogadása és az ezekre történő intézkedés, információk 
továbbítása és a közvetlen segítségnyújtás megszervezése. 
 
A ZKNP a zuglói önkormányzati intézmények első számú biztonságtechnikai 
szolgáltatója, valamint a lakossági távfelügyeleti rendszer üzemeltetője. Szakképzett 
biztonságtechnikusaink cégek, intézmények és lakossági ügyfelek részére vállalják az 
elektronikus biztonságtechnikai rendszerek megtervezését, engedélyezését, 
telepítését és karbantartását. 
 
Prevenciós programjaink sokfélék: a felvilágosító kampányoktól a speciális 
célcsoportokat megszólító képzéseken és a közösségi rendészet filozófiája mentén 
működő „Szomszédom a rendőr!” programon át az itt lakóknak a biztonságteremtésbe 
való partneri bevonását lehetővé tevő Police Caféig.   
 
 

A ZKNP honlapján további információk találhatók: 
 

https://www.zknp.hu/ 
https://www.zknp.hu/szomszedom-a-rendor-program/ 
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1. POLICE CAFÉ EXTRA 42. – ÜNNEPI (KÖNYV)KIADÁS 

 
2022. december 20. 

 
Harminchat blogbejegyzés született a Police Café blogkönyv 2. része, az Újabb 
rendőrkávéházi élményeim óta. Ezek kértek most ilyen formában szerkesztett 
nyilvánosságot. A kis sorozatnak tehát ez már a harmadik darabja. A szerző 
boldog és büszke, mindazokra, akiknek köszönhető, hogy megérhette a századik 
Rendőrkávéházat is. Így lehetett ez egy kerek születésnapi kötet! 

 

 
2021. december 19-én került fel a honlapomra egy blogbejegyzés a 4D – Diskurzus a 
digitális didaktikai diverzitásról. Beszélgetőkönyv című kötetem megjelenésének 
hírével. Ki gondolta volna, hogy idén is kerül egy saját könyv a karácsonyfa alá, pláne, 
hogy egy évre rá ugyanazon a napon veszi át valaki a nyomdában a példányokat.  
Ez történt. Ma pedig már úton van Budapestre a csomag. Ebben az évben ez már a 
harmadik megjelenő könyvem… Nemsoká készül az évösszegzés, amelyben elég 
nagy hangsúlyt kap majd ez a tény, de most és itt a legfrissebb darab a főszereplő. 
 A címe – Az első száz Rendőrkávéház. Police Café blogkönyv 3. rész – beszédes.  
A kiadó a szerző maga, mint ahogy a kinézet is saját tervezés. A címlapra és a hátsó 
borítóra kerülő fotókat a józsefvárosi és a zuglói játszótársaknak köszönhetem és 
köszönöm is. A kivitelezés a pécsi Kódex Nyomda munkáját dicséri. A különleges 
szállítóknak, akik segítettek leküzdeni a Pécs–Budapest távot, szintén hálával 
tartozom. 
 Ami a tartalmat illeti, az számomra ismét felbecsülhetetlen. Harminchat 
blogbejegyzés született a Police Café blogkönyv 2. része, az Újabb rendőrkávéházi 
élményeim óta, ezek kértek most ilyen formában szerkesztett nyilvánosságot.  
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A kis sorozatnak tehát ez már a harmadik darabja. Idézem a fülszöveget, mert abban 
minden olyan fontos tudnivaló benne van, ami kedvet csinálhat a könyvhöz. 
 
„A Rendőrkávéház lényegét talán már egyre kevésbé kell magyarázni, főleg azoknak, 
akik olvasták a Police Café blogkönyv 1. és 2. részét. Az ismerősök és a tanítványok 
már nem azt kérdezik, mi ez, hanem hogy mikor és hol lesz a következő, és hogyan 
juthatnának be ők is. Talányos válaszom, hogy a legbiztosabban úgy, ha ők maguk 
nyitnak egyet. 
 Amikor 2014. június 2-án először hívtunk vendégeket a pécsi Zsolnay Negyedbe, 
még azt is kevesen gondolták volna, hogy az első négyrészes sorozatnak a híre túljut 
a városhatáron. Nem még hogy mások, ráadásul ennyien kedvet kapnak hozzá. 
 Mint a módszer fejlesztője és a rendőrkávézás terjesztője, kitartóan hittem abban, 
hogy ez így lesz. És igazam lett. 2022. november 29-én Siklóson megnyílt a 100. Police 
Café. Ez kitűnő alkalom volt arra, hogy visszatekintsek az elmúlt két és fél évre, ami 
alatt újabb 36 blogbejegyzés született. Ez pontosan ugyanannyi, mint a 2019-es első 
blogkönyvben megjelent bejegyzések száma – csakhogy fele annyi idő alatt! Ráadásul 
úgy, hogy közben volt egy komoly kényszerpihenő. 
 A pandémia előtti utolsó rendezvény ugyanis 2020. március 16-án volt. Akkor 
kénytelen voltam kitenni a Police Café ajtajára a képzeletbeli táblát: „Bizonytalan 
ideig zárva.” Bár azon a nyáron újra nyitottunk, nem sok alkalmunk volt a személyes 
találkozásra, mert a járvány újabb hullámai ismét otthonainkba kényszerítettek 
minket. Ám a Józsefvárosi közösségi rendészekkel megpróbáltuk a lehetetlent: 2021 
tavaszán Online Police Cafét nyitottunk, mindjárt hármat. Működött, de persze nem 
volt az igazi. Nagyon vártuk a visszatérést. És szerencsére az is eljött. 
 A szakemberek egyre több helyen rákapnak nemcsak a rendőrkávéra, de a mellette 
folyó beszélgetések ízére, és egymástól lesik-tanulják el a fortélyát annak, hogyan kell 
saját hozzávalóikból elkészíteni a helyi specialitásukat. Ezek és a recept – vagyis a 
Police Café immár módszertani kézikönyvbe foglalt alapelveinek – szigorú betartása 
garantálják a jótékony hatást. 
 Mert száz Cafénak is egy a vége: a biztonságos és élhető közösségekért folytatott 
párbeszéd a civilek és rendőrök között nemcsak kellemes, de eredményes is. Próbálják 
ki!” 
 
Kedves leendő Olvasók! A negyedik adventi vasárnap idén is örömhírt hozott.  
A várakozás most sem volt hiábavaló. A könyv megrendelhető nálam, az ismert 
elérhetőségeken. Aki még az ünnep előtt szeretne belőle, igyekezzen, szerdától 
péntekig még átveheti. Boldog és pihenős-olvasgatós karácsonyt kívánok 
mindenkinek! 
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2. GENERÁCIÓK RENDŐRKÁVÉHÁZA – PÁLYAORIENTÁCIÓS POLICE CAFÉ 

KOMÁROMBAN 
 

2023. február 16. 
 
Rendőrösen így mondanám: Jelentem, kezdetét vette az idei Police Café 
országjáró körút. Bloggeresen pedig így valahogy: Moderátoraink egyszerre két 
irányba indultak. Café Katáék Komáromban, baranyai rendőrbarátai Komlón 
kávéztak. Ilyen se volt még, hogy egyidőben két Rendőrkávéházban is folyik a 
munka. Márpedig 2023. február 16-án ez történt. Kicsi, de örömteli történelmi 
pillanat: a 102. és a 103. Police Café egy napra esett. Történetük azonban két 
lapra tartozik, úgyhogy most csak a komáromiról szól az élménybeszámoló.  
A komlóiról – és a 104.-ről és 105.-ről – legközelebb… 
 

 
 
Komárom-Esztergom (immár vár)megye lendületét pályaorientáció ügyben éppen 
csak megtörte az energiaválság. A kényszerű őszi-téli leállás után 2023. február 16-
án újra speciálisan ezzel a témával foglalkozó Rendőrkávéházat nyitottak. A 2022. 
szeptember 7-i dorogi hasonló rendezvény1 után most Komáromban ült le három 
asztal mellé az a huszonöt résztvevő, akik tenni tudnak és akarnak is az ügyben.  
A vendéglátók persze a rendőrök voltak, mert ahogy a telet még nem ette meg a kutya, 
az elmúlt öt hónapban ez a téma se került le a napirendjükről. Olyannyira nem, hogy 
azóta nem egy olyan szakdolgozat, tudományos diákköri pályamű és tanulmány került 
a kezembe, amelyek nemcsak hogy ezzel a témával foglalkoznak, de szerzőik mind 
fiatal rendészeti tisztjelöltek, épp csak pályakezdők vagy gyakorló vezetők. 
Mindannyian a sajátjuknak érzik a problémát, és arra a kérdésre keresik a – lehetőleg 
őszinte – választ, hogy mi az oka, hogy kevés a jelentkező. De nem állnak meg itt. 
Felelősen a szóba jöhető – lehetőleg hathatós – megoldások is érdeklik őket, és ami 
még ennél is fontosabb – nyilvánvalóan helyben –, dolgozni is hajlandóak ezeken. 

 
1 Molnár Katalin: Őszi Police Café portya II. — Dorog. Pályaorientációs Police Café Dorogon. 
Forrás: https://policecafe.hu/oszi-police-cafe-portya-ii-dorog-palyaorientacios-police-cafe-
dorogon/ Közzé téve: 2022. szeptember 7. 
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Jó ideje forgatok a fejemben egy erős mondatot erről az egész folyamatról, amely 
odáig vezetett, hogy az állami szektor munkáltatói egyre nagyobb bajban vannak e 
téren, akkor is, ha nem mindegyikük vallja ezt be, vagy még mindig csak nagyon 
halkan beszélnek róla. A rendőrség – végre – az utóbbiak közé tartozik. Gyengébb 
idegzetűek itt hagyják abba az olvasást, mert a határozott állítást tartalmazó erős 
mondat most következik: Nem a rendészeti pályák, hanem a magyar rendészeti 
szervezetek vonzereje van csökkenőben, mégpedig nagyon. Maga a pálya – az a 
sokrétű és izgalmas kihívásokkal teli tevékenység, amelyet ezeken a szakterületeken 
végeznek a szakemberek – sok fiatalnak nagyon is tetszene. Csakhogy azok a 
szervezeti keretek, munkafeltételek és körülmények, amelyek között dolgozniuk 
kellene, a 21. században bizony meghaladottak, és kiváltképpen az ő generációjukat 
inkább taszítják. Erre sokszor már a felvételi előtt, a szakirányú tanulmányaik során, 
de legkésőbb a pályakezdés-beilleszkedés szakaszában rájönnek. És vagy meg se 
próbálják a bekerülést, vagy a képzés közben adják fel a harcot, vagy hamar elhagyják 
a pályát. De nemcsak ők, hanem a náluk idősebb kollégák is leszerelnek, köztük sok 
olyan, aki az utolsó pillanatig, amíg csak lehetett és tudott, a hivatásának élt, de 
csalódottsága, kiégése ennél is erősebbnek bizonyult. 
 Vagyis amin változtatni kellene, az legfőképpen maga a működés, a szervezeti és 
foglalkozási kultúra, ám ez, úgy tűnik, nehezen sikerül. Pedig ha a szervezet vonzóbbá 
válna, újra özönlenének a pályára a fiatalok. Pontosan ez volt a helyzet a 
rendszerváltás utáni tíz évben, az 1990-es években, amikor a rendészeti 
szakközépiskolákban és a Rendőrtiszti Főiskolán a 10–12-szeres túljelentkezői 
létszámból nem győztük kiválasztani a legjobbakat. 
 E helyütt nem feszegetem, akarom mondani nem részletezem a megváltoztatandó 
szervezeti kereteket. Inkább dicsérni szeretném azt a helyi kezdeményezést, amellyel 
a Komárom-Esztergom megyei rendőrök igyekeznek menteni a menthetőt. Mégpedig 
úgy, hogy saját – elsősorban persze humán – erőforrásaik révén átkeretezik a 
helyzetet, s a problémát olyan kihívásként fogják föl, amely megyei szinten legalábbis 
orvosolható. Persze mint minden valódi problémamegoldás, ez sem kecsegtet 
azonnali és látványos eredményekkel, de hosszabb távon – s ezt velük együtt hiszem 
– helyi sikerekkel igen. A siker egyik titka ugyanis a pályára orientálás átgondolt, 
koncepciózus kialakításában és megerősítésében van. A másik pedig olyan belső 
emberi viszonyok megteremtésében, ami vonzóvá teszi a rendőrséget mint 
munkahelyet. 
 Jó ideje figyelem, és úgy érzékelem, Komárom-Esztergom megyében mindkettő 
igencsak jó irányba tart. Ennek is köszönhető, hogy a döntéshozók arra koncentrálnak, 
hogy minél több iskolát és oktatót bevonjanak a rendészeti pályaorientációs képzésbe. 
De azt is tudják, hogy nem a mennyiség, hanem a minőség a meghatározó. Így az 
oktatók szakmai és pedagógia módszertani felkészítését is napirendre tűzték. Nem 
tagadom, közöm van ahhoz, hogy ilyen irányban gondolkodnak, és megtisztelő, hogy 
együtt dolgozhatok velük. 
 A kis kényszerpihenő után az ez évi kellemesen lazának tűnő, mégis nagyon 
céltudatos tervezés 2023. január 31-én indult Tatán. Akkor a Bláthy Ottó Technikum, 
Szakképző Iskola és Kollégium igazgatója és rendészeti pályaorientációban oktató 
tanárai voltak a kedves vendégfogadók. A – szükségszerűen ügygazda és 
kezdeményező – rendőrök mellett a másik három érintett megyei középiskola (az 
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esztergomi Géza Fejedelem Technikum és Szakképző Iskola, a Dorogi Zsigmondy 
Vilmos Magyar–Angol Két Tanítási Nyelvű Gimnázium, illetve a komáromi, 
alapítványi fenntartású Kempelen Farkas Gimnázium) képviselői is jelen voltak. 
Milus Gábor rendészeti igazgató, az „ügy élharcosa” Tamási Zsoltot és engem is 
meghívott ide egy kávé mellett átbeszélni a szükséges teendőket. Ezekből lesz bőven, 
de ahogy elnéztem a lelkes kis csapatot, nem ismernek akadályt, vagy ha igen, azt 
együtt elgördíthetik az útból. Szerintem tudhatják, hogy kövek mozgatásában elég jó 
vagyok, úgyhogy, ha motivációban és speciális rendészeti szakmai és pedagógiai 
módszertanban szükségük van segítségre, számíthatnak rám. 
 

 
 
Csoda-e, ha Café Kata öröme határtalan? De ma megint volt oka büszkeségre a 
tanárnőnek is, hiszen egykori és mostani tanítványai körében lehetett. A fent említett 
két volt mesterem mellett egy 2017-ben végzett levelezős hallgató, Smuk Ferenc most 
újdonsült témagazdaként debütálhatott. Mondhatom, hogy annak idején megszerzett 
kommunikációs jelesére ma is ugyanúgy rászolgált. Immár nem csak rendőr, hanem 
tanár is, és ahogy néztem-hallgattam őt, sok leendő rendőrt köszönhetünk majd neki. 
Másikuk, Jócsik Péter, most jár az egyetemi mesterképzésre. Különösen 
szerencsésnek mondhatja magát – és mondta is –, mert azt a Police Café módszert, 
amiről az előző szemeszterben elméletben tanult, sőt még vizsgázott is belőle, most 
élőben, hospitálás címen ki is próbálhatta. Jó is, ha készül, mert 2023. november 23-
án náluk, Kisbéren is Rendőrkávéház nyílik, ahol maga is témagazda lehet. 
 De jó érzéssel üdvözöltem Németh Attilát is, a körmendi Rendvédelmi Technikum 
oktatóját, akivel 2021 őszén a Pályaorientációs Cafék országos turnéján2 találkoztunk. 
Tőle most is autentikus forrásból hallhattak információkat a jelenlévők a rendészeti 
alapképzésről. 
 

 
2 Molnár Katalin: Pályaorientációs Cafék. Forrás: 
https://www.nyelvilektoralas.hu/palyaorientacios-cafek/ Közzé téve: 2021. november 5. 
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A Pályaorientációs Police Café bevált témái ma is megmozgatták a résztvevőket, és 
sok új információval gazdagodhattak. De nemcsak ők. A rendőrök is hallhattak olyan 
ötleteket, kicserélhettek jó gyakorlatokat (rendészeti szakkörök, mundérpróba), 
tisztázhattak fogalmakat (a toborzás és a pályára orientálás pontos elhatárolása), és 
építhették a generációk közötti hidak innovatív pilléreit, amelyek közelebb visznek 
ahhoz a bizonyos megoldáshoz. Ha így haladnak, akkor az a nagyon is konkrét, egy 
év múlva esedékes létszámnövekedés, amelyet a rendészeti igazgató a megnyitójában 
vizionált, kézzel fogható lehet. Ha pedig sikerül, akkor példájukból országos modell 
is válhat. Remélem, bejön a számításu(n)k, s jövő ilyenkor együtt örülhetünk. 
 

 
 

Ahogy a házigazda kapitány zárszavában elmondta, nagy baj volna, ha a rendőrségnek 
kellene segítségért kiáltania. És nem is teszi, hiszen a rendőrök szerencsére tudják a 
dolgukat, a szakmájukhoz értenek. De be kell látni, hogy az utánpótlás biztosításához 
egyedül bizony kevesek. Ezért hívják közös gondolkodásra, párbeszédre és az ezek 
nyomán kirajzolódó egyre konkrétabb cselekvésre a civileket. Kiss Sándort egyébként 
e téren kifejezetten jó példaként említhetjük. Ugyanis részben a megyei 
pályaorientációs sorozatnak, részben pedig saját céltudatos vezetői stratégiai 
gondolkodásának és aktivitásának, na és az ehhez illeszkedő vezetői stílusának 
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köszönhetően teljesen sikerült feltöltenie kapitánysága státuszait. Ehhez csak 
gratulálni lehet, úgyhogy szívesen teszem ezúton is. És azt is jó látni, hogy kapitányok 
jó emberi és szakmai viszonyban, egymással vállvetve-összefogva működnek. De az 
is szemmel látható, hogy kollégáikban is képesek felkelteni és fenntartani a 
motivációt, hogy ne csak munkájukat, de az utánpótlás nevelését, a pályakezdők 
mentorálását is eltökélten végezzék. A ma körünkben lévő jó kiállású, profi, kedves 
és lelkes megyei „plakátrendőr” Erős Ábel Esztergomból nagyon jó példa erre. 
Örülök, hogy találkozhattam vele. 
 A komáromi helyszín – akár tudatosan választották a szervezők, akár csak a 
„véletlen” műve, megint – kitűnően illeszkedett a témához. A két éve épült 
Generációk Háza nevében és szellemében is azt az egyértelmű üzenetet erősíti, ami 
témánk hátterében áll. Eljátszottam a gondolattal, hogy a mai rendezvényt akár 
Generációk Rendőrkávéházának is elnevezhetnénk. Hátha jó ómennek bizonyulna… 
 A komáromi után a következő Pályaorientációs Police Café Oroszlányban várja 
vendégeit 2023. március 30-án. 
 Azt pedig most éppen csak „sormintaként” említem, hogy a mai nap azért is volt 
különleges, mert az országban – s ez először fordult elő – egyszerre két Police Café is 
működött. A másik Komlón zajlott, ahonnan baranyai barátaim képeslapot küldtek 
nekem. De erről majd legközelebb… 
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3. ÁLDOZATVÉDELMI SZERVEZETFEJLESZTŐ CAFÉ AZ ÁLDOZATOK 

VILÁGNAPJÁN 
 

2023. február 22.  
 
A bűncselekmények áldozatainak napján a velük foglalkozó szakemberekkel 
kávéztunk, és végre velük, róluk, értük beszélgettünk. Mindezt a Budapesti 
Rendőr-főkapitányság Bűnmegelőzési Osztályának remek szervezésében. 
Ezúton is minden tiszteletem a kollégák áldozatos munkájáért! Örülök, hogy 
sokukat megismerhettem, és köszönöm, hogy velük lehettem ezen a világnapon. 
 

 
 
Egyszer már felidéztem egy bejegyzésemben a tényt, hogy 1990. február 22-én tette 
közzé az Európai Tanács a bűncselekmények áldozatainak chartáját, így ez a dátum 
azóta számos európai országban az áldozatok napja. Ennek apropóján 
Magyarországon 1993-ban a Fehér Gyűrű Alapítvány kezdett különböző programokat 
szervezni, amelyek során nemcsak az áldozatokra, hanem – joggal – a velük 
foglalkozó szakemberekre is kiemelt figyelem irányul. A magyar rendőrség pedig úgy 
tíz évvel a charta elfogadása után csatlakozott a világnapi eseményekhez. 
 A Budapesti Rendőr-főkapitányság Bűnmegelőzési Osztálya (BRFK BMO) nem 
először tart ebben a témában Police Café módszerrel összejövetelt. A 2016. február 
25-ei rendezvényt is volt szerencsém moderálni. Tulajdonképpen az volt az első 
nagyobb létszámú, 65 fős Café-kísérletünk Oláh-Paulon Lászlóval, az akkori 
osztályvezetővel. Az Áldozatvédelmi Szakmai Együttműködési Rendszer (ÁSZER) 
2015. év végi megalakulása jó alkalom volt, hogy részben őket, részben pedig az 
áldozatsegítést népszerűsítsük. S tettük is, akkor a budapesti kerületi ÁSZER-tagok 
és rendőrségi áldozatvédelmi előadók összeültetésével. 
 Anno a Teve utcai rendőrpalota auditóriuma, most pedig a Budapesti Rendőr-
főkapitányság (BRFK) Hungária körúti épületének nagyterme adott helyet a 
rendezvénynek. A díszletek kissé finomodtak, hiszen a módszertani kézikönyv 2021-
es megjelenése óta lassan alakul-állandósul a Police Café halványkék, kávébarna és 
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törtfehér asztalterítőkből, kávészemekből, logós bögréből, néhány képből, 
szóróanyagból álló brandje. 
 

  

 
 
A módszer érik, a közreműködő témagazdák a gyakorlattal együtt ügyesednek, és több 
helyen már önállósulnak is. És a rendezők elkötelezettsége sem csökken, sőt. Most, 
hogy az országban sorra nyílnak az Áldozatsegítő Központok és Pontok, talán 
hihetjük, hogy az ügy nemcsak a rendőröknek és a civil segítőknek, de az államnak is 
egyre fontosabb. 
 A 2023. február 22-én tartott második Áldozatvédelmi Caféban Czéder Andrea, a 
BRFK BMO jelenlegi vezetője kérte a közreműködésemet, aminek ismét nagy 
örömmel tettem eleget. 
 Nagyon szeretek velük dolgozni, és nemcsak a régi jó ismeretség okán, hanem mert 
szakmaiságuk sokszínű, magas színvonalú és nagyon tudatos. Persze ilyenkor mindig 
figyelembe kell venni azt a tényt, hogy a fővárosban a rendőrség bűnmegelőzési 
tevékenyége szinte állandó reflektorfényben van. Szó szerint is lehet ezt érteni, hiszen 
a BRFK Kommunikációs Osztálya is szívügyének tekinti ezt a szakterületet. Nem 
mellékesen azt is tudni kell, hogy lehetőségeik is kiemelkedőek. De azért a 
rendelkezésre álló eszközökkel élni is tudni kell. 
 A 32 fős résztvevői kör ezúttal kisebb részt az áldozatokkal foglalkozó civil 
szakemberekből, nagyobb részt a fővárosi kerületekben dolgozó rendőrségi 
panaszfelvevőkből állt. Gyorsan hozzáteszem, mielőtt még valaki azt gondolná, hogy 
utóbbiak csak ezzel foglalkoznak, hogy ez a szakterület se profiltiszta, mert sok 
hivatásos kolléga a panaszfelvétel mellett más rendőri alapfeladatot is ellát.  
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A rendezvény fontos célja a civil és hivatásos résztvevők személyes összehozása és 
ezáltal együttműködésük javítása volt. 
 A Café öt asztallal üzemelt, tehát öt téma forgott körbe. Ehhez öt témagazda dukált, 
három civil és két rendőr. Bíróné Szunai Orsolya az Áldozatsegítő Szolgálattól, dr. 
Böröcz Anna Budapest Főváros Kormányhivatalától, Koscsóné Kolkopf Judit pedig 
a Józsefvárosi Áldozatsegítő Szakmai Együttműködési Rendszertől (JÁSZER) 
érkezett. Elismeréssel említem őket név szerint, mert bár első alkalommal vállalták 
ezt a nehéz szerepet, nagyon jól helyt álltak, és ahogy elmondták, ők is sokat tanultak 
ma a rendőröktől. Sőt, kifejezetten elismerőleg szóltak az itt megismert kollégák 
áldozatos áldozatvédelmi tevékenységéről. Két rendőr témagazdánk egyike, Krak 
Tamás a Budapesti, másikuk, Papp Dia pedig az Országos Rendőr-főkapitányság 
bűnmegelőzési munkatársai. Tamás ma debütált, kiválóan, Dia már gyakorlott 
témavezető. 
 Jöjjön egy kis ízelítő a témakínálatból. Szó volt a rendőrségi panaszfelvétel és az 
áldozatsegítés jogszabályi hátteréről. Arról, hogy a szakterület, négy miniszteriális 
szintű „gazdája” ellenére – vagy tán épp emiatt? –, nem ritkán tűnik gazdátlannak.  
Az is egyértelművé vált, hogy mivel az áldozatokkal elsőként a rendőr találkozik, és 
a találkozás pillanatában sok minden eldől, nagy szükség volna a szakembereknek az 
áldozatokkal való speciális kommunikációjuk fejlesztésére. A szakemberekkel való 
állandó törődésre is kellene áldozni, mert segíteni-támogatni csak az tud jól másokat, 
aki mentálisan és pszichésen maga is „rendben” van. Különben ő is csak áldozat(a) 
lehet – például a kiégésnek. 
 Szép és komoly beszélgetések zajlottak ma asztaltól asztalig, és bár hosszú volt a 
program, mégis, egészen a végéig figyelmesen hallgatták a résztvevők a témagazdák 
prezentációit. Talán azért, mert megérezték – és a nap végén távoztukban vissza is 
jelezték –, hogy örültek, hogy itt minden róluk szólt, és hogy nem is gondolták volna, 
hogy egy fél napba ennyi minden beleférhet. Én meg gondoltam, illetve tudtam, mert 
egy Rendőrkávéház már csak ilyen. 
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Mindebből úgy is tűnhet, hogy panasznapot tartottunk a panaszfelvevők részére.  
Ez annyiban igaz, hogy ma a figyelem középpontjában valóban ők álltak, de 
szerencsére nemcsak a problémák kerültek felszínre. Egyfelől sok jó gyakorlat, 
megoldás, ötlet és helyi kezdeményezés is előjött és gazdát cserélt. A nehézségek 
mellett elhangzott az a sok jó indok is, ami ezeket az embereket – akár évtizedek óta 
– a szakterületen tartja. Papp Dia – óriásit lendítve a Police Art műfaján – 
témagazdaként az asztaloknál folytatott beszélgetései során először egy szemléletes 
Police Panasz Puzzle-t állított össze. De persze nem ő lenne ő, ha ennyiben hagyta 
volna a dolgot, és a kirakós ábrát nem ker(ek)ítette volna körbe pozitív állításokat 
tartalmazó post itekkel, amelyekre a résztvevők egy-egy szóval felírták saját 
motivációikat. 
 

 
 
A 2016-os első Áldozatvédelmi Caféról szóló blogbejegyzésemet így zártam: 
„Mindent összevetve, megint sokat tanultunk. A magam részéről nemcsak a 
módszerről, de az áldozatsegítők, áldozatvédők áldozatos munkájáról is. Köszönet 
érte. És Lacinak, hogy bevett játszótársnak. Remélem, folytatása következik…” 
 Ezt a gondolatot visszaidézve a mostani írást pedig azzal zárom, hogy Laci 
utódjának, Andinak köszönöm a folytatást. Most írjam, hogy jövőre veletek ugyanitt? 
Az túl fantáziátlan lenne. Ennél ugyanis a BRFK BMO ötletgazdagabb. És ahogy 
ismerem őket, legközelebb is kitalálnak valamit, ami méltó módja az 
áldozatsegítésben dolgozók szakmai támogatásának. 
 
(Fotók: Vaszkó Viktor, BRFK) 
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4. JÖVŐÁLLÓ RENDÉSZET – INNOVATÍV SZERVEZETFEJLESZTŐ POLICE CAFÉ 

HELVÉCIÁN 
 

2023. február 23. 
 
Megyei szinten az országban az első szervezetfejlesztő Police Café zajlott ma 
Bács-Kiskun vármegyében. Nem átlagos vállalkozás harminckét rendészeti 
szakembert összeültetni, és öt órán keresztül hagyni őket beszélgetni hivatásról, 
emberségről, szakmáról és igen, a problémákról is – a lokálistól a globálisig.  
De van, akinek ehhez is van bátorsága. Persze kell hozzá egy kis finom terelgetés. 
Még jó, hogy az erre vállalkozó vezető tudta, hogy ilyesmire mindig kapható 
vagyok. Így lehettem magam is részese ennek a nagyon izgalmas kísérletnek. 
 

 

(Fotó: Hürkecz Zoltán BMRFK Sajtó) 

 

Múlt héten először fordult elő, hogy az országban egyszerre két Police Café is nyitva 
volt két különböző városban. Magam nyilván csak az egyikben lehettem jelen, de 
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virtuálisan a másik társasághoz is kapcsolódtam. Épp egy hét telt el azóta, és 2023. 
február 23-án ismét dupla rendőrkávéra voltam „hivatalos”. Míg baranyai rendőreim 
civil vendégeikkel a sásdi Közösségi Házban ülték körül az asztalokat, hogy lezárják 
a járási sorozatot, addig én Helvécián a Bács-Kiskun vármegyei rendőrfőkapitány 
rendészeti helyettesének vendégszeretetét élveztem. 
 Nem akármilyen vállalkozásba fogott ugyanis Vaslóczki Ferenc. 
Kezdeményezőkészsége persze nem lep meg, sőt, azt kell mondanom, akkor okozott 
volna csalódást, ha vezetői szerepváltását nem mindjárt valami innovációval kezdi. 
De nem olyan fából faragták őt. 2015-ös kiskunhalasi kapitányi megbízásának elején 
kapóra jött neki, hogy az őszi balatonföldvári szél egy konferencián összesodorta őt 
egykori tanárnőjével. A Police Caféról szóló lelkes előadásomat hallva az újdonsült 
vezető mindjárt arra gondolt, hogy ha Rendőrkávéházba invitálja a városka 
biztonságért felelős embereit, hamarabb megismerkedhet és értelmes párbeszédbe 
elegyedhet velük. A tanárnő helyeselt, és szervezkedni kezdtek. Így esett, hogy a 
következő nyáron megtanulták a módszert, és megrendeztük az első három Bács 
megyei Police Cafét. Feri azóta is lelkes Café-kapitány. Aki nem hiszi, annak talán 
egy írásos bizonyíték elég meggyőző lehet (Vaslóczki 2020). 
 

 
 

Most, hogy vezetői készségeit immár megyei szinten is megméretheti, nem feledvén, 
mi és ki segített neki a stratégiai tervezést újszerű mederbe terelni és ott is tartani, 
ismét előadta ötletét Café Katának, aki szíves-örömest állt rendelkezésére. És nagyon 
reméli, hogy ami a mai rendészeti értekezlet helyett rendezett belső 
szervezetfejlesztési Police Cafén történt Helvécián, hathatós segítségnek számít 
ezúttal is. 
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Ahogy én láttam és tapasztaltam, a rendhagyó beszélgetés mind műfajában, mind 
pedig ehhez illő hangulatában is inspiráló volt a résztvevőknek. Ilyen módon 
átbeszélni egy komplett felsővezető-váltás nyomán szükségszerűen felmerülő 
rendészeti elképzeléseket, irányokat ugyanis még senkinek nem jutott eszébe.  
Az előkészítés hetekkel a rendezvény előtt kezdődött. Először is az igazgató az érintett 
résztvevőktől előre bekérte a felvethető szempontokat, kérdéseket, meglátásokat. 
Majd szintetizálta őket, és feldolgozható terjedelmű részkérdésekre bontotta. Emellett 
nyilván megvoltak és vannak a maga – és persze a főkapitányával is egyeztetett – 
elképzelései. Mert azt gyorsan hozzáteszem, hogy az ő jóváhagyása nélkül egy ilyen 
léptékű és főleg műfajú munkamegbeszélés nem lenne megvalósítható. 
 

 
 

(Fotó: Hürkecz Zoltán BMRFK Sajtó) 
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De szerencsére Gulyás Zsolt főkapitánynak nem kellett elmagyarázni, hogyan 
működik a Rendőrkávéház, hiszen a módszer őshazájának számító Baranyából került 
át ide. Ilyen az, amikor nem kell döngetni a kapukat, nyílnak azok maguktól, még 
akkor is, ha csak résnyire. Mert azért ez a fajta tervezési módszer egyelőre még csak 
prototípus idehaza. 
 

 
 

(Fotó: Hürkecz Zoltán, BMRFK Sajtó) 
 
Én persze most is bizakodó vagyok, s remélem, hogy ha ez bejön, talán máskor is 
bevetik. Bács megyében ehhez talán már nem is fogok kelleni. Ha meg más tájékon 
is kedvet kapnak hozzá, csak szóljanak, készséggel moderálom a szakmai ötletbörzét. 
Egyrészt mint messziről jött ember, függetlenebbül tehetem, mint az, aki az egészet 
„hivatalból” kezdeményezi. Másik előnyöm, hogy rendőr sem vagyok, így hát 
szakmai elfogultsággal, „szakbarbársággal” se lehet vádolni. Ugyanakkor viszont 
immár három évtizedet eltöltve és jócskán megmerítkezve a rendőri szubkultúrában, 
annyira talán beszélem a nyelvüket, hogy segítsek nekik egymással is jobban szót 
érteni. Harmadrészt annak az igencsak maszkulin világnak és a hozzá tartozó 
hierarchikus kommunikációs stílusnak sem tesz rosszat a kissé lazább, ráadásul 
nemcsak a helyi viszonyok közt, de az országos rendszerben is tájékozódni és 
gondolkodni képes rendészettudományos-tanárnős gondoskodás. 
 A komoly rendészeti vezetőknek nem kellett hozzá túl sok idő, hogy a kötetlennek 
tűnő, de jól keretezett kávéházi beszélgetésben a hatékony problémafeltárásban, 
elemzésben és a helyi megoldások keresésében is előrébb jussanak. Az öt asztal 
mellett, öt résztéma mentén zajló ötórás, harminckét résztvevős élénk eszmecsere 
lehetővé tette, hogy alaposan átrágjuk, hogy a megye tapasztalt és ambiciózus 
szakemberei miben látják a jövőálló rendészet lényegét. A témagazdák személye is 
garancia volt a minőségre. A még 2016-ban kiképzett és sokat próbált csapattagok – 
Tartott Zsolt és Gama-Kovács Gábor – mellé új emberként Vándor Tamás, Forgács 
Attila és Juhász Gábor csatlakozott. A szigorú tanárnő-moderátortól jeles osztályzatot 
kaptak, de látszott, hogy az efféle kommunikáció nekik is bejött. 
 A helvéciai Petőfi Sándor Művelődési Otthon és Könyvtár kellemes és 
vendégszerető légköre csak fokozta az alkotókedvet. A polgármesternek köszönet a 
helyért és az ellátásért. 
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A főkapitány is eljött. És nemcsak megnyitotta és bezárta a Cafét, de mindegyik 
asztalhoz odalátogatott, majd végül az egyórás összegzést is meghallgatta és 
kommentálta is. Azt hiszem, maga sem gondolta, hogy ennyi minden és ilyen 
strukturáltan elhangzik. A feldolgozott témák persze túlmutattak a megyehatárokon, 
de azért igyekeztek a résztvevők mégis csak a saját szűkebb lokalitásukban 
gondolkodni. Nagyon komoly értékdeklaráció történt, amelynek jegyében a 
legfontosabbtól, az egyes embertől indulva jutottunk el a globalitásig. Ember és 
technológia – a legnagyobb értékeink; Egészségmegőrzés; Hivatás és/vagy 
munkahely? – generációs különbségek; Szolgálunk és védünk ma – a jelenkor 
társadalmi elvárásai; Globális kihívások – helyi válaszok. Ezeken a területeken 
cikáztak ide-oda, majd álltak össze mégis csak rendszerré a gondolatok, tapasztalatok, 
vélemények, igények, ötletek, megint szinte megállíthatatlanul. Sok az az öt óra, és 
fárasztó a menet, mégis gyorsan elszaladt, de a kapott élmény és a sok-sok összefogott 
információ talán megérte a fáradságot. Főleg, ha egyik-másik megfogalmazott 
igénynek foganatja is lesz. És én hiszem, hogy lesz, hogy lehet. 
 Persze, persze, tudom, az örök optimista, aki vagyok… De miért is ne lenne okom 
a bizakodásra, ha ilyen szakemberekkel dolgozhatok? Ez a harminckét rendőr által 
megélt több évszázadnyi tapasztalat nem maradhat kihasználatlanul. És ha a játékba 
hozatalukhoz Police Café kell, hát legyen. Végtére is a világkávéházat 
szervezetfejlesztésre találta ki Juanita Brown… 
 Én mindenesetre nagyon köszönöm ezt a számomra is új és megtisztelő lehetőséget. 
Az elhangzott és kitűzött célok sikeres és hatékony közös megvalósítását kívánom a 
bács-kiskuni rendészeknek. A folytatásra pedig kíváncsi vagyok. 
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5. SZ.Ö.R.P. & CAFÉ KISKUNFÉLEGYHÁZÁN 
 

2023. február 25.  
 
Szörp? Igen, az, de nem olyan. Sűrűnek sűrű, de nem annyira édes. Viszont 
komoly, nagyon is. SZ – mint szociális. Ö – mint összehangolás. R – mint 
rendőrség. És P – mint pedagógia. A Café az Café, és még mindig Police.  
A komoly téma pedig a gyermekvédelmi jelzőrendszer… 
 

 

Amilyen csendes és nyugodt volt a január, úgy tűnik, olyan hangos a február, pláne 
farsang idején. Legalábbis a Police Café háza táján igencsak mozgalmas a szezon.  
És földrajzilag is izgalmas a kép. 2023. január 31-éhez képest picivel több, mint két 
héten belül Tatától Komáromig jutottam. Onnan még aznap – legalábbis képeslapok 
által, virtuálisan – Baranyába. Itt a helyiek a Komló – Pécsvárad – Sásd útvonalon 
már-már (Police) Café to Go üzemmódban tudták csak megtartani kissé összetorlódó 
rendezvényeiket. Nagyobb baju(n)k azonban ne legyen! 
 Közben nekem a fővárosban egy áldozatvédelmi szervezetfejlesztő 
Rendőrkávéházban akadt moderátori teendőm. Másnap, 2023. február 23-án pedig 
már Bács-Kiskunba siettem, két városba is. A módszerben szintén igencsak éllovas – 
immár rendészeti rendőrfőkapitány-helyettes – egykori kiskunhalasi kapitány 
Helvécián igyekezett forrón tartani a rendőrkávét, na meg a kollégái lelkesedését, 
hogy minél előbb odaérjek hozzájuk a jövőálló rendészetről ötletelni. 2023. február 
24-én pedig Rekedt Grétivel dolgozhattam – újra és újra nagy örömmel – 
Kiskunfélegyházán. 
 Igen, újra és újra, mert ez már az ötödik alkalom, hogy a Police Café módszertanát 
alkalmazzák a félegyháziak, még akkor is, ha az egyik ilyen rendezvényt a 
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célcsoportra és a témagazdákra aktualizálva Youth Tea Morningra3 nevezték át – 
jogosan és nagy örömömre. Ebből is látszik, hogy Grétiék nemcsak hívei az efféle 
párbeszédnek, de mesterei is. 2017-ben és 2021-ben az idősekről, 2020-ban és 2022-
ben pedig a fiatalokról beszélgettek. Évről évre generációk váltják egymást a 
Rendőrkávéházaikban, hiszen egyik célcsoport esetén se csak róluk, hanem őket 
bevonva velük is beszélgetnek. 
 Ezúttal konkrétan a gyermekvédelmi jelzőrendszer helyzetének – és valljuk be, 
problémáinak, elakadásainak – feltárása volt a cél. Mégpedig három érintetti kör 
szakembereit és a kihagyhatatlan fiatalokat akarták egy – pontosabban három – 
asztalhoz ültetni, hogy jussanak végre közös nevezőre néhány alapvető kérdésben.  
A kávéház vendégeit Seres Anita, a Kiskunfélegyházi Rendőrkapitányság Bűnügyi 
Osztályának vezetője köszöntötte, aki a mai napon maga is másodszor élhette át a 
Police Café módszere általi információgyűjtés „jótékony hatásait”. 
 A jelzőrendszer SZociális oldalához tartozó téma képviselője Bódis László, a 
Kiskunfélegyházi Járási Hivatal Hatósági és Gyámügyi Osztályának vezetője volt.  
Ő már gyakorlott témagazdának számít Félegyházán, s most is szívesen vállalta ezt a 
szerepet. Alapos, pontos, csendes, szelíd, de tettre kész ember lévén rengeteget 
serénykedik a gyermekvédelem terén. Sok kellene belőle! 
 

 
 
Lépten-nyomon elhangzik, és mindenki tudja, hogy Összehangolni a jelzőrendszeri 
tagok tevékenységét csakis úgy lehet, ha az abba tartozó felek hajlandóak és képesek 
is partnerként tekinteni egymásra. De hogyan lehet ezt elérni? Nem titok: mi hiszünk 
abban, hogy az ilyesfajta nyílt, szókimondó, szigorú keretek között folyó, mégis 
kellemes hangulatú szakmaközi konzultációk is közelebb visznek az együttműködés 
javításához. 
 

 
3 Molnár Katalin: Police Café Extra 35. – Police Café képeslap Kiskunfélegyházáról. Forrás: 
https://policecafe.hu/police-cafe-extra-34-police-cafe-kepeslap-kiskunfelegyhazarol/ Közzé 
téve: 2022. február 25. 
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Ezt az összefogási szándékot és egyúttal a Rendőrségi szempontokat Bozóné Soós 
Marianna próbálta érzékeltetni a civilekkel. A gyermekek sérelmére elkövetett 
cselekményekkel a legtöbb dolga nyilván a rendőrségnek van, ezért természetes, hogy 
a rendőrök szeretnék tudni, pontosan mit várnak tőlük a jelzőrendszer tagjai.  
Ők ugyanis már nem tolhatják tovább a tudomásukra jutott ügyeket, de hiába tudják 
és teszik is a dolgukat a hivatalos (büntető)eljárásban, ha a folyamatban részt vevő 
többi partner nem elég aktív. De az ő segítségével járták körül azt a kérdést is, hogy 
milyen az elég jó jelzés. Mert hiába a sok és bármilyen jó szándékú jelzőrendszeri tag, 
ha nem elég hatékony az általuk végzett helyzetfeltáró tevékenység. Talán azért sem, 
mert nem tudják, mit és hogyan és kinek és mikor kellene jelezniük. Sajnos még 
mindig rengeteg az információhiányon alapuló félreértés ezen a téren is, amiből ma 
talán sikerült tisztázni néhányat. 
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A folyamat hivatalos szereplői közül utoljára hagytam a Pedagógusokat, de nem azért, 
mert szerepük harmadlagos. Ugyanolyan fontosak, mert itt nincs rangsor, se verseny, 
hiszen mindannyiunk felelőssége egyforma – kellene, hogy legyen. És ugyanez igaz 
a célra is, ami mindenekelőtt a gyermekek védelme. Ez pedig a család utáni 
legnagyobb szocializációs színtéren, az oktatásban történhetne. A kihívás még akkor 
is óriási, ha az iskola jól funkcionál, hiszen a családban bármilyen formában sérülő 
gyermeket az intézményrendszernek kellene valahogyan kompenzálnia, gyógyítania. 
Ám ha a tanulásra és nevelésre létrehozott és fenntartott intézmény maga is 
diszfunkcionálisan „működik”, nem hogy ezt nem lehet elvárni tőle, de ennél 
kevesebbet se. Hogy például ott a gyermek legalább jól érezze magát, és ne menekülni 
akarjon onnan. Többek között azért, mert ott sem kap mást, csak bántást, „enyhébb 
esetben csak” társaitól, súlyosabb esetben pedig „tanáraitól” is. Az idézőjelek 
szándékosak… Tudom, súlyos szavak, de sajnos van mögöttük elég tapasztalat, saját 
is – családilag. Nemcsak hatvan év előttről, de minapi is. Hogy kinek mi számít 
fájdalmasnak, bántásnak, megalázónak, kirekesztőnek, demotiválónak egy olyan 
folyamatban, aminek a világ legcsodálatosabb dolgának kellene lennie – a tanulásról 
beszélek! –, az nagyon egyedi. De hogy ennek a veszélye még a tanulásra szolgáló 
intézményekben, ráadásul a szakemberek részéről is fennáll, hát, arra nincsenek 
szavak. A kiskunfélegyházi József Attila Általános Iskola lelkes igazgatója, Dinnyés-
Kis Zsuzsanna ezt a nehéz témát igyekezett a lehető legfinomabb csomagolásban 
feldolgozni, amiért nem irigyeltem őt, viszont minden tiszteletem azért, hogy vállalta 
és sikerült neki. Hiteles volt minden szava, gesztusa. 
 

 
 
A Police Caféban felszolgált kávé és pogácsa mellé bőségesen jutott tehát átgondolni 
való is mindenkinek. A téma egyáltalán nem könnyű és édes, viszont tömény, ezért 
oldani kell. Ennyiben passzol hozzá a fentebb különböző színekkel kiemelt 
kezdőbetűkből összeolvasható szörp szó mint metafora. Sok közös gondolkodással és 
beszélgetéssel; az egymástól távolinak tűnő nézőpontok közelítésével; a szétaprózott 
lépéseknél nagyobb hatékonysággal kecsegtető együttes cselekvéssel a 
gyermekvédelmi jelzőrendszer felrázható, azaz fejleszthető lenne. Ez a SZ.Ö.R.P. & 
Café üzenete. 2019-ben Nógrád megyében már egyszer szerveztünk ennek a 
gondolatnak a mentén néhány Police Cafét4, és most elért a szavunk Bács-Kiskunba 
is. 

 
4 Molnár Katalin: SZER-mentes SZ.Ö.R.P. & Café Salgótarjánban Forrás: 
https://policecafe.hu/szer-mentes-sz-o-r-p-cafe-salgotarjanban/ Közzé téve: 2019. május 1. 
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Egy pillanatra visszatérve a leltárhoz: hét Rendőrkávéház egy farsangi szezon alatt 
nem rossz eredmény, azt hiszem. És hol van még a tavasz? 
 Bár nem panaszkodom, a tavaszi szél vizet árasztott, Mátyás jeget tört február 24-
én. És a népies kitételek nem véletlenek, nemcsak a farsangi hagyományok miatt.  
A házigazda Rekedt Gréti ugyanis kifejezetten művésze a prevenciónak. Kortárs 
színjátszóival egyre több helyen ismerkedhetnek meg országszerte is. Mindig 
szívöröm találkozni velük, és fantasztikus látni, ahogyan irányítójuk, mentoruk 
nemcsak elhintette köztük, de tartósan rájuk is ragasztotta a közösségformáló 
(játék)szenvedélyt. Lassacskán szinte önjárók lesznek, s ennek így is kell lennie, 
hiszen az igazi pedagógusok erre hajtanak. És Gréti az, a javából. 
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Neki pedig hamarosan más dolga akad: 2023. március 1-jétől a Bács-Kiskun 
Vármegyei Bűnmegelőzési Tanács titkári teendői kerülnek értő kezeibe. Így kicsit 
kilépve a lokalitás szűkebb köreiből a bűnmegelőzés ügyét remélhetőleg nagyobb 
színtérre, még magasabb fokra is viheti-emelheti. 
 Ezúton kívánok ehhez neki egészséget, rengeteg örömöt és annyi eszközt és 
lehetőséget, amennyit csak lehet! És nagyon boldog vagyok, hogy vele dolgozhatok! 
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6. POLICE CAFÉ EXTRA 43. – 3 IN 1. ÚJABB POLICE CAFÉ KÉPESLAPOK 

BARANYÁBÓL 
 

2023. február 27. 
 
103., 104. és 107. Ezek sorszámok, mégpedig Rendőrkávéházakéi. És mind 
Baranyában zajlott, pontosan egy hét leforgása alatt. Három járás, három Police 
Café, három témagazda, három üzenet egy képeslapon. Rendőrkávé 3 in 1. 
Baranyában nem pihentek a kollégák. Én pedig nem győztem gratulálni nekik! 
Most egy időre bezárnak, de még egy értékelésre március idusán összejövünk. 

 

 
 
2023. február 16-án, amikor éppen Komáromban a rendészeti pályaorientáció 
kihívásaira keresve a lokális megoldásokat mintegy harmincan kortyolgattuk a 
rendőrkávét, telefonomra üzenet érkezett Komlóról. Ott is Rendőrkávéházban ültek 
ugyanis, ugyanannyian, csak ők a gyermekvédelem, a közlekedésbiztonság, az 
értékmegóvás és a drogprevenció helyi kérdéseiről konzultáltak. A moderátor Panni 
Andrea, a Baranya Vármegyei Rendőr-főkapitányág Bűnmegelőzési Osztályának 
vezetője írta a következőt: „Elkezdtük…” S jöttek a képek is, szokásosan. 
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Vagyis az ország két pontján egy napon zajlott a 102. és a 103. Police Café. Szerencse, 
hogy a komlóihoz nem volt rám szükség személyesen, hiszen a baranyaiak már régóta 
önkiszolgáló Rendőrkávéházat működtetnek. Ez volt a tavaly elkezdett tízrészes járási 
Police Café sorozatuk nyolcadik állomása. A feldolgozott téma mindegyikben a 
biztonság, a helyi sajátosságokra koncentrálva. A komlóiban – és ez a tény azért nem 
annyira gyakori – az volt most a szokásosnál egy kicsivel különlegesebb, hogy 
mindvégig jelen volt és aktívan részt vett a beszélgetésben a város polgármestere is. 
 
*** 
 
A Police Cafék sorában a 104.-et 2023. február 20-án Pécsváradon a Művelődési 
Házban tartották. Ezt az eseményt Oppé László, a Baranya Vármegyei Bűnmegelőzési 
Tanács titkára moderálta, s virtuális képeslapján ő is megüzente, mit végeztek. Két 
asztal köré gyűltek a résztvevők. Az egyiknél a gyermekvédelem és a függőségek 
témakörét, a másiknál a közlekedésbiztonsággal kapcsolatos problémákat beszélték 
meg. Különleges aktivitásuk miatt a moderátornak nem volt könnyű dolga az 
időgazdálkodással. A visszajelzések alapján hasznos és jól sikerült esemény volt, 
melyet szeretnének a jövőben rendszeresen folytatni. A módszer alkalmazását 
másoknak is javasolták (szülői munkaközösségek vezetőinek, intézményvezetőknek). 
 



 39 

 
 
A 107. Caféra pedig 2023. február 23-án Sásdon került sor, ahol egyébként – miként 
legutóbb Bólyban – szintén másodszor dolgoztak ezzel a módszerrel, miután 2017 
novemberében a járási közbiztonsági egyeztető fórumon már kipróbálták, hogy a 
biztonságról való párbeszédnek ez a változata jól működik. A sásdi moderátor Tóth 
József tréner volt, aki ezt írta nekem:  
 
„Kedves Katka! A mai sásdi Police Café méltó befejezése volt a Baranya vármegyei 
»tájolásnak«. A hatósági és civil résztvevők egyaránt aktívan, konstruktív módon 
»dolgozták« végig a délelőttöt. A problémák felvázolását követően azonnal a 
megoldási alternatívák kerültek fókuszba. A jó folytatás reménye, igénye itt is 
felmerült. Természetesen az asztalgazdák odaadó tevékenysége nagyban hozzájárult 
a sikerhez (ígéretet tettek, hogy a témák összefoglalását küldik számodra). Köszönöm, 
hogy részese lehettem a folyamatnak. Készülök, jó szívvel várom a következő együtt 
munkálkodást! Szép napot! Üdv: Józsi” 
 

 
Nos, ezzel a tízrészes baranyai járási Police Café sorozat véget ért. 
 Kedves moderátorok és témagazdák! Először is: Gratulálok. Másodszor: Kívánok 
egy kis pihenést, mert megérdemlitek. Harmadszor pedig: Kéretik elkezdeni a 
felkészülést! Mert tudjátok, 2023. március 14-én Café Kata mint szupervízor minden 
kíváncsiságát magával viszi Pécsre, ahol egy összefoglaló-értékelő 
Rendőrkávéházban találkozunk… 
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7. POLICE CAFÉ EXTRA 44. – POLGÁRŐR CAFÉ GÖNYŰN 
 

2023. március 12. 
 
2017. november 10., 2018. június 1. és 2018. december 14. Kis híján egy év 
leforgása alatt három dátum – vajon mit rejtenek? A helyszín is ugyanaz, sőt, az 
apropók is. A kisújszállásiak nemcsak, hogy az első, de mindjárt az első három 
Polgárőr Café megrendezői voltak pár évvel ezelőtt, s sokáig úgy tűnt, nem lesz 
követőjük. De most örömmel jelentem: lett. De még mennyire! Irány a Szigetköz, 
közelebbről annak kapuja, Gönyű! 
 

 
 
Be kell vallanom, most jártam először Gönyűn. S gondolom, nem vagyok azzal 
egyedül, hogy eddig még nem vitt arra az utam, bár e kis település neve sokaknak 
ismerősen csenghet. Igen, megvan… „Az Inn Sherdingnél 580 cm, árad, hajóvonták 
találkozása tilos. (…) A Duna vízállása Gönyűnél 356 cm, apad…” Istenem, 
mennyiszer hallottam ezt (vagy valami hasonlót) gyerekkoromban a rádióban!  
És egyáltalán, ez a környék a maga ezer apró csodájával, mindig is csalogatott, mégis 
csak felnőttkoromban jutottam el oda. Még 2014-ben dolgoztam Rábapatonán. A 
kedves kis település aktív lakói a Helyi Közösségi Akadémia nevű projekt keretében 
igyekeztek feltárni és kiaknázni láthatatlan humán erőforrásaikat, amiben trénerként 
támogathattam őket. Nagyon szép munka volt, máig nosztalgiával gondolok rá/juk. 
 Nem messze van oda Kunsziget, ahol a 2017. szeptember 30-án rendezett ifjúsági 
Települési Cafét5 volt alkalmam moderálni, amelyet az akkori ottani jegyző, Szigethy 
Balázs szorgalmazott. Egy vezetői tréningen találkoztunk, s nem sokkal azután 
keresett meg, hogy ők bizony megkóstolnák a Kata-féle motiváló kávét. Nekem pedig 
nem kellett kétszer mondani, mentem s kínáltam nekik, örömest. 
 Közben telt-múlt az idő, sok víz lefolyt a Dunán is, Balázs pedig egyszer csak 
Gönyű jegyzője lett. Így hát nem csoda, ha az ő keze van abban is, hogy 2023. március 
11-én Gönyűre vitt az utam. 

 
5 Molnár Katalin: Nem Police Café Kunszigeten. Forrás: https://policecafe.hu/nem-police-
cafe-kunszigeten/ Közzé téve: 2017. október 8. 



 41 

Persze hiába győzködne egy jegyző bárkit is, ha nem volna érveire fogadókészség. 
Szerencsére volt, mégpedig a Gönyűi Polgárőr Egyesület vezetője, Újhelyi Jácint 
személyében, aki 2021 őszén vette át az egyesület vezetését, és elhatározta, hogy 
fiatalos-lendületes építkezésbe fog. A Duna környékén különösen igaz a mondás, 
hogy lassú víz partot mos… Másfél év telt el, mire megtalálta a megfelelő módszert a 
határozottabb, mégis kellemes kezdő lépéshez. Ennek jegyében nyitottak Polgárőr 
Cafét, én pedig örülök, hogy segítségükre lehettem. 
 A gönyűi polgárőrök gondolatai négy téma körül forogtak. Nem titok, szívesen 
eláruljuk, mik voltak ezek, mert úgy tapasztaltuk, hogy rajtuk keresztül négy óra alatt 
egy egész település és polgárőrségének viszonya, sőt, a helyi biztonság állapota 
átbeszélhető. 
 Kezdem a legégetőbbel. A polgárőrség utánpótlásának lehetőségei, módszerei, 
különös tekintettel a fiatalok bevonzására – régóta tudjuk – országszerte 
nehézségekbe ütköznek. Az, hogy Gönyűn Bodó Péter személyében a mindössze 
húszéves, ennek ellenére már hat éve lelkes fiatal polgárőr hiteles moderálásában 
kapott méltó szószólót ez a téma, nem kíván több kommentárt. Legfeljebb a jámbor 
óhajt rebegem el itt: Bár lenne minden polgárőr egyesületnek Bodó Pétere! 
 A helyi polgárőrség szerepvállalása a közösség életében szintén örök és mindig az 
adott lokalitás életéhez kapcsolódó kérdés. Melyek azok a feladatok, amelyek a 
polgárőrséghez leginkább illenek, mik az ezekhez szükséges kompetenciák, és hogyan 
lehetne megújulni e téren? Nyilvánvaló, hogy ezekről szívesen beszélgetnek az 
érintettek, főleg, ha a helyi, szerencsére a motiválásban igencsak akkurátus jegyző, a 
már említett Szigethy Balázs beszélteti őket. 
 A polgárőri tevékenység megszervezése, a működési feltételek megteremtése 
gondos gazda kezébe való. Éppen ilyen Molnár Erzsébet gönyűi polgárőr, aki ennek 
a témának is jó gazdája volt. Alig győzte összefoglalni azt a sok tennivalót, amit a 
társaság összeszedett. 
 Arról pedig, hogy a helyi közösség más szereplőivel való együttműködés, 
partnerség hogyan lenne kiterjeszthető, fejleszthető, elmélyíthető – nekem legalábbis 
erősen úgy tűnt – elég jól tud közösen gondolkodni egy olyan helyi képviselő, mint 
Badar László. Ő is kapott néhány házi feladatot. 
 A 24 résztvevő legtöbbje polgárőr volt, de eljöttek civilek is. A kedves Bokodi 
házaspárt máshonnan ismerem, de egy ideje itt élnek, és aktív közreműködői a helyi 
közéletnek. Azt pedig külön sikerként könyvelem el, hogy kávéházunkba néhány 
rendőrt is vendégül láthattunk. Egy bűnmegelőzési és egy közlekedési szakembert. 
Az már tényleg csak a számomra legfinomabb hab a kávén, hogy mindketten volt 
tanítványaim. Kicsi ez az ország, a rendőri szakma meg különösen. De ezt egyáltalán 
nem bánom. 
 A rendezvény helyszíne a nemrég átadott gönyűi Egészségház és Közösségi Tér 
volt, ami, szokás szerint, igencsak szimbolikus. Köszönet illeti őket, hogy befogadtak 
minket. A vendégeket pedig azért, hogy eljöttek. Egészségükre a polgárőr kávét! 
Remélem, mások is kedvet kapnak hozzá. Forrón ajánlom, mert a kóstoló után a 
helyiek már tudják: felpörgeti a hangulatot. Az pedig akár még arra is jó lehet, hogy 
többen akarjanak polgárőrök lenni, és ilyen minőségükben is tenni a településükért.  
A gönyűiektől sokat lehet tanulni. Nagyon örülök, hogy megismerhettem őket, és e 
gyönyörű Duna-menti településhez már nemcsak a vízállásjelentés nosztalgiája köt… 
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8. POLICE CAFÉ EXTRA 45. – POLICE CAFÉ SZUPERVÍZIÓ PÉCSETT 
 

2023. március 16. 
 
Szeretem ezt az extra rovatot. 2018. januári indulásakor csak reméltem, hogy 
sok minden kerül majd ide is. Csupa olyasmi, ami nemcsak az én 
élménybeszámolóm egy-egy Police Caféról, de valahogyan kapcsolódik a 
mozgalomhoz. És ez lett belőle. Immár komoly sorozattá érik ez is, aminek 
közeledik az ötvenedik darabja. De most egy másik sorozatról szól a fáma, ami 
viszont nagyon is extra volt, vagyis ebbe a rovatba kívánkozik. 
 

 
 
Már megint és még mindig Pécs. Talán már nem is meglepő, hogy azt kell mondanom: 
az ottaniak ismét elsőként csináltak valami olyasmit, amiről feltétlenül szót kell ejteni. 
Most az első egész megyét lefedő járási Police Café sorozattal írták be magukat a 
rendőrkávéházi történelemkönyvecskébe. Megálmodták-megálmodtuk, 
megcsinálták-megcsináltuk, és most elérkeztünk az összegző értékeléshez. Erre került 
sor március idusán, egészen pontosan 2023. március 14-én. 
 Az alkalmat már a sorozat tavaly ilyenkori tervezésekor – még ha ez kissé túlzónak 
tűnt is – szupervíziónak kereszteltem el, pedig akkor még nem sejtettem, hogy az 
elnevezésben benne van annak a szójátéknak a lehetősége, amit most gátlástalanul ki 
is játszok. Ugyanis egyértelműen bebizonyosodott, hogy a sorozat nemcsak ötletként 
volt szuper vízió, de a megvalósítása is kitűnően sikerült. 
 A mostani esemény célja a 2022. október 13. és 2023. február 24. között zajló 10 
részes baranyai járási Police Café sorozat szakmai és módszertani összegzése és 
értékelése volt. 
 Azt, hogy a sorozat egyik epizódja épp a 100. Rendőrkávéház is lesz egyben, már 
az elején lehetett látni, ezért örömmel ünnepeltünk Siklóson6. És nyilván nem 

 
6 Molnár Katalin: Őszi Police Café portya V.– Siklós. A századik Rendőrkávéház. Forrás: 
https://policecafe.hu/oszi-police-cafe-portya-v-siklos-a-szazadik-rendorkavehaz/ Közé téve: 
2022. november 29. 
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meglepő, hogy a születésnap apropóján még 2022-ben könyv is született (Molnár 
2022). Az már megint csak a véletlen műve, hogy a mostani találkozónk egyben a 
110. Rendőrkávéház is volt, megint csak Pécsett. Szóval van itt számmisztika, 
ahogyan félig viccesen, félig komolyan megállapítottuk. 
 De nézzük, miről is konzultált a 19 baranyai résztvevő? A három asztaltéma, 
amelyeket természetesen Café módszerrel dolgoztunk fel, adta magát. És az is 
magától értetődő volt, hogy azokat a sorozatot végig vivő három moderátor tálalja, 
mégpedig ki-ki a hozzá leginkább illőt. 
 A sorozatnak a megyei/járási szinten jelentkező bűnmegelőzési és bűnügyi 
hozadékait Panni Andrea szedte össze. Messze meghaladná az általam amúgy is tágan 
értelmezett szakmai blog műfaji kereteit, ha ezekből itt akár csak ízelítőt akarnék adni, 
úgyhogy inkább felcsigázom a kedves olvasó érdeklődését azzal, hogy annyit 
mondok: minden eddiginél gazdagabb és meggyőzőbb az apróságnak tűnő, de a 
helyiek számára mégis konkrét, nagyon is kézzel fogható eredmények tárháza. 
 A Rendőrkávéházak hatását a megyei bűnmegelőzési együttműködési hálózat 
alakulására Oppé László, a Baranya Vármegyei Bűnmegelőzési Tanács titkára 
vizsgálta. Esetében talán most azt emelném ki, hogy ha tervezik – márpedig 
határozottan tervezik – a hasonló igényű folytatást, akkor a meghívottak konkrét 
problémára szabott körének alapos átgondolása, vagyis az érintettek elemzésének 
módszere lesz a hatékonyság egyik záloga. Éppen ennek elvégzéséhez adott nagyon 
jó kiindulási alapot a sorozat. 
 A Police Café módszertan alkalmazásának tanulságait pedig Tóth József tréner 
mondatta ki a kollégákkal. Retorikai remeklése sokunkban emlékezetes marad, de 
megpróbálom itt is rögzíteni. Összegzését ezzel a fordulattal kezdte: „Tisztelt Tudós 
Társaság! Baranyában az elmúlt öt hónapban legális emberkísérlet zajlott. 
Hipotézisünk, hogy emberek szeretik hinni, hogy részük van saját sorsuk alakításában 
– és a közös biztonság nagyon is a sorsukhoz tartozik.” És így zárta: „Quod erat 
demonstrandum (a tétel bizonyítást nyert).” A levezetés részletei itt most ugyancsak 
visszaadhatatlanok, de ígérem, lesz bővebb terep azokat is megismerni az 
érdeklődőknek. 
 Mit lehet ehhez hozzátenni? Annyit biztosan: Café Kata örült nagyon, mert látszott, 
hogy mindhárom moderátor nemcsak nagyszerűen végezte a dolgát, de igencsak 
élvezte is a feladatot. Emlékszem, amikor a tavaly májusi képzésen még egy kis 
aggodalommal néztek a szerep – és egyáltalán az egész sorozat – elé. Én bíztam 
bennük, és most, az értékelésnél azt mondom: bárhol az országban nyugodtan rájuk 
bíznám a rendőrkávéházi főpincérséget. 
 És a gondos szervezésért is köszönet nekik. Mert azért ennyi esemény időpontjait, 
témagazdáit, meghívottjait egyeztetni, helyszíneit berendezni, biztosítani a kávét és a 
ropogtatni valót, aláíratni és nyilvántartani a jelenléti íveket, elkészíteni a moderátori 
összefoglalókat, megírni a Police Café képeslapokat, a sajtóközleményeket, 
mellékelni a fényképes projektdokumentációt, a résztvevőkkel kitöltetni és 
összegyűjteni az általam összeállított bemeneti és kimeneti kérdőíveket (ezekről 
később még lesz szó), szintén nem kis feladat. Azért is sorolom fel mindezeket, hogy 
mindenki értse, miért nagy teljesítmény önmagában már csak lebonyolítani is egy 
ilyen sorozatot. És ezek „csak” a keretek, de hol van még a tartalom? Nos, annak 
gazdagsága került felszínre a szupervízión. 
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A résztvevők száma és összetétele reprezentálta a projekt négy hónapja során 
közreműködő szakemberek körét. A 19 résztvevőből 15 rendőr volt, és a két fent 
említett témagazdán kívül még egy civilt hívtunk meg. Megkockáztatom, hogy 
Szalontay Csongor, Pécs Megyei Jogú Város közbiztonsági és honvédelmi referense 
a legelső, 2014. június 2-i Zsolnay Negyedbeli Police Café óta a leglelkesebb 
rendőrkávéházi vendég, ami miatt lassan névre szóló széke lehetne. De nem csak 
rajongása miatt, hanem tisztségénél fogva is remélem, hogy viszi tovább az ügyet.  
És most konkrétan a sok tanulságot, információt, amit ma is hallhatott, a megyei 
döntéshozók felé is szervírozhatja. Ha tetszik, újabb, további rendőrkávék mellé, 
habbal, cukorral, hogy ínycsiklandóbb és fogyaszthatóbb legyen.  
 A Pannon Televízió tudósítása7 már aznap felkerült a csatornára, aminek örülök. 
Vigyék csak a hírét az eseménynek és a sorozatnak, de főleg a mögötte meghúzódó, 
kevésbé látványos aprómunkának, amellyel a kezdeményezők feltérképezték Baranya 
biztonsági helyzetét. 
 Hogy a kedves olvasó pontosan lássa, hogy ha Tolnát (még) nem is, de Baranyát 
igencsak bejárta a program, íme az elmúlt öt hónap menetrendje: 
 

Helyszín Időpont 
Pécs, felkészítő képzés 2022. május 12. 

1. Pécs 2022. október 13. 
2. Szigetvár 2022. november 8. 

3. Szentlőrinc 2022. november 15. 
4. Mohács 2022. november 22. 

5. Bóly 2022. november 24. 
6. Siklós 2022. november 29. 
7. Sellye 2022. november 30. 
8. Komló 2023. február 16. 

9. Pécsvárad 2023. február 20. 
10. Sásd 2023. február 23. 

Pécs, szupervízió 2023. március 14. 
 
Ha csak a számok tükrében vizsgáljuk az eseményeket, egyelőre azt tudjuk, hogy a 
tíz alkalom összesen 179 regisztrált résztvevőt mozgatott meg, akik közül írásbeli 
visszajelzés 109 főtől érkezett. A konkrét szakmai és módszertani eredmények egy 
részét a szupervízión közösen összegeztük, másik részét pedig a közeljövőben egy 
empírián is alapuló kutatási beszámolóm fogja tartalmazni. 
 A projekt zárása egyébként ugyanott zajlott, ahol 2022. május 12-én a felkészítő 
képzést8 is tartottuk: a Pécsi Rendőrkapitányság tanácstermében. Így hát mondhatjuk, 

 
7 Forrás: 
https://www.youtube.com/watch?v=wP8Fb0Xbnh4&ab_channel=PannonTelev%C3%ADzi
%C3%B3 
8 Molnár Katalin: Police Café Extra 36. – Vissza a kályhához: újra Police Café módszertani 
képzés Pécsett Forrás: https://policecafe.hu/police-cafe-extra-36-vissza-a-kalyhahoz-ujra-
police-cafe-modszertani-kepzes-pecsett/ Közzé téve: 2022. május 12. 
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hogy valóban visszatértünk a kályhához. Pécstől Pécsig majdnem napra pontosan tíz 
hónapig tartott az út. Körbeértünk, mégsem egyhelyben topogtunk, mert 
meglehetősen nagy munkát végeztek a baranyaiak. 
 Meggratuláltam már őket néhányszor, de az elismerő visszajelzésekből sose elég. 
Így hát itt is, most is, örökösen köszönöm, amit a Rendőrkávéházzal lassan kilencedik 
éve művelnek. És mondanom se kell, hogy már most gondolkodnak a folytatáson… 
Kívánom, hogy valóra tudják váltani terveiket. A szakmai muníciójuk már megvan 
hozzá, de nélkülözhetetlen, hogy a megvalósításhoz találjanak méltó, a közös 
biztonság ügyét fontosnak tartó, azt a társadalmi felelősségvállalás komoly 
összetevőjeként (f)elismerő, nemcsak állami támogatókat is. És az is jó lenne, ha 
példájuk az ilyesfajta programsorozatokra más országrészben tevékenykedő 
rendőröket is buzdítana. 
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9. PÁLYAORIENTÁCIÓS POLICE CAFÉ ESZTERGOM HELYETT 

NYERGESÚJFALUBAN 
 

2023. április 28. 
 
Police Café festői környezetben. Szó szerint. 2023. április 27-én impozáns 
helyszínen kávézhattunk: a Komárom-Esztergom vármegyei Nyergesújfaluban, 
a gyönyörűen felújított Kernstok-villában… 
 
Hogy 2023. április 27-én miért Nyergesújfalu, és nem Esztergom lett a Komárom-
Esztergom vármegyei Pályaorientációs Police Café sorozat negyedik állomásának 
helyszíne, az egyszerű. Amikor a szervezés elkezdődött, a helyi önkormányzat 
ajánlotta föl örömmel településük méltán híres büszkeségét, a Kernstok-villát, a 
rendőrök pedig szívesen fogadták. 
 

 
 
A Kernstok Károly festő által működtetett nyergesújfalui képzőművészeti 
szabadiskola tavaly gyönyörűen felújított és a nagyközönség számára is megnyitott 
épülete az egyik legimpozánsabb helyszín, amit csak képzelni lehet. Olyan, 
amilyenben ritkán van alkalmunk egy egész délelőttöt tölteni. Bár én mindenhol jól 
tudom érezni magam, ahol Rendőrkávéházat nyithatunk, azért a bennem örökösen ott 
munkálkodó művészetrajongónak talán mégis csak megbocsájtható, ha elfogult egy 
olyan alkotóházzal, ahol az ún. Nyolcak festőművészeinek egyike, a villa névadója élt 
és dolgozott. (A Nyolcak másik hét tagja is említést érdemel: Pór Bertalan, Márffy 
Ödön, Orbán Dezső, Berény Róbert, Tihanyi Lajos, Czigány Dezső és Czóbel Béla.) 
És amikor a házigazda köszöntőjében elhangzik, hogy micsoda művészélet zajlott itt 
száz évvel ezelőtt, és hogy Ady Endre is rendszeres vendége volt a háznak, na és a 
nyergesújfalui borospincéknek, meg hogy itteni élményei alapján született a Kocsiút 
az éjszakába című verse, egyből nyilvánvalóvá válik, hogy a hely szelleme meg fogja 
határozni a mi alkotókedvünket is. És így is lett: ha nem is borral, de finom kávéval 
tettük kellemessé a mai Police Cafét. 
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Ezúttal középiskolai intézményfenntartó, polgármester, települési közbiztonsági 
referens, munkaügyi központos szakemberek, lelkes fiatal és régebb óta fiatal, 
tapasztalt rendőrök és rendőr tanárok, jelenlegi és még a rendészeti pályaorientációs 
képzésben tanuló, remélhetőleg leendő rendőrök járultak hozzá ahhoz, hogy a 
szakmai utánpótlás ügye előrébb menjen. Mert erről bizony nem lehet eleget 
beszél(get)ni. 
 Témagazdáink közül kettő ma debütált. A legutóbbi Caféban Erős Ábel még csak 
hospitálni volt, de ma kipróbálhatta magát egy nehezebb szerepben, és szigorú 
tanárnői-moderátori mércém szerint is csillagos ötösre „vizsgázott”. 
Pályaorientációban oktató tanárként is szívesen látnám őt, hiszen meggyőző 
kommunikációja, derűs, pozitív személyisége és nem utolsósorban szakmai 
felkészültsége sok fiatalnak lehetne példakép. 
 S ugyanezeket mondhatom el Hanyu Ramónáról, a megyei humán szolgálat 
munkatársáról is. Őt több mint húsz évvel ezelőtt tanítottam, de ilyen időtávlatból is 
szívesen idéztünk fel néhány vidám tantermi jelenetet. A harmadik témagazda Tamási 
Zsolt immár valóban állandó társulati tagja a sorozatnak. 
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Örülök, hogy Milus Gábor rendészeti főkapitány-helyettes mindig szívesen látja őt is, 
engem is, és tervez velünk. Mi pedig jövünk, mondjuk, mutatjuk – ahogy az a Police 
Café, na és a Mester Szabadegyetemünk szellemiségéhez illik. 
 A 21 fő részvételével zajló összejövetel „eredménye” a szokásos: sokan tudják-
tudjuk, hogy mit, sőt, azt is, hogy hogyan kellene csinálni, mégis várat magára az 
áttörés. De minden ilyen rendezvényen egyre inkább hisszük, hogy Komárom-
Esztergom vármegyében talán már nem olyan sokat, hátha a pályaorientációs Café 
sorozat hatása már egy-két éven belül megmutatkozik. Mindenesetre folytatjuk a 
közös gondolkodást, amit éppen egy éve – 2022. április 21-én – kezdtünk.  
A legközelebbi állomás 2023. május 25-én Oroszlányban lesz. 
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10. A MÁSODIK ROMA POLICE CAFÉ KISKUNHALASON 
 

2026. május 11.  
 

 

 
 
Megint egy nagy lépés az érintetteknek, még 
ha messziről kicsinek tűnik is. A második, 
ezúttal megyei szintű Roma Police Café 
zajlott Kiskunhalason 2023. május 11-én, 
ami az országban ismét az első ilyen jellegű 
rendezvény volt. Nagyon örülök, hogy a 
részese lehettem. És remélem, akadnak 
követői a bács-kiskuniaknak. A recept 
ugyanis egyáltalán nem titkos… 
 

 
Ahogy a cím jelzi, ez a mai bizony már a második Roma Police Café volt 
Kiskunhalason, de ez most már nemcsak a helybelieknek szólt. A bács-kiskuniak 
ugyanis emelték a tétet: a 2018. december 6-i9, egyébként az országban is első ilyen 
alkalomhoz képest immár az egész vármegyére kiterjesztették a meghívottak körét. 
Nem mellesleg ez is az első ilyen kezdeményezés. A 42 résztvevővel zajló roma–
rendőr párbeszédnek ezúttal is a kiskunhalasi Rostás László Cigány Közösségi Ház 
adott méltó otthont. A névadó idén lenne 70 éves, ezért a tiszteletére a ház falán lévő 
emléktáblára elhelyeztük az emlékezés koszorúját. Életútja annyira példa értékű, hogy 
megérdemli, hogy megismerjük, ezért a blog végén közre adom. És ha már Rostás 
László öröksége: tanítványának, Szűcs Csaba alpolgármesternek is köszönettel 
tartozunk, hiszen az ő jóvoltából élvezhettük a ház vendégszeretetét. 
 Rostás László 2017-ben bekövetkezett halála nagy űrt hagyott maga után, 
legfőképpen ami a közösségi élet szervezését és a cigányság felemelkedését illeti. 
Személyében ugyanis megtestesült mindaz, amiről az ilyen típusú párbeszédek 
szólnak: az emberek összehozása, cselekvésre biztatása. Ahogy mostanában szeretem 
ezt hívni: a jóakarat előcsalogatása és játékba hozása. Tapasztalom, tehát hiszem, 
hogy csak ennyi kellene ugyanis. Mert örökösen kiderül, hogy az egymástól 
elszigetelt egyének egymással összefogva sokkal többre lennének képesek, mint hinni 
merik. A minap egy integritás tréningen boncolgattuk a tanult tehetetlenség 
szociálpszichológia által jól ismert jelenségét. Én ehhez képest a tanulható tenni 
akarást szorgalmazom és terjesztem is. Éppen ennek volt iskolapéldája a mai 
összejövetel, vagyis reméljük, hogy az örökség tovább él, és nemcsak Kiskunhalason. 
 Az az elszánás, ami Vaslóczki Ferenc rendészeti főkapitány-helyettest jellemzi, 
nem tanulható. Őt is elemi vágy hajtja arra, hogy összehozza a jószándékú embereket.  

 
9 Molnár Katalin: Mikulás napi meglepetés I. Roma Police Café Kiskunhalason. Forrás: 
https://policecafe.hu/mikulas-napi-meglepetes-roma-police-cafe-kiskunhalason/ Közzé téve: 
2018. december 6. 
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Azt hiszem, ez vonz minket egymáshoz ennyire. Csak egyszer kellett megkóstoltatni 
vele a rendőrkávét, és úgy rászokott, hogy abba se bírja hagyni. Sőt: most már egy 
egész megyét kapat rá. Én pedig boldogan asszisztálok hozzá immár hét éve. Szalad 
az idő, de ez alatt számtalan szebbnél szebb kezdeményezést hoztunk tető alá. 
 

 
 

Bizton állíthatom, hogy az a négy téma, amelyeket ma feldolgoztunk, bármely 
hasonló célú rendezvényen megállná a helyét. Le is írom őket (zárójelben a 
témagazdák nevével), hátha valaki kedvet kap hozzá más égtájakon is. Nincs rajtuk 
„copyright”. 
 

Cigány mindennapok (Gama Kovács Gábor) 
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Bódulat, az igény eredője… (Rekedt Gréta) 
 

 
 

Cigányság – rendőrség (Szalonnás Milán) 
 

 
 

Jövőkép, rendészeti életpálya (Pintér Gábor) 
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A témavezetők közül ma ketten (Pintér Gábor és Szalonnás Milán) voltak 
elsőbálozók, vagyis ilyen minőségükben most szerepeltek először. Már szinte 
mondanom se kell, de azért nagyon is mondom: kiválóan megfeleltek a vizsgán. 
Persze aki kijelölte – akarom mondani felkérte – őket a feladatra, tudta, miért teszi. 
Szakmai tapasztalataikon alapuló kikezdhetetlen hitelességük, lényeglátásuk és 
kommunikációs fellépésük egyaránt a helyén van. És a szívük is, ahogy én láttam. 
 A másik két témagazda abszolút gyakorlott a terepen, de mindig jó őket megújulni 
látni a szerepben. Gama Kovács Gábort most hallottam először nem rendőri témáról, 
hanem a cigány hétköznapokról beszélni, de ebben is ugyanolyan szenvedélyes és 
meggyőző volt, mint saját szakmaiságában. Rekedt Grétának, aki a most alakuló 
Bács-Kiskun Vármegyei Bűnmegelőzési Tanács újdonsült titkára, ez a találkozó egy 
kincsesbánya volt, és nem hiszem, hogy tévednék, amikor ezt a túlzónak tűnő 
kijelentést teszem. A lehetőség, hogy egyszerre találkozhatott és beszélgethetett az 
egész megye roma közösségét képviselő emberekkel, az egyébként sem csekély 
közösségszervező erejéhez mindenképpen extra adalékkal szolgálhat. 
 Még valakit nevesítenem kell a csapatból: Czigány Jánost, aki az egyik asztalnál 
ülve a négy fordulóhoz sajátos kis alkotásokat készített, stílszerűen az asztaldekoráció 
részeként szétszórt kávészemekből. Ezzel jelentősen továbbfejlesztette a Police Art 
műfaját. Köszönöm neki ezt az üde színfoltot, igazán. 

 

Látni az érdeklődő egymás felé fordulást, hallani az élénk beszélgetés munkazsivaját, 
segíteni az együttműködési szándékok felébresztését és kiteljesedését újra és újra 
reményt ad nekem is. Hogy igenis érdemes és lehet egy finom rendőrkávé mellett 
kellemes, ugyanakkor érdemi és legfőképpen cselekvésre bátorító párbeszédre 
vendégül látni a sokféleséget. Alig várom a folytatást! Mert hogy lesz, abban már 
most biztos vagyok. 



 53 

Rostás László (1953–2017) 
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11. POLICE CAFÉ EXTRA 46. – VENDÉGÓRA 
 

2023. május 15.  
 
Jó rendőrkávénak is kell a cégér, avagy egy kis marketing sose árt. 
Vendégségben az ELTE jogi karán… 
 

 
 
2023. május 10-én a 8.00 és 9.30 közötti időtartamra egy számomra különösen kedves 
meghívást kaptam. Régi tanár- és szerzőtársam, barátom, Krémer Feri kérdezte pár 
hete, hogy bemennék-e egy előadására, és beszélnék-e egy kicsit a Police Caféról. 
Arról a módszerről, amit ugye tőle kaptam 2007 karácsonyán, s ami azóta ugyancsak 
kinőtte magát. Mit lehet erre mondani? Nyilvánvalóan csakis igent. 
 Mondtam is, mentem is, és beszéltem is. Nem kicsit, sokat. Nem meglepő módon 
szenvedélyesen. Az ELTE Állam- és Jogtudományi Karának kriminológia szakos 
tanulói is talán csak eleinte csodálkoztak kissé, hogy ki az a Café Kata, akit a tanár úr 
a tanterembe invitált. De hamar kiderült. S az is, hogy Ferivel igencsak egy rugóra jár 
az agyunk még ma is, annak ellenére, hogy már tizenegy éve, hogy találkozásaink 
közel sem olyan gyakoriak, mint a régi szép rendőrtiszti főiskolai időkben. 
 Húsz éven át hánytuk-vetettük meg dolgainkat, vitatkoztunk napra nap, olvastunk, 
írtunk, tanítottunk közösen. Azok se voltak könnyű idők, de legalább együtt csináltuk, 
s nevetni is tudtunk sokat. A szót most is úgy adtuk-vettük, mint annak idején, a 
közösségi rendészet iránti vonzódásunk is a régi, de bizony sok minden nagyon 
megváltozott. Talán leginkább az a lehetőség minimalizálódott az elmúlt évek alatt, 
ami ennek a szemléletmódnak a magyar rendőrség berkeiben való meghonosítását, 
terjesztését illeti. De minket ez egyáltalán nem zavar. Egyikünk jogi egyetemi 
katedrán, másikunk különb s különbféle műhelyekben azóta is azon mesterkedik, 
hogy egyszer hátha gyökeret ereszt idehaza is ez az idea. Azt mutattam be másfél órán 
át a kriminológus hallgatóknak, hogy a Rendőrkávéház ennek nyilvánvalóan kiváló 
terepe. 
 Szerencsére azonban a (beszéd)helyzet egyáltalán nem volt féloldalas. A módszer 
nevéhez méltón kellemes (pár)beszédbe elegyedtünk a kis számú diákkal. És bizony 
azt vettük észre Ferivel, hogy igencsak érdekli őket a rendőr–civil párbeszéd kellemes 
és egyben hasznos módszere. Az oka egyszerű: úgy képes megszólítani és a közös 
biztonság megteremtésébe, megőrzésébe, helyreállításába bevonni a helyi közösségek 
tagjait, hogy azok még élvezik is a rendőrökkel való együttműködést. Nem beszélve 
a rendőrökről, akik megélik, hogy a civilek elkezdik őket érteni és elfogadni.  
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Mert a rendőrök világa igenis izgalmas, érdekes, és döntő részét teljesen fölösleges, 
sőt, egyenesen káros elszigetelni a közösség tagjaitól. Ellenben közelíteni egymáshoz 
nagyon is érdemes és hasznos. A közeledésnek számos módja van, de a Police Café 
az egyik legjobb, amit ismerek. És nem is nagyon értették (vagyis persze de, csak erről 
idő híján nyilván nem sok szó esett), hogy miért nem terjed gyorsabban mifelénk ez a 
technika. Azért az is kiderült, hogy a szinte napra pontosan kilenc év (mert két nap 
híján éppen az első Police Café képzés évfordulójára esett a találkozás) sokat hozott 
a Rendőrkávéházak konyhájára. És szerencsére nemcsak a számok, hanem egyre több 
helyen a konkrét történések, sikerek, eredmények is beszédesek. 
 Azt hiszem, a hallgatóknak tetszett a bemutató. Nekem pedig a nyitottságuk, 
kíváncsiságuk, bátorságuk. Izgalmas volt egy másik egyetemi légkörben szabadon, 
spontánul beszélgetni. És jólesett Ferivel újra egy tanterem levegőjét szívni. Örülök, 
hogy meghívott, és egyben köszönöm. Szívesen megyek máskor is. Sőt, gondolja 
meg, legközelebb akár egy mini Kriminológus Rendőrkávéházat is nyithatunk… 
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12. PÁLYAORIENTÁCIÓS POLICE CAFÉ OROSZLÁNYBAN 
 

2023. május 23.  
 
Ötödik alkalommal, ismét újabb résztvevőkkel volt alkalmuk a rendészeti 
pályára orientálás lehetőségeiről beszélgetni a Komárom-Esztergom megyei 
rendőröknek. Ma Oroszlányban nyitottunk Police Cafét a Krajnyik „Akác” 
András Sportcsarnokban… 
 

 
 
2023. május 23-án ismét egy számomra ismeretlen hely felfedezésére indultam. 
Persze ilyenkor nem sok mindent van alkalmam látni a városból, de a benyomások 
azért sejtetnek valamit. Oroszlánynak már a neve is izgalmas. Szójátékra duplán is 
alkalmas lehetne – az olvasó fantáziájára bízom, hogy kitalálja, mire is gondolok.  
De ez – legalábbis úgy tűnik – most nem tartozik a tárgyhoz. 
 Az viszont nagyon is, hogy ez immár az ötödik Pályaorientációs Police Café volt 
Komárom-Esztergom megyében. Izmosodik a sorozat, és szaporodik azoknak a 
száma, akiknek ilyen közvetlen és intenzív módon tudjuk felhívni a figyelmét a 
rendészeti pályaorientáció fontosságára. A meghívottak most is szép számmal voltak 
aktív résztvevői a beszélgetésnek: harminchárman adtuk bele tapasztalatainkat, 
meglátásainkat, ötleteinket és bizony időnként aggodalmainkat is a közösbe.  
Tíz rendőr, hat középiskolás, négy polgárőr, három egyetemista, három tanár, egy 
igazgató, egy újságíró, egy foglalkoztatási osztályvezető és egy sportegyesületi 
képviselő volt a vendégek között. Plusz az oroszlányi rendőrkapitányság bűnügyi 
osztályvezetője, a megyei Police Café sorozat koordinátora és jómagam.  
Talán stimmel a leltár. 
 A témák a szokásosak voltak: a fiatal és jelentős mértékben másként gondolkodó 
és kommunikáló generációk megszólítása; a toborzás és a pályára orientálás 
különbségei, adekvát színterei, lehetséges módszerei; a rendészeti pálya és a szervezet 
vonzereje; a felvételi alkalmassági követelmények; a szakembereket a pályán tartani 
képes humánerőforrás-gazdálkodás; a pedagógiai és szakmai módszertani gazdagság 
motiváló ereje. 
 A fenti témákat moderáló asztalgazdák sorában most csak egy tartozott a „régi 
motorosok” közé. Tamási Zsolt már úgy jár erre a vidékre a szép Zalából, mintha 
hazajönne. Mondjuk nagyjából így is van. A középiskolát Tatán végezte, s családilag, 
barátilag igencsak összeköttetésben van Oroszlánnyal is. 
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Viszont három témagazda debütált. Németh Attila, a Körmendi Rendvédelmi 
Technikum oktatója már többedszer vett részt Pályaorientációs Rendőrkávéházban, 
de most először beszélgethetett asztaltársaságról asztaltársaságra járva mindenkivel. 
Ez megint egy más tapasztalás volt a számára. Nem kevésbé témagazda társának, 
Tőzsér Erzsébetnek is jó lehetősége adódott, hogy mint a vármegyei rendőr-
főkapitányság alapellátó pszichológusa egy kicsit más szemszögből is rátekinthessen 
arra a tevékenységre, amely a szívügye. Egyébként újfent meg kell állapítanom, hogy 
kicsi a világ, az ország, és még kisebb a rendőri szakma. Böbét a Rendészettudományi 
Doktori Iskolából ismerem. A minap is találkoztunk az egyetem folyosóján. 
Invitáltam, jöjjön el egyszer egy Police Caféba, főleg, hogy a legközelebbi alkalom 
térben, időben is közel lesz hozzá. Ígérte is, nem is, aztán kiderült, hogy a humán 
szolgálat ezúttal hivatalosan is őt delegálta. Mit mondjak? Már meg se lepődtem, 
inkább örültem a véletlenek ismételt összjátékának. Remélem, ő sem bánta meg. S ha 
már itt volt, remek alkalom kínálkozott arra, hogy a témagazdaságot is gyakorolhassa. 
A szintén először témagazdaként szereplő Nyírő Adrienn vállalta magára az egyik 
legnehezebb, legaktuálisabb, ugyanakkor szerintem mégis az egyik leghálásabb téma 
moderálását. Ez nem más, mint a generációs különbségek okozta kihívások a 
rendészet területén is. Nagyon örülök, hogy összefoglalójában hangsúlyozta: semmi 
okunk a mai generációkat hibáztatni amiatt, mert másmilyenek, mint mi. Tehetséges 
és a beszélgetésben aktívan közreműködő fia az élő példa arra, hogy milyen 
szorgalmasak, céltudatosak tudnak lenni, ha támogatjuk őket. Adrienn remekül 
vezette a beszélgetéseket, úgyhogy legközelebb is szívesen rábíznám ezt a szerepet. 
 A helyszínek sora is újabb kuriózummal gazdagodott. Oroszlány 2016 
augusztusában átadott impozáns helyszínén, a Krajnyik „Akác” András 
Sportcsarnokban lehettünk ugyanis. Ilyen jellegű létesítményben még nem 
rendeztünk Police Cafét. Az Akác becenévre hallgató névadó Oroszlány legendás 
kosárlabdázója volt, s 2011-ben bekövetkezett halála után az új épület, mint a város 
méltán szimbolikus helye, magától értetődően kapta meg az ő nevét. Amikor ezt 
menet közben megtudtam, rájöttem, hogy (szó)játékos kedvemet mégse kell háttérbe 
szorítanom. A Krajnyik András beceneveként használt „Akác” ugyanis nyilvánvalóan 
a magas testalkatára való utalás. A résztvevők között volt valaki, aki még játszhatott 
vele együtt. Majdnem vitát nyitottunk afölött, hogy az egykori játékos az ún. horog 
vagy a pincér dobást tudta jobban. Vállalom a tárgyi tévedést, de én inkább az utóbbit 
tulajdonítanám neki, mert az mégis csak jobban illene a Rendőrkávéházhoz, ugyebár. 
Ha már a hely szelleménél tartunk, az Oroszlányi Sportegylet, azaz az OSE Lions 
nevében sem véletlen ez a szójáték az oroszlánokkal. Az előcsarnokban látható 
dicsőségtábla tanúsága szerint a város az elmúlt évtizedekben sok-sok kiváló, 
világsikereket hozó sportolót adott az országnak is. Igazán büszkék lehetnek rájuk. 
 És végül, de nem utolsósorban – jobb későn, mint soha alapon – ki kell emelnem a 
mindenkori helyi szervezők mellett a Komárom-Esztergom vármegyei 
Pályaorientációs Police Café sorozat fő koordinátorát, Hódosi Erikát. Minden eddigi 
rendezvény mögött az ő kitartó, akkurátus szorgoskodása áll, amiért ezúton is 
köszönet illeti. 
 Most egy kis nyári szünet jön, de szeptemberben iskolakezdéskor folytatjuk, s 
addig talán néhány újabb ötlettel is előálluk majd. 
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13. GYERMEKVÉDELMI CAFÉ – MAJDNEM GYERMEKNAPON 
 

2023. május 24.  
 
Figyelem, rekord következik. A Budapesti Rendőr-főkapitányság Bűnmegelőzési 
Osztálya Gyermekvédelmi Rendőrkávéházában ma nyolcvanöt résztvevő 
vendégeskedett. Remélem, erre nem érvényes a mondás, hogy jóból is megárt a 
sok. Érdemi szakmai párbeszédből ugyanis soha nem elég… 
 

 
 
Buja és dús az idei május, egy kisebb esőerdőnek is elég volna ez a sok csapadék. 
Ilyenkor minden cseppje aranyat ér, mondják, de azért jóból is megárt a sok. Nem 
tudom, igaz lehet-e ez a rendőrkávéra is, amiből mostanában bizony nem csak 
csurran-cseppen, de folyik rendesen. Akinek már elég belőle, az ne olvassa tovább ezt 
a beszámolót. De ha egyszer így jött ki a lépés, hogy két egymást követő napon is 
Police Cafét kellett nyitni, mit tegyek? A leginkább beszélgetésre szomjazó 
vendégeket nyilván nem fogom visszautasítani. Tegnap Komárom-Esztergom megye 
ma Budapest – hirtelen egymásutánban két rendőr-főkapitányság is kitett magáért. Az 
egyik a szakmai utánpótlásról igyekszik sajátosan gondoskodni, a másik pedig a 
gyermekekkel foglalkozó szakemberekkel törődik. Egyik szebb kezdeményezés, mint 
a másik, ezért nem is akarom őket összehasonlítani. Az oroszlányi rendezvényről 
tegnap tudósítottam, a fővárosiról most fogok. De tessék vigyázni, mert rekord 
következik. És nemcsak számbeli. 
 A Budapesti Rendőr-főkapitányság Bűnmegelőzési Osztálya gyakorlott 
Rendőrkávéház-szervező. Kétszer az áldozatok világnapja, most pedig a közelgő 
gyermeknap apropóján hívták össze az érintett szakembereket. 
 2016. február 25., 2023. február 22. és 2023. május 23. – ezek dátumok. 65, 32, 85 
– ezek pedig résztvevői létszámadatok. Ha csak ezeket néznénk, az is szép 
teljesítménynek számítana, de rendőrkávéról lévén szó, szerencsére főleg a minőségre 
megyünk. A hozzávalók: együtt töltött minőségi idő, nemcsak a felszínt karcolgató, 
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hanem a lényeget érintő szakmai beszélgetés, sok szempontú megközelítés, egymás 
meghallgatása és talán megértése. Hiába a földrajzilag közös (fő)városhatár, ahány 
ház – vagyis kerület, szakma, személyiség – annyiféle gondolat, érzés, tapasztalat és 
vélemény. Megoldás fókuszú, együttműködésre ösztönző, emberi – leginkább ezeket 
a jelzőket tudnám a mai nap elé illeszteni. Persze lehetne hangsúlyozni az 
elkeseredést, a kilátástalanságot és a problémákat is. De a több évtizede a 
gyermekvédelemben dolgozó jó emberek – igen, még egyszer leírom, ezúttal csak 
Budapestről nyolcvanöten – mindig reménykednek, és annyi, de annyi energiát 
beletesznek a munkájukba, amivel hegyeket lehetne megmozdítani. De nem lehet… 
És akkor most ezt a gondolatot itt elengedem. 
 Bruttó hat óra játékidő. Reggeli gyülekező, regisztráció, rövidke moderátori 
„eligazítás”, főkapitányi köszöntő. Egy frappáns gondolatébresztő előadás Busi 
Zoltántól, a Slachta Margit Nemzeti Szociálpolitikai Intézet „A szociális ágazat 
módszertani és információs rendszereinek megújítása” című projekt szakmai 
vezetőjétől. Motiváló módszertani ismertető. Nyolcszor 10–12 fős asztaltársaság, 
nyolc téma, ennyi témagazda és forduló. A rendőrpalota tágas auditóriumában 
világoskék, törtfehér, kávébarna terítőkkel fedett asztalokon Police Café installációk. 
 

 
 
Némi kávé, ásványvíz, pogácsa, aprósütemény. Rövid, fegyelmezett összegzések, 
konklúziók. Az utolsó pillanatig koncentrált figyelem. És ráadásnak Prevenciós Tükör 
– másodszor. Úgy látszik, ez az elnevezés bevált. Ide lehet gyűjteni a nap során 
megfogalmazódó visszajelzéseket, kérdéseket. És gyűltek, mert bizony jó a tükörbe 
nézni is… 
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Sorolom a témákat és a témafelelősöket, hogy nyilvánvaló legyen a szakmai 
„felhozatal” és színvonal. 
 

A kiskorúak sérelmére 
elkövetett 

bűncselekmények 

Morauvszki Istvánné 
r. alezredes 

BRFK Bűnügyi Szervek 
Nyomozó Főosztály 

Gyermek- és 
Ifjúságvédelmi Osztály, 
megbízott osztályvezető 

A jelzőrendszer a rendőrség 
szemével 

Bakondi Varga 
Andrea 

r. százados 

ORFK Bűnügyi 
Főigazgatóság Bűnügyi 

Főosztály Bűnmegelőzési 
Osztály,  

kiemelt főnyomozó 

Az iskolaőrség szerepe a 
gyermekvédelemben 

Gubinyi Attila 
r. alezredes 

ORFK Bűnügyi 
Főigazgatóság Bűnügyi 

Főosztály Iskolapartnerségi 
Osztály, osztályvezető 

Milyen a jó jelzés? Hogyan 
lehet javítani a 

jelzőrendszeri tagok közötti 
együttműködést? 

Dr. Mátrai Márta 

Budapest Főváros II. 
kerületi Önkormányzat 

Család- és Gyermekjóléti 
Központ, gyermekvédelmi 

szakértő 

A jelzőrendszer a szociális 
szakellátás szemszögéből 

Kálmándy-Pap Ágnes 

Budapest Főváros 
Kormányhivatala, 

Gyámügyi Főosztály, 
főosztályvezető 

Az Áldozatsegítő 
Központok szerepe a 
gyermekvédelemben 

Bíróné Szunai Orsolya 
Petra 

Igazságügyi Minisztérium 
Budapesti Áldozatsegítő 

Központ, koordinátor 

A gyermekvédelmi 
szakellátás 

Sidlovics Ferenc 

Szociális és 
Gyermekvédelmi 
Főigazgatóság, 

Gyermekvédelmi 
Intézményirányítási 
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Az összegzések (fenti) sorrendjével próbáltam egyfajta logikát követni. Bár nem 
feltétlenül illene a házigazdákkal kezdeni, mégis úgy gondoltam, induljunk onnan, 
ahol a probléma hever, az „utcáról”. Sőt, voltaképpen a „kályhától” kellene, az otthon 
melegétől – ha volna –, a „családoktól”, hiszen sokszor már ott történnek olyan, a 
gyermekek sérelmére elkövetett cselekmények, amelyek mellett nem lehetne szó 
nélkül elmenni. És ezekkel bizony először leggyakrabban a rendőrök találkoznak. 
Logikailag az ezek megelőzésére koncentráló, még mindig rendészeti karakterű témák 
– az országos szintű bűnmegelőzés és az iskolaőrség – következtek. Ezután jött a civil 
témagazdák által képviselt területek közül talán a két legfontosabb kérdés, hogy 
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milyen a jó jelzés, és hogy hogyan lehet javítani a jelzőrendszeri tagok közötti 
együttműködést. S csak ezután lépegettünk fölfelé a szervezeti szintek között: előbb 
a fővárosi kormányhivatalt, majd az Áldozatsegítő Központokat koordináló 
Igazságügyi Minisztériumot, utána a Szociális és Gyermekvédelmi Főigazgatóságot, 
végül az Országos Gyermekvédelmi Szakszolgálatot képviselő témagazdák kaptak 
szót. 
- 

 
És akikkel a témákat átbeszélték, a résztvevők: a budapesti illetékességű 
gyermekvédelmi jelzőrendszer szereplői, az egészségügyi ellátórendszer, a védőnői 
szolgálat munkatársai, a családsegítő szolgálat, a családsegítő központ, a közoktatási 
intézmények kollégái, iskolapszichológusok, az Országos Rendőr-főkapitányság 
Iskolapartnerségi, valamint Bűnmegelőzési Osztálya, a BRFK Gyermek- és 
Ifjúságvédelmi Osztályának munkatársai, a kerületi rendőrkapitányságokon dolgozó 
kollégák, akik munkájuk során találkoznak a gyermekvédelemmel kapcsolatos 
problémákkal, továbbá iskolaőrök. 
 Azt azért utólag elárulom, hogy Café Kata is izgult, hiába, ez a nyolcvanöt 
résztvevő azért mégis csak rekord. Számbeli. De remélem, hogy amit a meghívottak 
átéltek, az is az. Legalábbis, ha abból az érzésből indulok ki, ami bennem keletkezett, 
ahogyan láttam-hallgattam őket egész nap fáradhatatlanul szakmázni, és még a záró 
következtetésekre is érdeklődéssel figyelni. 
 A BRFK bűnmegelőző kollégáit pedig ismét csak dicsérni tudom. Ez azért nagy 
korty volt, még ha rendőrkávéból is. Feszegettük a határokat, formailag és tartalmilag 
is, rendesen. De szerintem csak így érdemes. S ha túl szigorú voltam, mint időfelelős, 
mindenkitől itt kérek bocsánatot. De aki ennyi egyszerre beszélgető embert 
gyengédebb kézzel tud irányban tartani, jelentkezzem nálam moderátornak. 
Remélem, hamarosan lesz felvétel. 
 És bízom benne, hogy ezzel a rendezvénnyel méltán tiszteltük meg a vendégeket 
és nem utolsósorban a közelgő gyermeknapot is. 
 
(Fotók: Vaszkó Viktor és Czéder Andrea – BRFK; Molnár Katalin) 
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14. POLICE CAFÉ EXTRA 47. – RENDŐRKÁVÉHÁZI KÖNYVMUSTRA A 

RENDŐRMÚZEUMBAN 
 

2023. május 25.  
 
Szerencsére még nem érinthetetlen kiállítási darab az a könyv, aminek a kissé 
elhalasztott bemutatóját tartottuk a Rendőrmúzeumban tegnap délután. Nagyon 
is kézzel fogható, olvasható. Sőt, mostantól már elektronikus formátumban is 
elérhető itt a honlapon is… 
 

 
 
Majdnem napra pontosan öt hónapja, hogy kézbe vehettem Az első száz 
Rendőrkávéház – Police Café blogkönyv 3. rész című kötetet. Karácsony előtt pár 
nappal jött ki a nyomdából, s (öröm)hírt is adtam róla, ahogy kell. Aztán jött az új év, 
és persze vágytam arra, hogy a nyilvánosság előtt személyesen is bemutathassuk az 
újszülöttet, de nem őrölnek olyan gyorsan azok a malmok. Hiába vagyok Molnár, ha 
a széljárás nem kedvező. Persze az is lehet, hogy a szélmalomról vízi malomra kellene 
váltanom, az a közeg kellemesebb, és – a sors édes fintora – épp a rendőrségi uszoda 
jóvoltából számomra lassan harminc éve (meg)úszhatóbb. De hogy őrölni kell, az nem 
vitás, hajtani a kereket, míg csak lehet. És én hajtom is – ennek a tanúbizonysága ez 
a kötet és a végül mégis csak megvalósult könyvbemutató. Az a maroknyi kedves 
érdeklődő egy ennek álcázott kötetlen, mégis szakmai beszélgetésnek lehetett részese 
2023. május 24-én. Németh Zsoltnak köszönöm az ötletet és azt is, hogy felajánlotta 
a moderációt. 
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A helyszínt most a Rendőrmúzeum biztosította. Rozsnyai Éva igazgató és Androvicz 
Gábor muzeológus nemcsak a helyet, de a nevüket, a kedvességüket és szó szerint a 
kereteket is adták az eseményhez. Gábor felkonferálta, Éva lekerekítette a bemutatót. 
Köszönöm szépen nekik. A múzeumot is e helyütt kell méltatnom. Bár alaposan 
szétnézni most sem volt időm (hamarosan most már tényleg pótolom!), de az a 
benyomásom, ami a helyszínbejáráskor ért, most csak erősödött. A szakmatörténeti 
értéktárak kiemelkedő színfoltja ez a hely. Itt minden látható, amit a rendőri múltból 
az elődöknek sikerült megőrizniük, és amit az utódok igényesen és esztétikusan 
szerkesztett tematikus kiállítóterekbe rendeztek. Az itt dolgozók lelkesek és kedvesek, 
s bár egy múzeum ma már nem biztos, hogy a legvonzóbb hely a szórakozásra, de a 
tanulásra nagyon is alkalmassá tehetik, különösen, ha a múzeumpedagógiát is bevetik. 
Márpedig itt bevetik: egymást érik a gyerekcsoportok. S az inkább felnőtteknek szóló 
előadások, és bizony, a könyvbemutatók sem ritkák. Alig tudtuk a programok közé 
beilleszteni ezt a mostanit. 
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De vissza a tárgyhoz. Miután már a többedik könyvbemutatómon vagyok túl, 
megosztom egy érdekes megfigyelésemet. Többnyire nem közvetlenül magukról a 
kiadványokról esik a legtöbb szó. Ez persze érthető, hiszen a könyv „csak” egy tárgy, 
s nem mint ilyen érdekes. Jó esetben önmagán messze túlmutat. A recenzens, a 
szerző(k), a szerkesztő, a lektor és aztán a közönség bátrabb és hozzászóló tagjai azt 
feszegetik, amiért egy-egy könyv megszületett. Nyilván a témájuk, azok a jelenségek, 
amelyeket taglalnak – vagyis az a bizonyos könyvön túli világ – érdeklik a nyájas 
olvasót. És az alkotók céljai, munkájuk, az ezekben a művekben is manifesztálódó 
munkásságuk hatása is rendszeresen terítékre kerül. Hogy ugyanis mi végre a sok 
betű, vagy hogy költőien fogalmazzam: „De hát hol a könyv, mely célhoz vezet? Hol 
a nagyobb rész boldogsága? Ment-e a könyvek által a világ elébb?” (Vörösmarty 
Mihály: Gondolatok a könyvtárban) 
 Író-olvasó-alkotó emberként nem tudom nem hinni, hogy a válasz igen. Még akkor 
sem, ha az évtizedekkel egyre szaporodó tapasztalat nem feltétlenül igazolja ezt a 
hitet. Kanyarogtak most is errefelé a gondolataink, konkrétan a rendészettudomány 
által felhalmozott tudás hasznosulása – egyáltalán ismertsége –, pontosabban ezek 
hiánya okán. Jelzem, a Rendőrmúzeumnak értékes fotó- és filmarchívuma és 
könyvtára is van, tehát e gondolatok éppen itt nem oktalanok… 
 Váltakozott tehát ború és derű, szakmai és köznapi nyelvezet – hiszen volt néhány 
civil is a közönség soraiban. Nekik is érthetővé kellett tennünk az elhangzottakat, s 
ahogy visszajelezték, örömmel konstatálhatom, hogy ez sikerült. A Police Cafék 
akkurátusan adatolt dokumentálásán kívül a harmadik blogkönyv is a képző és 
moderátor által megélt szubjektív benyomásokat és véleményeket rendezi egybe. 
Vagyis nemcsak tény-, de kifejezetten élményszerű. Műfajából adódóan vállaltan, 
hivatalosan az. Kérdezte ott valaki, hogy miután ez a kilencéves Police Café 
mozgalom így a 114. epizódja után – mert a 2022. november 29-én esedékes századik 
óta éppen tegnap fordult erre a sorszámra a mutató – vajon nem váltja-e ki annyira a 
tudományos érdeklődést, hogy a hatását is kutassa végre valaki. Mondom, nem. És 
ezen egyszerre csodálkozunk is, meg nem is. Elfogult Café Kataként persze érzem én, 
sőt, sejtem is – na jó, tudom –, hogy ennyi adag rendőrkávé nem lehet hatástalan, de 
hogy ezt nem nekem kellene firtatni, az bizonyos. Hogy mégis kutatgatom, az érthető. 
Mert ha én nem teszem, talán senki más nem teszi meg. Kérni, biztatni, pláne kötelezni 
erre pedig senkit nem lehet, és nem is szabad. Menjen – azaz folyjon – minden a maga 
útján. Én erőm és hitem szerint továbbra is csepegtetem – itt a honlapon is – a 
rendőrkávé mellé járó információt és lelkesedést. Aki szomjazik rájuk, jöjjön, kóstolja 
meg, szeretettel várjuk legközelebb. Mert hogy lesz még sok Café – s ha az lesz, 
blogkönyv is lesz –, azt megígérhetem. 
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15. POLICE CAFÉ EXTRA 48. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP PEST VÁRMEGYÉBŐL 
 

2023. május 27.  
 
A héten a Pest Vármegyei Rendőr-főkapitányság Bűnmegelőzési Osztálya is 
kedvet kapott a rendőrkávéhoz, de természetesen megkínálták vele civil 
partnereiket is. Fontos ügyben, szép apropóból – az eltűnt gyermekek 
világnapján – nyitottak Police Cafét, ahonnan képeslapot küldtek nekem. Így 
köszönöm meg, örömmel és nyilvánosan. 

 

Már-már azt hittem, kitelt ez a sűrű hét, és kifogytam a rendőrkávéból. De nem. Ez – 
most már kénytelen vagyok elhinni egészen – egy végeláthatatlan történet. Úgyhogy 
muszáj még frissen melegében megosztanom az örömömet. Szombaton a reggeli 
közösségi hírfolyam földobott egy hírt a police.hu oldalról. A képeket nézegetve 
gyanút fogtam: de hisz ez Police Café! Alig hogy ezt kimondtam magamban, jött az 
üzenet: „Önnek Police Café képeslapja érkezett.” Még mondja valaki, hogy nincs 
telepátia. Van. És szimpátia is. Meg empátia. 
 A Pest Vármegyei Rendőr-főkapitányság Bűnmegelőzési Osztálya és köztem az 
első kettő évek óta működik. De az empátia sem csak a rím miatt jutott eszembe, 
hanem mert az általuk 2023. május 25-én az Igazságügyi Minisztériumban rendezett 
szakmai beszélgetésnek a szándéka enélkül fel sem merülne. Különösen jó apropó 
ehhez az eltűnt gyermekek világnapja – mert hogy ilyen is van. A figyelem fókuszába 
ezért most a lakásotthonból történő eltűnések; a magyar nők, fiatalok bizonytalan 
külföldi munkavállalásának megelőzését segítő kampányok; az emberkereskedelem 
és a prostitúció került. És szükségszerűen adta magát az a kérdés is, hogy hogyan 
tudnák segíteni a körözési eljárást a különböző társszervek, civil szervezetek.  
Az, hogy ez a program megvalósulhatott, legfőképpen Buda Helga r. alezredesnek, az 



 66

osztály e témakörben legelkötelezettebb szakemberének, a terület szakirányítójának 
köszönhető. 
 A résztvevők az érdi, budaörsi, dabasi, monori, nagykátai, szigetszentmiklósi és 
váci rendőrkapitányságok körözési előadói és bűnmegelőzési szakemberei, a 
minisztérium áldozatsegítő referense, természetesen a rendező házigazdák, illetve a 
már szinte a csapatuk állandó tagjának számító Meláth Attila baptista lelkész voltak. 
A Cafét Takács Anna r. százados moderálta. 
 A témagazdai szerepeket a szervezők ezúttal egy kivételével nem is rendőrökre, 
hanem civil szakemberekre bízták – és ez is jó hír, mert a civil partnerekkel közösen 
fogyasztott rendőrkávé még finomabb. Brandl Csilla r. alezredes, a Nemzetközi 
Bűnügyi Együttműködési Központ Körözésnyilvántartó és Szakirányító Főosztály 
Szakirányító és Koordinációs Osztályának vezetője mellett Szarvák Mónika, a 
Belügyminisztérium Szociális és Gyermekvédelmi Szolgáltatások Főosztályának 
munkatársa, Oláh Tibor, az OGYSZ Gyermekvédelmi és Gyámügyi Szolgálatának 
osztályvezetője, valamint Janka Csilla, a Nemzetközi Migrációs Szervezet 
projektkoordinátora irányították az asztaltársaságok beszélgetéseit. 
 Köszönöm Szoboszlainé Schiller Zsuzsinak a képeslapot, amellyel 
megörvendeztetett, így lehetővé tette, hogy ismét jó hírüket vigyem. És kívánok nekik 
sok hasonlóan inspiráló programot!  
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16. POLICE CAFÉ EXTRA 49. – HA JÚNIUS ÉS LÁSZLÓ NAP, AKKOR PÉCS ÉS 

RENDÉSZETTUDOMÁNYI KONFERENCIA 
 

2023. június 22.  
 
Szinte napra pontosan tíz éve, hogy Pécsett elindult valami… a Police Café 
módszer hazai lassú, de biztos térhódítása tudniillik, amelynek a mai 
tudományos konferencián egy igen szép állomásáról, a tízrészes baranyai járási 
Police Café sorozatról beszélhettem. 
 

 

Több mint két évtizede rendezi meg a Magyar Hadtudományi Társaság Határőr 
szakosztályának pécsi szakcsoportja a szokásos Szent László napi nemzetközi 
tudományos konferenciáját, amelyen már többedik alkalommal volt szerencsém 
előadást is tartani. Tulajdonképpen itt kezdődött a Police Cafék története, szinte napra 
pontosan tíz évvel ezelőtt. Amikor Gaál Gyulával elmondtuk, majd az Ami 
elromolhat, az el is romlik? A média szerepe a biztonságos, élhető közösségek 
formálásában” címmel meg is írtuk, mit gondolunk a helyi biztonságteremtés egy 
alternatív módszereként szóba jöhető Police Caféról, rajtunk kívül szerintem senki 
nem gondolta, hogy ebből tíz év múlva komoly, lassan országos mozgalom lehet.  
De mi mertünk álmodni, beszélni róla, aztán szervezni és kitartóan hinni abban, hogy 
ha a pécsi rendőrök kezükbe veszik az ügyet, akkor bizony nem lesz megállás. És így 
is lett. Sőt, a baranyaiak mindig egy orrhosszal előtte vannak a „mezőnynek”, ahogy 
mondani szokás. És ez az orr alighanem ugyanaz, mint amelyiknek a gazdája 2014-
ben, megérezve a rendőrkávé csábító illatát, úgy döntött, elindul egy úton, amelyről 
tudta, hogy nehéz lesz, de azt is remélte, hogy hosszú és szép is. És azóta is mendegél 
rajta egyenesen, előre, persze nem egyedül, hanem egyre több társával együtt.  
Az orrtulajdonost Korontos Zoltánnak hívják, aki Pécs város rendőrkapitánya.  
Jó szimata volt és van, nem hiába bűnügyes. 
 Mostanra a 2014. június 2-i első bátor lépéstől a helyiek odáig jutottak, hogy egész 
megyéjükre kiterjesztették a módszert, és 2022 októbere és 2023 februárja között egy 
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tízrészes járási Police Café sorozatot rendeztek. A 2022 májusában felkészített 
témagazdák és moderátorok derekas munkát végeztek. Café Kata pedig nemcsak 
képzőként és moderátorként örvendezett – nem mellesleg a 2022. november 29-i 
siklósi alkalomra eső 100. Rendőrkávéháznak személyesen is –, hanem kísérletező 
kedvű kutatóként is. Hiszen az összesen 178 regisztrált résztvevőt megmozgató 
rendezvényekről a szervezők segítségével egyrészt egy bemeneti és kimeneti 
kérdőíves hatásfelmérést végezhetett. És úgy véli, jó eredménynek számít, hogy a 
résztvevők közül 109-en adtak értékelhető válaszokat. Másrészt pedig a kutatói 
rendőrkávéház nevű, általa fejlesztett kutatási módszertant ismét tesztelhette, hiszen 
a sorozat értékeléseként rendezett szupervíziós Police Café 18 résztvevőjével három 
kérdés köré rendezve szakmailag és módszertanilag is értékelhették a folyamatot. 
 A tíz járásos baranyai Police Café sorozatról adtam rövid összefoglalót és a kutatás 
várható eredményeiből kínáltam egy kis előzetest a mai előadásomban. A részleteket 
pedig az ősszel megjelenő konferenciakötetben olvashatják az érdeklődők. 
 A konferenciáról még annyit, hogy már az odafelé vezető úton elkezdődött az a 
hangulat, ami aztán egész nap kitartott. Az autópálya melletti benzinkúton véletlenül 
összetalálkoztam kedves mestertanítványommal, aki az egyetemi kisbuszból 
átcsábított maga mellé a szolgálati autójába. Megérkezvén régi pécsi rendőr barátaim 
szokásosan elbűvölő kedves fogadtatásában részesültem, aztán következett a 
tanítványok sora, akik közül egyre többeket már tanár kollégaként is üdvözölhetek. 
Hamar megsokszorozódott hát az öröm, amellyel Pécsre érkezni szoktam „dolgozni” 
– tizenkilencedik éve, töretlenül. Így aztán a következő tizenkilencet is szívesen 
bevállalom. 
 Akkor is, ha igencsak „… felült Lackó a béresek nyakára”. Mert akárhányszor 
utaztam a június végi konferenciára, valahányszor sikerült az év egyik legmelegebb 
napját kifogni. Nem volt ez másként ma sem, bár még öt nappal László nap előtt 
vagyunk. Így nemcsak Arany Jánosnak lett ismét igaza, de az etimológiai szótárnak 
is, amelynek magyarázata szerint Pécs nevének egyik jelentése ’kemence, kályha’.  
De ez a nyelvészeti adatocska is jó helyre kerül: újra és újra vissza a kályhához! Mert 
úgy vagyok vele, hogy az embernek inkább legyen melege jó emberek társaságában, 
mint fázzon-vacogjon hűvös-rideg személytelenségben, szeretetlenségben.  
Ha mindehhez még egy forró – vagy éppen jeges – rendőrkávét is lehet szürcsölgetni, 
ám legyen! Nem vagyok én semmi jónak az elrontója… 
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17. POLICE CAFÉ EXTRA 50. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP KUNSZENTMIKLÓSRÓL 
 

2023. 24.  
 
Talán a számmániám szerint jobban illett volna a Police Café Extra rovat kerek, 
éppen 50. fordulója a legutóbbi pécsi bejegyzéshez, de így is nagyon jó. Mert ez 
a mostani képeslap igazi meglepetés, alkalmi, amolyan ajándékféle. Ugyanis egy 
önkiszolgáló Police Café hírét küldte Répási Tamásné Rózsa, 
Kunszentmiklósról. Boldogan fogadtam és adom közre. Kívánságát pedig, hogy 
írjam be őket 115-diknek, már teljesítettem is. Nos, ki lesz a 116-odik? 
 

 

(Fotó: Kunszentmiklósi Rendőrkapitányság) 

Kedves Café Kata! 
 
Szokták mondani, hogy néha a történelem ismétli önmagát… Emlékszem, hogyan 
indult 2016-ban Bács-Kiskun megyében a Police Café. A kiskunhalasi kapitányság 
akkori megbízott vezetője szerette volna megismerni a helyi közösség tagjait, és kicsit 
„képbe kerülni”, hogy a városnak milyen elvárásai vannak a rendőrséggel szemben. 
Vaslóczki Ferenc úgy gondolta, a legkézenfekvőbb módszer, hogy felvegye a 
kapcsolatot az állami és civil szervezetekkel, a Police Café lehetne. És talán még ő 
sem sejtette, hogy ez ennyire bejön. Márpedig olyannyira így lett, hogy most a jelenet 
szinte megismétlődött. Persze máshol és más szereplőkkel, de a lényege ugyanaz. 
 A Kunszentmiklósi Rendőrkapitányság élére nemrég új vezető került, ifj. dr. 
Fekecs Dénes személyében. Mivel egyik kollégája sem járt még Rendőrkávéházban, 
viszont tudták, hogy én ismerem a módszert, ezért tanácsot kértek tőlem. Azonnal 
felajánlottam a segítségemet, és mondtam, hogy szívesen elmegyek hozzájuk, 
csináljuk meg közösen. Nos, 2023. június 23-án így is lett. 
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Három asztaltársaságnyi vendéggel számoltunk, ehhez terveztük a feldolgozandó 
kérdéseket. Az első, hogy milyen változásokat szeretne a lakosság a rendőrség 
részéről. A második, hogy hogyan lehetne fokozni az együttműködést az állami és a 
civil szervezetek között. Pontosabban elkezdeni, mert korábban ez sajnos egyáltalán 
nem működött. A harmadik kérdés pedig, hogy hogyan lehet az idősekhez a 
leghatékonyabban eljuttatni a bűnmegelőzési információkat. Prevenciós 
szakemberként persze ez volt számomra a leginkább testhez álló ügy, annál is inkább, 
mert a 2017-es megyei Police Café sorozatnak ez volt a fő tematikája, s nálunk is 
jártál Kalocsán, hogy erről beszélgessünk. Akkor témagazda voltam. Sőt, a képzés is 
nálunk volt! A mostani Cafét viszont már én moderálhattam. Jó volt ezt a szerepet is 
kipróbálni. 
 A vendégeknek nem kellett bemutatkozniuk, csak a keresztnevüket kellett egy kis 
színes tépőkére felírni, valamint azt, hogy mit szeretnének hazavinni a mai 
beszélgetésből. Ezt el is mondták, a cetliket pedig kiragasztottam az ajtólapra. Majd a 
témagazdák elkezdték a munkát. 
 Nagyon sokan a kapcsolatépítést szerették volna megvalósítani. A végén az 
összegzésből szépen kijött, hogy az új kapitánynak merre kell elindulni, mi az elvárás. 
A legvégén pedig egyesével leszedtem a cetliket, és csodák csodája, mindenki azt 
mondta, hogy megkapta azt, amit ettől a programtól várt. Nagyon köszönték, hogy 
valaki vette a fáradságot, és összehívta őket, akik egyébként nem ismerték sem 
egymást, sem a másik munkáját. A jelenlévők telefonszámokat cseréltek, és az is 
elhangzott, hogy végre van kontaktszemély a rendőrségen, akit fel lehet hívni, ha ez 
szükséges a munkájukhoz. 
 A vendégek tehát elégedettek voltak, a kapitány úr örült, a kollégák ügyesen 
vezették az asztalbeszélgetéseket. Megállapíthatom: a módszer működik, te pedig 
biztosan büszke lennél, ha látnád, hogyan dolgozunk. Mivel tudom, hogy minden 
álmod az, hogy sok-sok önállóan működő – ahogy te hívod, önkiszolgáló – 
Rendőrkávéház nyíljon országszerte, gondoltam, megleplek egy képeslappal, 
amelyen megírom: mi nyitottunk egyet. Kérlek, vedd fel a listádra, ha jól látom, 115-
dikként. 
 De hogy a mi Cafénk alig egy nappal lesz azután, hogy te egy másik megyében, a 
módszer őshazájának számító Baranyában éppen a keletkezéstörténetről és egy ottani 
sorozatról tartottál előadást, azt nem tudhattam. Így hát megleptük egymást, 
öntudatlanul is. 
 
Szeretettel: Rózsa 
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18. POLICE CAFÉ SPECIÁL – PERSZE HOGY PÉCSETT 
 

2023. szeptember 15. 
 
Police Café Speciál – most ezzel az újítással rukkoltak elő a baranyaiak. A 2023. 
szeptember 13-i Rendőrkávéház sajátosságát az adta, hogy itt a humán erőforrás 
helyzete, a kollégák megtartása és a rendőri utánpótlás biztosítása volt a téma. 
Ennek megvitatásához hívtak meg ezúttal civil szakembereket is. 

 

Egy hónap híján éppen egy éve, 2022. október 13-án volt utoljára Police Café Pécsett. 
Az meglehetősen nosztalgikusra sikeredett, hiszen ismét a Zsolnay Negyed biztosított 
kellemes környezetet a meghívottaknak, miként 2014 júniusában a legelső 
Rendőrkávéháznak is. Idén 9 éve, hogy Pécsett elindult valami fontos és izgalmas 
folyamat, ami azóta csak terjed és terjed… 
 De ez a Café most más volt. Különleges, úgy is mondhatnám, sajátos – Police Café 
Speciál lett hát a neve. 
 Ennek a 2023. szeptember 13-i különleges Rendőrkávéháznak az ötlete még 
tavasszal merült föl a pécsiekben. A Police Café Speciál célja és megvalósítása – 
Pécshez, a Police Café hazájához híven – innovatív volt. Elsőként rendeztünk ugyanis 
az országban olyan Rendőrkávéházat, amelyben kifejezetten a humán erőforrás 
kérdései kerültek a figyelem középpontjába. 
 Nem szeretném hosszasan részletezni, miért különösen aktuális ez a téma, hiszen 
ezeken a fórumokon sok olyan információ is elhangzik, amelyekhez csak a 
résztvevőknek van közük. De az tudható, hogy sokszor sok helyen és sokféleképpen 
kerül szóba évek óta a rendőrségi szakemberek utánpótlásának, megtartásának egyre 
súlyosbodó problémája. Ám így, ahogy most mi Pécsett beszélgettünk róla, még soha 
és sehol nem tette senki, ebben biztos vagyok. Tudniillik Café módszerű nyílt, hosszas 
(hat órán át tartó!) és őszinte párbeszéd formájában. Bár itt a rendőrökről szólt 
minden, övék volt a főszerep, de civil vendégeket is hívtunk, hogy az ő 
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szempontjukból is rálátást nyerjünk az esetleges megoldási lehetőségekre.  
És nyertünk! Mert nagyon is szükség volna az új szemléletre. Amennyire én meg 
tudom ítélni az elhangzottakat, volt mit hazavinni a rendészeti szakembereknek. Csak 
győzzék beépíteni a hétköznapi humánerőforrás-gazdálkodásukba. Szerencsére sok 
vezető is jelen volt – nyilván nem véletlenül. 
 A rendezvényt protokoll szerint az annak ezúttal különleges helyszínt – a pécsi 
püspöki palota látogatóközpontként üzemelő Magtárát – adó házigazda, Felföldi 
László pécsi megyéspüspök, illetve dr. Harmati Béla r. ezredes, a Baranya Vármegyei 
Rendőr-főkapitányság bűnügyi igazgatója nyitották meg. Az egyik moderátor dr. Gaál 
Gyula r. ezredes, a Pécsi Rendőrkapitányság hivatalvezetője, a Rendőrség 
Tudományos Tanácsának alelnöke volt, a másik pedig jómagam. A megtisztelő 
lehetőséget ezúton is köszönöm. 
 A témák és az azokat vezető témagazdák pedig az alábbiak voltak: 
Toborzás, kiválasztás – Takátsy Zoltán r. alezredes, a Baranya Vármegyei Rendőr-
főkapitányság humánigazgatási szolgálatvezetője 
Alkalmasság, felvételi követelmények, beválás – Dr. Hegyi Hella, a Baranya 
Vármegyei Rendőr-főkapitányság pszichológusa 
Humánigazgatás, a rendőri munka nehézségei – Németh Szilveszter c. r. alezredes,  
a Pécsi Rendőrkapitányság humánigazgatási kiemelt főelőadója 
Munkaszervezés, belső együttműködés – Maxim Tímea, a Pécsi Rendőrkapitányság 
rendvédelmi igazgatási alkalmazottja 
Egészségmegőrzés, mentális egészség – Nagy Norbert atya a Pécsi Egyházmegyétől 
 A megvitatásra 40-40 perc állt rendelkezésre, ami, tekintettel a fenti témák jól 
érzékelhető komplexitására, természetesen nem lehetett elég. De annyira 
mindenképpen lehetőséget adott, hogy kölcsönösen inspiráló gondolatokat ébresszen 
a résztvevőkben. És talán elindítson valami változást, legalább helyi szinten.  
A szervezők ennek érdekében heterogén összetételű társaságot igyekeztek összehozni. 
A rendőrség részéről volt itt kapitányságvezető, osztályvezető, őrsparancsnok, 
hivatalvezető, alosztályvezető, humánigazgatási kiemelt főelőadó, megelőzési 
főelőadó, áldozatvédelmi referens, főnyomozó és nyomozó. 
 A társszervezetet a vármegyei katasztrófavédelmi hivatalvezető és 
humánigazgatási főelőadó, a civileket pedig egyetemi oktatási igazgató, 
gimnáziumigazgató, járási hivatalvezető, közterület-felügyeleti vezető, ügyvezető 
igazgató, kommunikációs szakember és HR igazgató képviselte. 
 Összesen negyvenen voltunk, ami igencsak szép létszám. És amint a felsorolásból 
érzékelhető, meglehetősen sokféle nézőpont találkozhatott. 
 Ebben a rövid beszámolóban lehetetlen volna még csak összefoglalni is, mi minden 
hangzott el, és ahogy fentebb írtam, különben is csak a jelenlévőkre tartoznak a 
részletek. De annyit elárulhatok, hogy a fenti témák mentén ennyi információ, 
tapasztalat, vélemény és tudás ilyen rövid idő alatt ennyi ember közötti 
összegyűjtésére, strukturálására, feldolgozására és megosztására nemcsak szerintem 
nem létezik más, a Caféhoz fogható módszer, hanem a körünkben jelen lévő több 
tapasztalt tréner, szervezetfejlesztő, moderátor és vezető szerint se. Ez azért elég jó 
visszaigazolása mindannak, ami miatt ezt a műfajt olyan nagyon preferálom. 
 A zárszót Korontos Zoltán r. ezredes, a Pécsi Rendőrkapitányság vezetője mondta. 
Mint mindig, realista optimizmusával most is hitet tett amellett, hogy az itt 
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elhangzottak nem mennek, nem mehetnek veszendőbe. Egyrészt a szervezetfejlesztési 
munkában közép- és hosszú távon bizonyosan hasznosíthatók, másrészt a vezetési 
stílus finomhangolásával és a parancsnoki gondoskodás eszközeivel a vezetők akár 
azonnal javíthatnak a szervezeti érdek és a kollégák egyéni érdekeinek az 
összhangján. 
 Mit lehet ehhez hozzátenni? Legyen így! És folytassuk a speciális 
Rendőrkávéházak sorát! Mondjuk ez ügyben már van jó hírem: három hét múlva, 
október 6-án Bács-Kiskun vármegye következik. Előre szólok: Café Kata onnan is 
jelentkezik. 
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19. POLICE CAFÉ EXTRA 51. – TERVEZŐ CAFÉ FERENCVÁROSBAN 
 

2023. szeptember 19. 
 
A Police Café Extra rovatba kívánkozik az a ferencvárosi kezdeményezés, 
amelyhez a Café módszert kívánják használni a kerületi szociális szakemberek. 
A Ferencváros felelősségvállalása a kapcsolati erőszak áldozataiért című projekt 
kerületi és fővárosi összefogással valósul meg, és még idén ősszel négy 
rendezvényen igyekeznek fejleszteni a tudatos szomszédságot a szervezők.  
A 2023. szeptember 18-i Tervező Caféban – meglehetősen tudatosan és 
módszeresen – erre készültünk fel. 

 

Amikor 2023. szeptember 18-án reggel a Haller utcán a Ferencvárosi Művelődési 
Központ (FMK) felé ballagtam, eszembe jutott, hogy jártam már ott. Azt is tudtam, 
milyen apropóból, de hogy mikor, annak bizony utána kellett néznem. Hamar meg is 
találtam a választ, hiszen azt az alkalmat is megblogoltam. Éppen tíz éve hívtak ide, 
s minő véletlen, akkor is az áldozatvédelem ürügyén. Akkor még nem használtuk a 
Café módszert, nem is lehetett, hiszen 2013-at írtunk. Kiselőadás, pontosabban 
családias hangulatú beszélgetés zajlott, szépkorúakkal. A téma az ő áldozattá válásuk 
megelőzése volt. Hogy akkor mire jutottunk, az elolvasható a honlapomon10. Hogy 
most miért jöttem az FMK-ba, arról pedig ez a beszámoló szól. 
 Ahogy a címben is olvasható, ma ún. Tervező Cafét tartottunk Ferencvárosban. 
Hogy kik és mit terveztek, az az alábbiakból egyértelmű lesz. A Ferencváros 
felelősségvállalása a kapcsolati erőszak áldozataiért című projekt Budapest Főváros 
Önkormányzata, a Fővárosi Szociális Közalapítvány, A Fővárosi Szolidaritási Alap 

 
10 Molnár Katalin: Hajrá, Ferencváros! Forrás: https://www.nyelvilektoralas.hu/hajra-
ferencvaros/ Közzé téve: 2013. június 24. 
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és a Budapest Főváros IX. kerület, Ferencváros Önkormányzata támogatásával 
valósul meg. Ennek keretében jöttek ma össze a kerületi szociális szakemberek, hogy 
kidolgozzák a projekt megvalósításának folyamatát és egyben gyakorolják a Café 
módszert. 
 Lombos Petrával, a Ferencvárosi Szociális és Gyermekjóléti Intézmények 
Igazgatósága Áldozatsegítő csoportjának koordinátorával még májusban egy Police 
Caféban ismerkedtem meg. Ott jutott arra a gondolatra, hogy érdemes és fontos lenne 
összeültetni egy közös ötletelésre a bántalmazás problémájának kezelésében érintett 
szociális szakembertársait. Erre kifejezetten alkalmasnak találta a Café módszert. Sőt, 
nemcsak erre, hanem a problémafeltárásban, -elemzésben és -megoldásban is érdekelt 
egyéb partnerek bevonására is. Összesen négy ilyen alkalomra fog sor kerülni náluk 
idén ősszel. Két helyszín hamar adta magát, a másik kettő ma körvonalazódott.  
És ugyanígy ma alakultak ki a konkrét résztémák, a hozzájuk meghívandó résztvevők 
lehetséges körei. Illetve a leendő témagazdákat is fel kellett készíteni, ami 
természetesen a Café módszer saját élményű megtanulása révén volt a 
leghatékonyabb. 
 Mindezeket kellett ma elvégezni hat órában, ami nem kevés, de húsz ilyen 
elkötelezett és felkészült kerületi szociális szakemberrel semmi nem lehetetlen. 
Legalábbis a ferencvárosi Tervező Café végén ez volt a benyomásom. Ők persze még 
izgulnak, teendőik a hátra lévő három hétben számosak, és a kételyeiket sem sikerült 
maradéktalanul eloszlatni. De ez nem is lehet cél. Az viszont nagyon is, hogy egy 
egész kerületre, annak négy, egymástól igen különböző negyedére kiterjedő Tudatos 
Szomszéd Café sorozatnak a lebonyolításához szükséges hozzávalókat összeszedjék. 
 Az extra jó hír tehát az, hogy egy újabb fővárosi kerület ismerkedik a közös 
problémamegoldásnak ezzel a részvételen alapuló módszerével. A szomszédos 
Józsefváros és a kicsit távolabbi Zugló évek óta gyakorolnak, sőt, 2019 novemberében 
már Angyalföld is megtanulta a Café technikát. Ezt csak azért mondom, mert ez a 
négy Dunától keletre eső kerület szinte lefedi a pesti belvárost. Nyilván a problémáik 
– köztük a bántalmazás különféle formái is – átlépik a közigazgatási határokat. Talán 
a megoldások érdekében érdemes lenne együttműködniük. Kimondom egy rég 
dédelgetett álmomat, ami most a Tudatos Szomszéd Café apropóján ismét a szemem 
előtt lebeg. Vajon ki rendezne először a fővárosban egy, a tudatos szomszéd 
kerületeket összekötő általános prevenciós vagy akár konkrét problémamegoldó 
Cafét? Talán lassan a XIII. kerületen volna a sor. Különben volt ma a résztvevők 
között egy rendőr, akinek a munkahelye a Budapesti Rendőr-főkapitányság 
Bűnmegelőzési Osztálya, ami Angyalföldön található. Krak Tamás rendőr főhadnagy 
fővárosi áldozatvédelmi tapasztalatait is magával hozta, sőt, még témagazdaságot is 
vállalt. 
 Ferencváros tehát csatlakozik a Café módszerrel dolgozó szakemberekhez. 
Október 13., 20., november 17. és 24 – ezek a Tudatos Szomszéd Cafék időpontjai.  
Kíváncsian várom a civilekkel folytatandó beszélgetéseket. 
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20. POLICE CAFÉ EXTRA 52. – EGY AJÁNLÁS AJÁNLÁSA 
 

2023. szeptember 24.  
 

 
 

Talán furcsa, de most nem egy 
könyvet, hanem egy könyvajánlót 
ajánlok. Ráadásul olyat, amelyet nem 
is én írtam. Viszont a könyvet, 
amelyikről az ajánló szól, én jegyzem. 
Csak elsőre bonyolult a képlet, de ha a 
tisztelt olvasó itt nem dobja félre 
morogva ezt a szöveget, akkor ígérem, 
hogy mindjárt minden világos lesz. 

Talán furcsa, de most nem egy könyvet, hanem egy könyvajánlót ajánlok. Ráadásul 
olyat, amelyet nem is én írtam. Viszont a könyvet, amelyikről az ajánló szól, én 
jegyzem. Csak elsőre bonyolult a képlet, de ha a tisztelt olvasó itt nem dobja félre 
morogva ezt a szöveget, akkor ígérem, hogy mindjárt minden világos lesz. 
 A szálak úgy érnek össze és ezúttal körbe is, ha először is felidézem: 2021 nyarán 
megjelent a Police Café módszertani kézikönyvem (Molnár 2021). Akkor – szokás 
szerint – hírt is adtam róla, és a Zuglói Közbiztonsági non-profit Kft. jóvoltából 
könyvbemutatót11 is tudtunk neki tartani. Az erről készült stúdióbeszélgetés12 a 
világhálón is hozzáférhető. 
 A könyvben található receptet – ahogyan akkor reméltem – azóta egyre többen 
olvassák és használják. És ez után a recenzió után hátha még többen kedvet kapnak 
ahhoz, hogy megismerjék a jó rendőrkávé készítésének fogásait. A Rendőrkávéházak 
száma azóta ugyanis 32-vel szaporodott, és ezen az őszön a tempó csak fokozódik. 
Hiába, a függőség függőség. 
 De hogy a rendőrkávéról való leszokásra miért nem biztatok senkit, annak miértjét 
ezúttal szerencsére nem tőlem fogják hallani, hanem olyas valakitől, aki egyszerre 
több nézőpontból tud rátekinteni a módszerre. Ezek révén pedig véleménye elég 
hitelesnek mondható. 
 Akiről szó van, Budavári Árpád r. ezredes, jelenleg (ismét) Dunaújváros kapitánya. 
Negyed százada gyakorló és tapasztalt rendőr, ebből tizenöt éve vezető, ötödik éve 
doktori hallgatóm, aki történetesen disszertációja megvédésének kapujában áll. Mivel 
személye hamarosan ismét híradásom tárgya lesz, most nem is mondanék róla többet. 
Beszéljenek helyette a módszertani kézikönyvet bemutató és méltató sorai, 
amelyekért részemről megilletődött köszönet jár. Különösen az ajánló szövegének 
utolsó két bekezdése miatt: 
 „Az ismertetett módszertani kézikönyvet és magát a módszert minden rendőrnek és 
civilnek ajánlom, aki nem rest szembesülni egy-egy település/kerület vagy kisebb 

 
11 Molnár Katalin: Forrás: https://policecafe.hu/police-cafe-extra-30-rendhagyo-
konyvbemutato/ Közzé téve: 2021. október 6. 
12 Forrás: https://www.youtube.com/watch?v=XFwnsyJPXQY&ab_channel=zuglotv 



 77 

közösség közbiztonságra fókuszáló kollektív bölcsességével, nyitott arra, hogy 
véleményét elmondja és másokét meghallgassa, az így gyarapított tudását pedig a 
közbiztonság és a közösség javára fordítsa. A Police Café nem csupán merít a 
közösségből, de tesz is érte azzal, hogy növeli a közös ügyeink iránti elköteleződést. 
Mindezt magam nem csupán a könyv olvasása után gondolom így. Voltam már Café-
vendég, előadó és témagazda is. Hosszú ideje tanúja vagyok a folyamatnak, amelyben 
a módszer elhivatott gondozása Molnár Katalint Café Katává változtatta. 
Elszántságát, kitartását látva az irokéz indiánok bölcsessége jut eszembe, akik szerint 
a legnagyobb tölgyfák tetejére kétféleképpen lehet feljutni. Az egyik módja, ha 
felcsimpaszkodunk az alsó ágra, és ügyes mozdulatokkal teljes erőbedobással 
felküzdjük magunkat a csúcsig. Vagy úgy is lehet, hogy fogunk egy makkot, amit az 
erdőben találtunk, elültetjük, ráülünk és elkezdjük magunk alatt locsolni. Kata ez 
utóbbit választotta. Elültette és kitartóan locsolja, amíg ki nem sudárodik alatta a fa. 
Pedig nem is indián, de ez egészen biztosan nem is szükséges, hiszen amije van, az 
épp elég: tudás, kitartás, szenvedély. És egy író kéz.” 
 
*** 
 
Budavári Árpád: Nem csak kávéházi bölcsesség – Molnár (Café) Kata: Police 
Café módszertani kézikönyvének könyvajánlója. Belügyi Szemle, 71(9), 1671–
1676. o. 
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21. II. VÁNDOR WORKSHOP ÉS POLICE CAFÉ KECSKEMÉTEN 
 

2023. szeptember 30.  
 
Tavaly ilyenkor Zuglóban indítottuk útjára azt a vándorplakettet, amely a Közös 
biztonságunk – helyi megoldásaink című Vándor Workshop szimbóluma.  
A rendezést idén Bács-Kiskun vármegye vette át. 2023. szeptember 21-én a 
gyerekekkel és fiatalokkal foglalkozó szakemberek azért jöttek össze, hogy egy 
rendőrkávé mellett oszthassák meg egymással a tapasztalataikat. Az esemény 
egyúttal egy háromnapos Megelőzési Mozaik első darabja is volt. 
 

 

Majdnem egy éve, 2022. október 19-én rendezte meg a Zuglói Közbiztonsági non-
profit Kft. az I. Vándor Workshopot13, amellyel nem titkoltan egy sorozatot kívánt 
útjára indítani. A főcím állandó: Közös biztonságunk – helyi megoldásaink.  
Az alcímet pedig mindig az adott rendező határozhatja meg, attól függően, hogy mi 
az a téma, jelenség, probléma, amire náluk a legfontosabb lenne koncentrálni. Az első 
alkalommal legfőképpen a sorozat elindítása vezérelte az alcímválasztást: 
Nemzetközi és hazai jó gyakorlatok a közösségi biztonságteremtésben. 
 Azt viszonylag hamar lehetett látni, hogy kik azok, akik átvehetnék a stafétát, de 
volt néhány olyan tényező, amelyek miatt a megfejtés csak ez év nyarára rajzolódott 
ki. Nemcsak a rendezés jogának továbbadását szimbolizáló tárgy vándorol ugyanis, 
hanem időről időre a vármegyei főkapitányok is. Így történt ez azzal a Gulyás Zsolttal 
is, aki a tavalyi rendezvény idején még a baranyai rendőrök munkáját irányította, de 
akkor már tudható volt, hogy hamarosan Bács-Kiskunba vezénylik. Az egyik helyen 
értelemszerűen már, a másikon még nem vállalhatta el jó lelkiismerettel a rendezést. 

 
13 Molnár Katalin: Police Café Extra 40. I. Vándor Workshop a közös biztonságról Zuglóban. 
Forrás: https://policecafe.hu/police-cafe-extra-39-i-vandor-workshop-a-kozos-biztonsagrol-
zugloban/ Közzé téve: 2022. október 19. 
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Ám a bűnmegelőzés modern módszerei iránti elkötelezettsége okán szóbeli 
befogadási szándékát időben jelezte, s kérte, hogy térjünk vissza a kérdésre idén 
tavasszal. Így tettünk, és a türelem meg is hozta gyümölcsét: 2023. szeptember 21-én 
a II. Vándor Workshop Kecskemétre érkezett. 
 Mielőtt azonban erről beszámolok, érdemes kontextusba helyezni a rendezvényt. 
Ugyanis a Megelőzési Mozaik három napban című nagyszabású kezdeményezést 
egyértelműen az a rendezői akarat hozta össze, amely a gyerekekre és fiatalokra 
koncentráló programok mögött Bács-Kiskunban jó ideje meghúzódik. Az alcím ezért 
lett ez: Fókuszban a gyerekeink és a fiataljaink. 
 A mozaik darabjait a Bács-Kiskun Vármegyei Rendőr-főkapitányság és a Nemzeti 
Bűnmegelőzési Tanács vármegyei titkársága illesztette össze, és az eseményt 2023. 
szeptember 21. és 23. között Kecskemét erre alkalmas közösségi tereiben rendezték 
meg.  
 

 
 
Az első nap a szakemberekről és a szakembereknek szólt. A II. Vándor Workshop 
délelőttjén plenáris előadásokon, délutánján pedig a Police Café módszerével 
osztották meg egymással tapasztalataikat, jó gyakorlataikat a bűnmegelőzésben a 
fiatalokkal foglalkozó rendőrök és civilek. A nap szlogenje ez lett: Vegyük őket 
komolyan! 
 Nagyon jó volt ismét találkozni régi ismerősökkel, megismerkedni új emberekkel. 
Látni, hogyan barátkoznak egymással fővárosi és vidéki kollégák, hogyan polemizálk 
partnerként főtörzszászlós és dandártábornok. Kedélyesen kávéztak együtt 
rektorhelyettes és szociális munkás. De volt ott prevenciós koordinátor és kapitány, 
körzeti megbízott és tankerületi igazgató, alpolgármester és őrsparancsnok is. Ha már 
mozaik, annál szebb, minél színesebb. És az egymáshoz illeszkedés egy-egy ilyen 
rendezvény révén egyre magától értetődőbb. Ha így haladunk, különösebben 
illesztgetni se kell, mindenki megtalálja a helyét a nagy egészben, s a végén összeáll 
a kép. Lokálisan, megyei vagy épp regionális szinten, egyre megy. Sőt, minél nagyobb 
az egymástól egyébként távol lévők közötti átközlekedés, annál hatékonyabb a 
(megelőzési) munka is. Mert a közös biztonság a cél. 
 A második nap a fiataloké volt: Éld meg a jelened, ne játszd el a jövőd! címmel. 
Elsősorban a bevonásukra építő színházi nevelés módszerével foglalkoztattak 
mindösszesen 450 gyereket. 
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A harmadik nap pedig klasszikus családi kikapcsolódást ígért, sok-sok interaktív 
programmal, játékkal, ezzel a jelszóval: A szülői szerep nem játék! De nevelni 
játékosan is lehet. 
 Ahogy a címek jelzik, a fiatalokról való gondoskodás minden résztvevője 
találhatott tehát valami kedvére valót a kínálatban. Így kell ezt csinálni! E helyütt is 
külön köszönet és elismerés Rekedt Grétának és Váróczi-Bakos Ritának, a nyerő 
szervezőpárosnak. Bármilyen nagyszabású fesztivált rájuk bíznék, mert ha ők ketten 
összefognak, ott bűn megelőzetlenül nem marad. 
 A zuglóiak álma tehát megvalósult: a tavalyi kezdeményezésük méltó folytatásra 
talált. A vándorplakettet idén a bács-kiskuniak vették át, s őrzik egy évig, várva, hogy 
kinek adhatják tovább. Nekem azért volna ötletem… de itt az önkéntes vállalás fontos 
kritérium. Úgyhogy csak tessék, csak tessék, a staféta várja az érte nyúló – értő – 
kezet! 
  



 81 

22. POLICE CAFÉ EXTRA 53. – ORSZÁGOS POLICE CAFÉ KÉPZÉS 
 

2023. október 1. 
 
Speciális témában kapott Police Café módszertani felkészítést több mint 40 
rendőr két nap alatt. Ami elárulható, hogy az apropó a 2023. október 2-án 
Kaposváron útjára induló, két hónap alatt lebonyolítandó, minden megyére 
kiterjedő, tehát országos Roma Police Café sorozat. Café Kata egyszerre örül, de 
azért izgul is… 

 

2023. szeptember 25–26-a a Police Café történetébe meglehetősen emlékezetes 
dátumként fog bevonulni. Hogy miért gondolom ezt, azt már a címben is igyekeztem 
jelezni. A két nap alatt az ország valamennyi megyéjéből érkező két-két rendőr 
részesült ugyanis módszertani képzésben. Az eddig ilyen módon felkészített kollégák 
száma ezzel 280 körülire emelkedett. 
 Bár a partneri párbeszédet professzionálisan űző rendőrökből sose elég, azért ez a 
számbeli gyarapodás az akkreditált képzés 2016-os indulása óta mégis csak 
büszkeségre ad okot. De a képző és moderátor inkább az örömöt hangsúlyozza, amit 
afölött érez, hogy a biztonságos és élhető közösségekért folytatott rendőr–civil 
párbeszédnek ezt a technikáját most az egész országra sikerülhet kiterjeszteni. 
 Mert a képzés apropója különleges: 2023. október 2-án Kaposváron indul az a 
valamennyi megyében megszervezendő Roma Police Café sorozat, amelynek 
közvetlen előzménye a 2023. május 11-én Bács-Kiskunban megrendezett első egész 
megyére kiterjedő rendezvény volt. 
 Persze az ötletgazdák már komoly tapasztalattal a hátuk mögött vágtak bele a 
dologba. A 2016. április 20-ai első kiskunhalasi rendezvény óta sok és sokféle 
célcsoporttal kávéznak az ottani kollégák. Az első rendőr–roma találkozót is 
Kiskunhalason tartottuk 2018. december 6-án. Már az is nagy sikert aratott, de a 
második annyira tetszett a meghívottaknak és a házigazdáknak is, hogy mindkét 
irányból hírét vitték. Mégpedig fölfelé, azaz döntéshozói szintekre. Alig telt el néhány 
hét, és egyszer csak azon kaptuk magunkat Oláh-Paulon Lászlóval, az Országos 
Rendőr-főkapitányság Bűnmegelőzési Osztályának vezetőjével, hogy felkértek 
minket: készítsük elő egy lehetséges országos Roma Police Café sorozat szakmai 
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háttéranyagát. Hozzá is fogtunk lelkesen, s nyár derekán, a legnagyobb hőség kellős 
közepén ki is gondoltuk, hogyan kezdjük majd megtanítani a forró rendőrkávé 
elkészítését annak a néhány megyének, akik úgy gondolják, ezzel a módszerrel 
kívánják megszólítani a területükön élő cigány közösségeiket. Igazán ráérünk, nekünk 
nem sietős a dolog – gondoltuk. Hiszen ahogy a Police Café alapelvei előírják, a 
legrosszabb, ha sürgetjük, kötelezővé tesszük és tematikailag uniformizáljuk a 
Rendőrkávéházakat. Nos, sikerült mindhármat megszegni egy füst alatt. Mert szép az 
elmélet, de a gyakorlat nem ritkán felülírja azt. Különösen akkor, ha a gyakorlattól 
távol történik a döntéshozatal. 
 Éppen így esett, hiszen miniszteriális és országos rendőr-főkapitánysági szintről 
jött az utasítás, hogy a Roma Police Cafét bizony még idén ősszel, október 1. és 
november 30. között minden megyében meg kell szervezni. Ha már így alakult, 
próbáljuk meglátni a helyzet előnyös oldalait. Mert vannak ilyenek is. Először is a 
tény, hogy egyáltalán megmozdulhat valami a rendőrök és a cigányok közötti 
kommunikáció terén, sőt, talán egy elég jó módszer segíthet ennek moderálásában, 
mindenképpen ígéretes. Másodszor: a rendőri szervezés elég frappáns kereteket 
biztosít ahhoz, hogy jó irányba terelődjön a közös gondolkodás. 
 Ha nem bízzuk a véletlenre a találkozások résztvevőinek kiválasztását és 
összeültetését; ha a módszertani alapelveknek megfelelő módon invitáljuk és látjuk 
vendégül őket, az már fél siker. Ha felkészült témagazdák tartják mederben a 
helyszínenként 4-4 asztaltársaságban zajló beszélgetéseket; ha a helyi moderátorok 
biztos kézzel tartják egyben a tematikai szálakat, és értőn foglalják össze az 
eredményeket, az garantálja a siker másik felét. Ha a 8 órás (akkreditált, tehát 8 pontot 
érő!) felkészítő képzésen sikerült képbe helyeznünk, orientálnunk, ezáltal egyszerre 
megnyugtatnunk és fellelkesítenünk a megyei közrendvédelmi és bűnmegelőzési 
osztályvezetőket, illetve az általuk delegált, többnyire a rendezvényeket helyben 
szervező kollégákat; ha már a képzésen megkóstoltattuk velük nemcsak a 
rendőrkávét, de a mellette zajló élénk és hatékony beszélgetések zamatát, és 
feldolgoztattuk velük a négy témát, feltárva és egyértelművé téve a köztük lévő 
összefüggéseket – nos, akkor talán mégsem lesz számukra annyira megfoghatatlan és 
rémisztő a feladat. 
 Ha mindebben segítségünkre van három Bács-Kiskun vármegyei tapasztalati 
szakértő – az eredeti ötletgazdaként a programot jegyző Vaslóczki Ferenc, illetve 
Pintér Gábor és Stix Attila –, az egyenesen fantasztikus. Az is volt! Tőlük minden 
olyasmi is megtudható volt, amivel kapcsolatban szinte csak aggodalmakkal volt tele 
a képzendők lelke és feje. Ez persze érthető, hiszen a feladat nagy, új és nem kockázat 
nélküli. Ezért nagyon fontos, hogy kézzel fogható, megszólítható közelségből 
beszélgethettünk olyanokkal, akik sikeresen rendeztek már hasonlót. 
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Ugyancsak gyakorlott témagazdák segítettek feldolgozni a módszertani képzések 
egyik központi kérdésének számító témát. Az első napon Takács Anna, a másodikon 
pedig Pápai Balázsné és Kun Attila szedték össze a témagazdák feladatának 
ellátásához szükséges hozzávalókat. Egyikük Pest megyében, a másik páros pedig 
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Baranyában rendelkezik hosszú évekre visszatekintő tapasztalattal a tárgyban.  
És ezzel a témával egy ültükben végig járhatták fél Magyarországot, ami nekik is jó 
helyzetképet adott. Az ő munkájukat is köszönöm. 
 Volt viszont a képzésen szereplő témagazdák között egy elsőbálozó. Kovács 
Richárdot egyenesen a mélyvízbe dobtam, amiért ezúton is megkövetem. Neki 
ugyanis nem szóltam előre, hogy témagazdának fogom felkérni, ráadásul mindkét 
napon. Így viszont nem volt ideje izgulni, és igen ügyesen megoldotta a feladatot. 
Neki is jót tett, hogy egy tanteremben két nap alatt úgy járta be az országot, hogy egy 
kilométert se kellett utaznia. Teszi ezt éppen eleget. 
 

 
 
Azt még nem is mondtam, hogy hétfőn az ország keleti, kedden az ország nyugati 
megyéiből hívtuk a résztvevőket. Az ok szimplán csak praktikus: mivel kívánatos, 
hogy a projekt megvalósítása során az egymás szomszédságában lévő megyék 
egymást – akár kölcsön adott témagazdákkal is – segítsék, üdvös, ha már a képzésen 
összeboronáljuk őket kicsit. Mit mondjak? Ez olyan jól sikerült, hogy folyamatosan 
jelentkezgetnek be egymáshoz hospitálni a rendezvényeiken. Ez a tanár számára maga 
a megvalósult álom: a tanulók egymástól tanulnak, adják-veszik a saját élményen 
alapuló tapasztalatot. 
 Bár a példaadó bács-kiskuniak 2018-ban és 2023-ban önként és a maguk 
tempójában rendeztek Roma Police Cafét, ez a luxus most nem elérhető. Ha viszont 
így esett, akkor köszönet az Országos Rendőr-főkapitányság közrendvédelmi 
szakterületi vezetőinek és munkatársainak, Kiss Róbertnek, Szekeres Tibornak és 
Szeles Norbert Márionak, hogy így összeterelték a képzendő kollégákat, és 
biztosították a képzéshez szükséges helyszínt és körülményeket. Persze mindez 
rendőrösen, azaz berendelővel történt, de hát egy központi program már csak ilyen. 
Ez egyébként nem biztos, hogy hátrány: a fegyelmezett végrehajtás akár még jót is 
tehet! 
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Mindkét napon ugyanaz volt a menetrend: köszöntők, bemutatkozás, a témára 
hangolódás, a kezdeményezés keletkezéstörténetének elmesélése, rövid Police Café 
módszertani ismertető, négy asztalforduló és összegzés. A szokásos képzési 
koreográfia működött. 
 Az, hogy az asztaltársaságok majd országszerte mindenhol ugyanazokkal a 
témákkal foglalkozzanak, már adta magát. Ezt nem is bánom, hiszen így legalább 
összehasonlítható eredményeket remélhetünk. Mert azt már most jelzem, hogy – 
miként a tízrészes baranyai járási Police Café sorozatból – ebből is készül kutatás.  
És természetesen hivatalos szakmai összefoglaló is, amelynek eredményét kíváncsian 
várom, és magam is felhasználom majd. 
 Ha a fent felsorolt hozzávalókhoz még hozzákeverjük az eddig rendezett 117 
Rendőrkávéházból származó tapasztalatot, plusz egy jó adag Café Kata-féle 
módszertani tudást, illetve az elmaradhatatlan – és remélhetőleg megyehatárokon is 
áthat(ol)ó – szenvedélyt, akkor kávészem nem marad szárazon. A speciális italból 
ugyanis hozzávetőleges számításaim szerint minimum 500–600 adagra lesz szükség 
a következő két hónap alatt. Ennyi résztvevő várható a mintegy húsz Roma Police 
Caféban. Ez bizony nem kisüzem! 
 Az országszerte terjengő finom kávéillattól azonban – legalábbis ezt tanácsolom – 
senki ne bóduljon el! Nem lesz varázsszer ez sem, legalábbis egyszeri fogyasztás után 
biztosan. A rendőrkávé lassan kortyolandó, és sokat kell inni belőle, hogy a mellé 
kínált nyílt és professzionális beszélgetés is hatékony legyen. E projekt kapcsán nem 
kevés a nehezítő körülmény, és nemcsak az idő sürgetésére gondolok.  
A beszélgetőpartnerek közötti kulturális távolságok, az érdemi párbeszéd hiánya vagy 
elakadásai, a témát körülvevő sűrű politikai közeg, a kriminológiai alapvetések és a 
hétköznapok rendészeti gyakorlata közötti anomáliák, és végül, de nem utolsósorban 
a módszertani alapelvek betartásának kihívásai mind olyan elemek, amelyek közül 
akár csak egyen is el lehet csúszni, ha nem vagyunk elég ügyesek. Nem beszélve az 
egésznek a nyilvánosság előtti kommunikációjáról. Mondjuk e téren én szokásosan 
megteszem a tőlem telhetőt. És várom a Police Café képeslapokat is, természetesen. 
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Az, hogy a módszerre micsoda megmérettetés vár, talán nem kíván külön 
magyarázatot. De hiába a felkészítő képzés, ez nem elég. És önmagában az sem 
garancia, ha az egyébként jelen állás szerint öt vármegyében moderátorként 
személyesen is közreműködő, a témagazdák számára online mentorálást is felajánló 
Café Kata mindent belead. 
 

 
 
A program végrehajtásáért felelős vezetők hozzáállásán, elkötelezettségén is rengeteg 
áll vagy bukik. Talán a képzésen sikerült az ő érdeklődésüket és hiúságukat is annyira 
felpiszkálni, hogy akarni fogják jól megcsinálni ezt a sorozatot. Biztatásomra a nap 
legelején őszintén kimondták a programmal szembeni fenntartásaikat. De látták-
hallották az igencsak szép számban előadott elvárásaikat, reményeiket is. Hogy 
előbbieket magunk mögött hagyva hogyan lehet elindulni utóbbiak felé, arra a 
válaszokat a következő két hónap adja meg. De vallom, hogy valahol ezt is el kell 
kezdeni. 
 Mindenesetre holnap Somogyországon lesz – ha nem is a világ, de – az ország 
szeme. Ők vállalkoztak az első alkalom megrendezésére. Ott leszek, sőt, még vendég 
témagazdát is viszek. Hamarosan jelentkezem, mint krónikás. Addig kérem a lelkes 
olvasókat, hogy szurkoljanak, hogy a debütálás jól sikerüljön. 
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23. ROMA POLICE CAFÉ – KAPOSVÁR, SOMOGY VÁRMEGYE 
 

2023. október 4. 
 
2023. október 2-án Kaposváron elindult a legutóbbi blogbejegyzésben 
felkonferált országos Roma Police Café sorozat. Az önkéntes krónikás tehát a 
következő két hónapban nem pihenhet. Summáját írja majd saját kezűleg 
azoknak a rendezvényeknek, ahol moderátorként közre működik. És örömmel 
ad helyet azoknak az élménybeszámolóknak, amelyek olyan 
Rendőrkávéházakról születnek, ahol személyesen nem lehet jelen. Kíváncsian 
várja a különféle égtájakról érkező, e felületen jól ismert Police Café 
képeslapokat. 

 

Bár nem világszenzáció – mondjuk a Nobel-díjak kiosztásának napján nyilvánvalóan 
nem is lehet –, még csak az országhatáron belül, sőt, a szakmai sajtóban se volt hír, 
de azért Somogyban, közelebbről Kaposváron a 33 résztvevőnél talán többen 
értesültek arról, hogy 2023. október 2-án elindult az a Roma Police Café sorozat, 
amelyet legutóbbi, a kollégák képzéséről szóló blogbejegyzésemben bezengtem.  
Én mindenesetre boldogan viszem hírét, mert mint első rendezvény, feltétlenül 
elismerést érdemel. Kiváló példát ad a soron következőknek, akik talán már várják is 
a hírt, hogy hogyan sikerült az első alkalom. A szomszédos Zala megyéből egy rendőr 
kolléga még hospitálni is eljött, hogy közvetlenül tanulmányozhassa és résztvevőként 
élhesse át a módszer működését. 
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Az első rendezvényt bevállaló bátor somogyiak persze izgultak, de annak ellenére, 
hogy egy hete kapták meg a módszertani felkészítést, kitűnőre vizsgáztak. Ebben 
persze szerepe volt az eseményt megelőző két hétben zajló sok telefonos 
egyeztetésnek, mint afféle gyorstalpaló távmentorálásnak is. De milyen jó lett volna 
ezt korábban elkezdeni és személyesen, komótosan véghez vinni! Erről Óvári Heléna, 
a somogyi Roma Police Café lelkes és fáradhatatlan szervezője tudna igazán beszélni. 
Ám ő nem panaszkodós fajta. Egyszerűen, szorgosan, nagy odaadással teszi a dolgát, 
és szerényen a háttérben marad. De én itt elmondom: nagyon sokat köszönhet neki a 
főkapitányság és a meghívottak is. Mert az, hogy ilyen szép számban eljöttek; hogy a 
házigazdák a módszertani képzésen tanult protokollnak mindenben maximálisan 
megfelelve látták őket vendégül; a felkészült és profi témagazdák jó érzékkel 
terelgették az asztaltársaságok beszélgetéseit; s hogy ilyen tartalmas, minden 
résztvevő megelégedésére szolgáló párbeszéd alakult ki a vendéglátó rendőrök és a 
cigány résztvevők között – nos, erre méltán lehetett büszke a saját bevallása szerint is 
eleinte kétkedő főkapitánysági közrendvédelmi osztályvezető, Dani Márk  
r. alezredes, aki a rendezvény házigazdája volt. 
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Köszöntő szavai után Szűcs Csaba is kifejezhette örömét, mert elmondása szerint csak 
remélte, hogy álma, amelyet a 2023. május 11-i Bács-Kiskun vármegyei 
Kiskunhalason megrendezett II. Police Caféjuk végén megfogalmazott – miszerint jó 
lenne ezt a kezdeményezést országosan is kiterjeszteni –, fél éven belül valóra válhat. 
És valóra vált. 
 Álljon itt a kaposvári témagazdák neve is, mert igazán megszolgálták az elismerést: 
Csonka Eszter r. őrnagy, a Somogy Vármegyei Rendőr-főkapitányság Személyügyi 
Alosztályának csoportvezetője; Biro Dániel, a Borostyánvirág Anyaotthon vezetője; 
Óvári Heléna, okleveles romológus bölcsész és Kovács Richárd r. főhadnagy, 
okleveles romológus bölcsész. Utóbbi úgy is, mint kaposvári lakos, illetve a 
Kaposvári Rendőrkapitányság korábbi munkatársa. 
 A helyszínt a főkapitányság felújított földszinti nagy előadóterme adta. A tágas, 
kényelmes és esztétikus térben még egy cigány fotókiállításnak is jutott hely, amelyet 
ezúton is köszönünk Kaposvár Megyei Jogú Város Roma Nemzetiségi 
Önkormányzatának. 
 

 
 
Heléna, a főszervező előnyben volt, ugyanis két évvel ezelőtt, amikor Oláh-Paulon 
Lászlóval bejártuk az ország összes megyéjét, hogy a rendőrségi bűnmegelőzés 
helyzetét és a kollégák róla alkotott véleményeit feltérképezzük, résztvevőként 
próbálhatta ki a módszert. 
 Oláh-Paulon László, mint az Országos Rendőr-főkapitányság képviselője, végig 
ülte a rendezvényt, s remélem, hogy a holnap esedékes megyei bűnmegelőzési 
osztályvezetői online értekezleten méltatja a somogyiakat a színvonalas feladat-
végrehajtásért. Már ha rendőrösen akarok fogalmazni. Persze így is lehet mondani, de 
azért kissé lazábban így hangzik az óhajom: Lássátok Somogy példáját! A módszer 
működik, a titok egyszerű: megfelelő témagazdák felkérése, jól megválogatott 
résztvevői kör és egy-egy adag odaadás, professzionalizmus és lendület – és már főhet 
is a finom rendőrkávé. Nincs az a hallgatag meghívott, akinek mindezek hatására nem 
ered meg a nyelve. Majd csak csodálkoztok, hogy úgy kell ügyeskednie a 
moderátornak, hogy időre befejezzék a beszélgetést. Kaposváron ez nem sikerült, egy 
fél órát ráhúztunk, de valamiért senki nem sietett haza. Talán mert érdekelte őket a 
témagazdák által összefoglalt eredmény? A válasz: igen. 
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Hogy nem volt elég az idő, az sajnos itt is jó előre tudható volt. A szervezéskor soknak 
tűnő négyórás játékidő hosszúnak hat, de mindig meg kell állapítanunk, hogy kevés. 
Ám ebből a projektből nem lehet megoldani a folytatást. Van – lehet – viszont más 
módja is, hogy a párbeszéd folytatódjon, és a meghívottakban erre nézvést már meg 
is fogalmazódott nemcsak az igény, de a konkrét ötlet is. Hogy mi, annak nyilvánossá 
tételére még nem kaptam fölhatalmazást, de bízom benne, hogy hamarosan hírt 
hallunk erről is. Mindent a maga idejében! Szép lassan, kortyonként fogyasszuk a 
rendőrkávét! Nehogy a forró ital – még ha biztonságos környezetben iszogatjuk is – 
megégesse a nyelvünk hegyét. 
 De a képzés kapcsán is jeleztem: gyors és átható sikert senki ne várjon. Türelem, 
nyitottság, párbeszéd, együttműködés és mindezek huzamos ideig való ismétlése 
hozhat csak eredményt. Apránként, hosszú távon és egyáltalán nem hangzatosan.  
De nem is kell. Elég, ha a helybeliek érzékelik majd, hogy közelednek az 
álláspontjaik, hogy a megoldások kulcsait minden érintett fél birtokolja, és kezelheti. 
Főleg, ha erre a kezdeményezésre nem lesz érvényes az az igazság, amely az egyszeri 
budai kutyavásár révén elhíresült. Hátha visszatérhetünk még Somogyországba, 
amelyik egyébként ezzel a saját berkeiben előszeretettel használatos elnevezéssel 
mintha csak kötelességének érezte volna, hogy egy egész ország számára minta 
legyen. 
 Aki nem hiszi, járjon utána, hogy bizony nemcsak, hogy túlvagyunk az első Roma 
Police Cafén, de annak minden epizódját sikeresnek könyvelhetjük el. Várjuk a 
következő rendezvényt. Hogy hol lesz, azt még nem tudom. Ahová én megyek 
moderátornak, az szintén ez a tájék, a szomszédos Baranya, november 2-án. De ha 
valamelyik megye beelőz, akkor várom tőlük a Police Café képeslapot! 
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24. BŰNÜGY ÉS RENDÉSZET – KÉT VILÁG, DE EGY ÜGY 
 

2023. október 6.  
 
A Bács-Kiskun Vármegyei Rendőr-főkapitányságon már a második 
szervezetfejlesztő Police Cafét tartottuk. A rendészeti vezetők körében aratott 
februári siker nyomán most a bűnügyi vezetőket is bevonva a két szakterület 
együttműködésének fejlesztési lehetőségeit taglalták a résztvevők. Öt témában, 
öt asztalnál, öt órán át, ötvenen mondhatták a magukét. Ötös, mégpedig 
csillagos. Hogy miért? Akit érdekelnek az egyszerre szigorú és elfogult tanárnő 
értékelési szempontjai, olvasson tovább. 
 

 
 
A második Bács-Kiskun vármegyei szervezetfejlesztő Police Café különleges napra 
esett. Amikor a 2023. október 6-i időpontot egyeztettük, hirtelen átfutott az agyamon, 
hogy vajon jó-e egy nemzeti gyásznapra időzíteni az eseményt. De nem volt mit tenni, 
ez a péntek kínálkozott kellően ráérősnek ahhoz, hogy ennyi vezetőt ilyen hosszú 
időre ki lehessen szakítani a mókuskerékből. 
 Ha már így esett, akkor illendő, hogy egy kis megemlékezéssel kezdjük a napot. 
Az ünnep által megihletett főkapitányi gondolat a néhai hősök önfeláldozása előtt 
tisztelgett. Bal kezük életük utolsó pillanatában is esküre feltartott két ujja és szívükre 
tett jobb kezük a hazájuk szolgálatának legmegrázóbb szimbólumai. Ugyanez a 
mozdulat a rendőrök eskütételénél a mai napig is jelen van. S persze nem halálos ítélet 
nyomán, de a szolgálat közben életüket vesztő bajtársaknak is jár a fájó tisztelet. Ám 
mégis jó volna mindenkinek nemcsak túlélni a mindennapi szolgálatot és csökkenteni 
a veszélyt, hanem jól megélni a munka szépségeit és örömeit, és ennek érdekében a 
lehető legjobban vigyázni magukra és a munkatársakra is. Ennek egyik legfőbb 
letéteményese az elég jó vezető. Ám hogy az ilyen mi fán terem, és mi köze van a 
szervezet fejlesztéséhez, az nagyon komplex kérdés. 
 Éppen ennek a komplex kérdésnek a feldolgozását tűztük magunk elé, amikor a 
Bács-Kiskun Vármegyei Rendőr-főkapitányság bűnügyi és rendészeti vezetőinek 
(összesen 50 kollégának) Rendőrkávéházat nyitottunk. Egyébként immár a második 
ilyet ebben az évben, hiszen 2023. február 23-án ugyanitt, Helvécián rendeztünk 
hasonlót, de akkor csak rendészeti vezetőknek. Sikerült emelni a tétet, mert ennyien 
még nem voltak együtt ilyen céllal, ilyen módszerrel és ennyi ideig. Egy-egy 
főkapitányi feladatszabó vagy éppen értékelő értekezleten persze ennél sokkal többen 



 92

szoktak ülni, de hogy ez a sok ember öt órán keresztül, öt előre kitalált és egymással 
összefüggő téma mentén, témagazdák segítségével, feszes keretek között, mégis 
felszabadultan és érdemben beszélgessen – nos, ez azért nem gyakori. Annyira nem, 
hogy tudomásom szerint ilyen még nem is történt sehol. Pedig… És itt most – részben 
a helyhiány, részben a diszkréció miatt – nem kezdem el részletesen felsorolni azt a 
sok megkérdőjelezhetetlen hozadékát ennek a műfajú konzultációnak, amelyek 
ezúttal is bizonyították: érdemes (lenne) minél gyakrabban, minél szélesebb körben 
és minél több kérdésben bevonni az érdekelteket a saját szervezetük fejlesztésébe. 
Mert itt ez volt a cél. A meglehetősen nagy, elsőre átláthatatlan és – valljuk be – 
frontálisan átbeszélhetetlen téma öt résztémára bontása az alábbiak szerint történt 
(zárójelben a témagazdák neve): 
 

Közös céljaink (dr. Tartott Zsolt r. alezr., kapitányságvezető, Kiskőrös) 
 

 
 

Az együttműködés fenntarthatósága; változásmenedzsment (Solymosi Krisztina  
r. alezr., főosztályvezető, Országos Rendőr-főkapitányság, Szervezetfejlesztési  

és Tréningszervezési Főosztály 
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A kooperáció, mint vezetői stratégia (Forgács Attila r. alezr., osztályvezető-helyettes, 
Bács-Kiskun vármegyei Rendőr-főkapitányság Közrendvédelmi Osztály) 

 

 
 

Információáramlás, tudásmegosztás (Csurka Gyula r. alezr., osztályvezető, 
Kecskeméti Rendőrkapitányság Bűnügyi Osztály) 

 

 
 

Belső erőforrásaink (Bojtos Vanda, pszichológus,  
Bács-Kiskun vármegyei Rendőr-főkapitányság) 

 

 
 
Ahogy eddig sem volt az, most sem titkos a recept. Sőt, az ötletadók örülnének, ha 
mások is megfőznék belőle a maguk rendőrkávéját. A fenti hozzávalókból – azaz jól 
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megválasztott témákból, szakavatott témagazdákból és jól strukturált, mégis szabad 
és egyenrangú párbeszédből – a bács-kiskuniak most éppen így gazdálkodtak. A Café 
módszer által garantált alkotó, inspiráló munkakörnyezetben az aktív, elkötelezett, 
szakmailag és emberileg is tapasztalt, együttműködésre képes(!) és kész(!) kollégák 
így dolgoznak. Persze nélkülözhetetlen hozzávaló a határozott és maximalista, de 
nagyon támogató és motiváló felsővezetői közeg. Dr. Gulyás Zsolt r. dandártábornok, 
rendőrségi főtanácsos, vármegyei rendőrfőkapitány, dr. Vaslóczki Ferenc r. ezredes, 
rendészeti, illetve Kovács Gábor r. alezredes, bűnügyi főkapitány-helyettesek nélkül 
mindez ugyanis nem menne. 
 

 
 

 
 

 
 
A résztvevőket köszöntő rövid főkapitányi beszédből egy gondolatot idéznék: „Egy 
szervezetben minden változás vezetőfüggő. Minden vezetőfüggő.” Ezt magam is 
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vallom. Kis szójátékkal élve átértelmeztem a mondatot: Minden vezető függő. Két 
értelemben is. A komolyabb értelmezés ez: Minden vezető – és az ő sikere is – a 
munkatársaitól függ. A legfontosabb kérdés tehát, hogy hogyan bánik velük.  
Egy vezetőkből álló szervezetfejlesztő Café alapvetően ezt a kérdést állítja a fókuszba. 
És ha már Rendőrkávéház, a másik értelmezés, a látszólag viccesebb ez: Legyen 
minden vezető függő! Mégpedig a speciális rendőrkávétól! Legális 
(mód)szerterjesztőként ezen dolgozom. Hogy tehetem, az azért lehetséges, mert 
egészen biztos, hogy ebben nincs semmi káros, viszont mindenkinek, aki rászokik, 
csak hasznára van. Aki nem hiszi, kérdezze meg a bács-kiskuni rendőröket. 
 

 
 
Nekem persze személyesen is nagy öröm, hogy ma ismét ennyien meggyőződhettek 
a Police Café technika működésének hatékonyságáról. Ám hogy a felmerült 
ötletekből, javaslatokból mennyi és hogyan megy tovább, talál-e értő fülekre, és 
valóra válik-e, azt egy bármennyire is jólsikerült Café végén sosem tudhatjuk. Sem a 
résztvevők, sem én. És az utána következő időszakban megvalósult kisebb-nagyobb 
megoldások nem is rám tartoznak, bár kedves rendőreimtől azért időről időre ezekről 
is értesülök. De éppen elég, ha örülhet nekik az a szakmai csapat és/vagy szélesebb 
civil közösség, akik körében az eredmények megmutatkoznak. És ha eleget és elég jól 
tesszük a dolgunkat, akkor egyre több eredmény születik, ebben biztos vagyok. 
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Azt azonban tudom, mert tény, hogy az első helvéciai szervezetfejlesztő 
Rendőrkávéházból terjengő illatot még a módszert egyébként annak idején elkezdő 
Baranya is megkívánta. Ennek hatására szervezték meg a maguk Police Café 
Speciál névre keresztelt szervezetfejlesztő összejövetelét 2023. szeptember 13-án.  
És hát a mostani is az elsőnek az ötletéből, annak a résztvevők körében aratott 
sikeréből nőtte ki magát. 
 Az a gyanúm, hogy a mai, még nagyobb létszámban megrendezett Cafén 
felbuzdulva a sornak itt messze nincs vége. Hogy mennyi potenciál van még a 
műfajban, az csakis a helyieken múlik. Hogy mikor terjedhet át ez a fajta 
szervezetfejlesztő igény és a hozzá való technika más megyékre, az nem 
megjósolható. De, mint tudjuk, Café Kata fáradhatatlanul kitartó és bizakodó.  
És nagyon örül a bács-kiskuniak szenvedélyének, akik az ötletekből – és úgy tűnik, 
hogy a rendőrkávéból is – szerencsére kifogyhatatlanok. 
  
(Fotók: Bács-Kiskun Vármegyei Rendőr-főkapitányság) 
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25. POLICE CAFÉ EXTRA 54. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP EGY NAV-OS 

KÁVÉHÁZBÓL 
 

2023. október 10.  
 
Nagy öröm Café Katának, ha kávéházi hangulatról adhat hírt. Különösen, ha 
másokéról, akik ráadásul meg is írják élményeiket. Harmadszor használták a 
módszert a Vám- és Pénzügyőri Tanszék kedves kollégái, és egyiküket, 
Magasvári Adriennt igazán nem volt nehéz rábeszélni egy élménybeszámolóra a 
2023. október 5-i vezetőfejlesztő NAV Caféról. 

 

Magasvári Adrienn: NAV Café 3.0 – vezetőfejlesztés kicsit másképp 
 
Immár négy éve történt, hogy először átvettük a World Café – Molnár Kata nyomán 
Police Café – csoportos fejlesztési és közös gondolkodásra ösztönző módszerét, és 
megszerveztük az első NAV Cafét. Sikerének köszönhetően nem sokkal később (még 
ugyanazon év őszén) úgy döntöttünk, hogy a pénzügyőr gólyaavató szakest kapcsán 
is felrúgjuk a régi hagyományokat, és a Café-módszer köré építjük a korábban 
„kérdezz-felelek” formában zajló konzultációt. Így rendeztünk NAV Diák Cafét. 
Most pedig úgy gondoltuk, hogy egy számunkra is új helyzetben, teljesen más 
témában és résztvevői körrel is kipróbáljuk ezt a jól bevált módszert. Amikor Katának 
előhozakodtunk az ötletünkkel, a tőle megszokott módon, örömmel támogatta a 
kezdeményezésünket, és még néhány gyors „jó tanáccsal” is ellátott minket. 
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Mi pedig most boldogan teszünk eleget Kata felkérésének, és beszámolunk a 2023. 
október 5-i programról, annak fogadtatásáról, eredményeiről. 
 NAV Café 3.0… Mert ugye ez volt a NAV Café harmadik állomása A napunk a 
hármas szám bűvöletében zajlott. Három bevezető előadás megtartását követően 
három asztaltársaságnál zajlottak a beszélgetések, három témakörben, amelyek a 
vezetők és a fiatal (Z) generáció kapcsolatát, együttműködését, a kommunikáció és a 
motiváció új lehetőségeit, irányait (Daniel Pink ezt nevezi motiváció 3.0-nak) 
érintették. A résztvevők létszáma 30 fő volt, 24 vezető és 6 NKE-s hallgató, akik a Z 
generáció képviseletében kapcsolódtak be a programba. 
 Vezetőfejlesztés kicsit másképp… A NAV Békés Vármegyei Adó- és 
Vámigazgatóságának vezetője megtisztelő felkérésének eleget téve szerveztük meg 
ezt az egyedi, az igazgatóság vezetőinek fejlesztését célzó programot. Igazgató úr arra 
kért bennünket, abban mutassunk irányt a vezetőknek, hogy közvetlen vagy magasabb 
szintű vezetőként hogyan lehet jól együttműködni, kommunikálni a fiatalokkal, 
hogyan lehet őket beilleszteni, a motivációjukat fokozni és ezáltal a megtartásukat 
segíteni. A vezetői érzékenyítés nem hagyományos tréning módszerrel, nem 
megszokott szervezeti/egyetemi keretek között zajlott, hanem kellemes 
asztaltársaságokban beszélgetve, a NAV Római-parti oktatási központjában, egy 
gyönyörű, verőfényes októberi napon. Különlegességét adta továbbá a programnak, 
hogy a vezetői asztaltársaságokban helyet kaptak az NKE Rendészettudományi 
Karának adó- és pénzügyi nyomozói, illetve vám- és pénzügyőri szakirányos 
hallgatói, továbbá az Államtudományi és Nemzetközi Tanulmányok Karának 
adóigazgatási szakirányon tanuló hallgatói is.  
 Joggal merülhet fel a kérdés az olvasóban, hogy miért vontuk be a beszélgetésekbe 
a fiatalokat, hiszen ez egy vezetőfejlesztő program. Egyben azonban érzékenyítő 
program is, ahol a vezetőknek lehetőségük nyílt annak a generációnak a tagjaival is 
érintkezni, kommunikálni, együtt gondolkodni, szemléletmódjukat megismerni, 
akikkel nem találkoznak nap mint nap a munkahelyen. Már csak azért sem, mert 2022-
es adatok szerint a NAV személyi állományának mindössze 2–3%-át alkotják a 18–
25 év közötti korosztály tagjai. 
 A nap három gondolatébresztő előadással kezdődött. A résztvevők betekintést 
nyerhettek az NKE-n működő és a NAV által támogatott alap- és mesterképzések 
rendszerébe, illetve a Vám- és Pénzügyőri Tanszék működésébe, megismerhették a 
NAV külső és belső kommunikációjának jellegzetességeit, problémáit, továbbá 
szembesülhettek a Z generáció munkahelyi preferenciáival, a megtartásukhoz 
szükséges eszközökkel. A prezentációk kellő inputokat adtak azokhoz a témákhoz, 
amelyek aztán a Caféban terítékre kerültek. 
 A NAV Cafék során már megszokott módon a témákkal a témagazdák asztalról 
asztalra jártak, így minden résztvevő minden témában megnyilvánulhatott, ötleteket 
gyűjthetett. A cél elsősorban az volt, hogy az érintett tárgykörökben felszínre 
kerüljenek a problémák, kétségek, nehézségek, továbbá hogy az egyedi ötletek, a már 
működő jó megoldások egymással megoszthatók, a későbbiekben a vezetői 
tevékenységbe beépíthetők legyenek. 
 A kis csoportokban zajló munka legjelentősebb eredményének tekinthető, hogy a 
különböző generációk meghallgatták egymást, a vezetők törekedtek arra, hogy a 
fiatalokat bevonják a párbeszédekbe, közösen gondolkodjanak. A hallgatók 



 99 

nyitottsága, bátorsága, szabad véleményformálása, fiatalos reakciói pedig az 
idősebbekre is átragadtak, ezzel jelentősen megkönnyítették a beszélgetések menetét, 
gördülékennyé tették a témák feldolgozását. Külön hozadéka volt továbbá a 
programnak, hogy a pénzügyőr és a civil hallgatók is ráébredtek arra, hogy bár nem 
ismerik igazán egymást, és különböző utakon közelítenek a NAV felé, igényeik, 
vágyaik, problémáik, kérdéseik nagyon is hasonlóak. 
 A nap leginkább figyelemre méltó felismerése, amely minden témakör kapcsán 
elhangzott, és akár ezen írás mottója is lehetne: ha szeretnénk együtt dolgozni a 
fiatalokkal, akkor nekünk, vezetőknek és magának a szervezetnek is változni kell. 
Bízunk benne, hogy a NAV Café 3.0 segített abban, hogy a Békés Vármegyei AVIG 
vezetői megtegyék az első lépéseket a változás felé. 
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26. PÁLYAORIENTÁCIÓS POLICE CAFÉ KISBÉREN 
 

2023. október 27. 
 
A hatodik pályaorientációs tematikájú Rendőrkávéházat nyitotta a Komárom-
Esztergom Vármegyei Rendőr-főkapitányság 2023. október 26-án. Kisbérre is 
eljutott a másfél éve elkezdett sorozat. Még egy állomás, és ez a téma egy időre – 
legalábbis itt és ebben a formában – lekerül a napirendről. De azért szeretném 
jelezni: már megvannak a jövőre vonatkozó terveink… 
 

 

Éppen öt hónapja, 2023. május 23-án Oroszlányban hagytuk félbe azt a Police Café 
sorozatot, amelyet a Komárom-Esztergom Vármegyei Rendőr-főkapitányság a 
rendőri pályaorientáció témakörében még 2022 áprilisában elkezdett. Most Kisbéren 
jártunk, hogy ismét lendületbe hozzuk az ügyet, amely az elmúlt hónapokban sajnos 
nem veszített aktualitásából. Sőt, az őszi iskolai szezon inkább csak felerősíti a 
pályaválasztás előtt álló tanulókkal való törődés igényét. Hátha most is sikerült kedvet 
csinálni néhányuknak, akik jelen voltak, és aktívan részt vettek a rendőrré válás 
lehetőségeit taglaló beszélgetésben. Mert a pályaorientációs Rendőrkávéház erről 
szól. Róluk, a szakember-utánpótlás potenciális alanyairól. Arról, hogy miért 
akarnának ma rendőrök lenni a fiatalok? Hogy nemcsak a szakma vonzóvá tétele 
fontos (amiről konokul vallom, hogy még mindig elég vonzó), hanem a szervezeté. 
Hogy hogyan keltsük fel elég jól az érdeklődést, és persze hogy hogyan tartsuk meg 
a fiatal munkavállalókat? Megannyi kérdés újra és újra, amelyekről nem lehet eleget 
beszélgetni. 
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A kisbéri Wass Albert Művelődési Központ és Városi Könyvtár örömmel adott 
otthont a rendezvénynek, amelynek keretében a 25 résztvevő három asztal mellett 
váltott gondolatot, véleményt, tapasztalatot. Általános és középiskolai diákok, 
tanárok, foglalkoztatási és szociális szakemberek, polgárőrök, kisbéri és komáromi 
rendőrök jöttek össze és jutottak több információhoz a téma kapcsán. 
 A Rendőrkávéház szakmai megnyitóját a kisbéri rendőrkapitányság vezetője, 
Vaczula Zoltán tartotta, akinek sok Café után most végre a házigazdai szerep is 
megadatott. Jócsik Péter, a kisbéri rendőrkapitányság Rendészeti Alosztályának 
vezetője nemcsak remek szervezőmunkájáról tett tanúbizonyságot, de témagazdaként 
is nagyszerűen debütált. Mivel nálunk éppen másodéves mesterhallgató, egy 
pluszpontot nyugodtan elkönyvelhet magának.  
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Ugyancsak elsőbálozó volt a vármegyei Humánigazgatási Szolgálatnál dolgozó 
Schorf Ádám is, akinek témavezetése és prezentációja alapján kijár a tiszteletbeli 
pedagógus cím. Örülök, hogy kipróbálták ezt a műfajt, amiben láthatóan jól érezték 
magukat.  
 

 
 
A Körmendi Rendvédelmi Technikumban oktató Németh Attilát pedig már nem kell 
bemutatni, hiszen állandó szereplője a sorozatnak. 
 

 
 
Ez volt a 121. Police Café, pályaorientációs témájúból pedig a hatodik. A megye 
minden városát végig járó sorozatból még egy rendezvény van hátra, amely 2023. 
november 23-án Tatabányán lesz. De reményeim szerint a komárom-esztergomiak 
jövőre se zárják be a Rendőrkávéházaikat. A sok kollégájuk által megtanult és jól 
bevált technikával még több biztonsággal kapcsolatos témában még több érintettet 
szeretnének megszólítani, úgyhogy már tervezgetjük a következő sorozatot. 
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27. POLICE CAFÉ EXTRA 55. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP SELLYÉRŐL 
 

2023. október 28.  
 
Úgy jött ki a lépés, hogy két nap különbséggel zajlott a 120. és a 121. Police Café. 
Mindkettő egy-egy sorozat része. 2023. október 24-én az országos Roma Police 
Café sorozat második epizódját tartották Sellyén, én pedig 2023. október 26-án 
a hatodik pályaorientációs Police Cafét moderáltam Kisbéren. Utóbbiról két 
napja magam számoltam be itt, előbbiről pedig most az ottani moderátor, Tóth 
József, mégpedig egy Police Café képeslapon. 

 

Tóth József: Roma Police Café Intenzív 
 
Ha október, akkor indul a Police Café Baranyában (a tavalyi esztendőben – október 
13-án – indult az a tízrészes sorozat, amely egész Baranya vármegyét, annak 
valamennyi járását bejárta). Mivel itt már gyakorlatot szereztünk, ezúttal a körülbelül 
egyórás technikai előkészület részeként csak stratégiát egyeztettünk a témagazdákkal. 
Ennek lényege az volt, hogy a helyzetfelmérés után megoldási lehetőségek, 
módozatok alternatíváit gyűjtsék össze. Ezután egy rendkívül jó hangulatú és intenzív 
diskurzus következett, olyan lendülettel, hogy még a szünetben és a zárást követően 
is kisebb csoportok dolgoztak a témákon (és leágazásaikon), a folyosón, az utcán, a 
parkolóban… A résztvevők láthatóan alig akartak hazamenni. 
 „A cigányság mindennapjai” téma alapvetése volt, hogy az Ormánság szegénység, 
hátrányos helyzet terén méltán vetélkedhet Szabolccsal (csak az utóbbinak jobb a 
„sajtója”). A hagyományok követése lehet olyan kibúvó, amely mentesít a 
felelősségvállalás alól, de lehet „haladó” is, például a kiválóan működő „Hét szokás” 
program a magyarmecskei iskolában. A korai iskolaelhagyás problémája elsősorban 
az oktatás és képzés szintjén jelenik meg, ám annak okai tágabb társadalmi-gazdasági 
kontextusban keresendők. Mindazok számára, akik ebből a folyamatból kimaradnak, 
reális veszéllyé válik a dezintegráció, a marginalizálódás és a kriminalizáció. Ennek 
kezelésére pozitív példaként került szóba a 2010-es évek SZMÖRE programja (mely 
a biztonságérzet fokozását és az áldozattá válás megelőzését célozta), valamint az 
elmúlt két esztendőben a Baranya Vármegyei Bűnmegelőzési Tanács térségben zajló 
„Gólyahír 1–2” projektje. Ez olyan holisztikus és inkluzív beavatkozási módot 
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teremtett, mely a helyi, intézményi dolgozókat tette képessé a probléma kezelésére, 
és a külső segítő rendszerekkel kapcsolta össze őket. Továbbá segítette a fiatalok 
szocializációját, és a szülők edukálása sem maradt el. Ebben a folytatás egyértelmű 
igénye fogalmazódott meg. A Roma Nemzetiségi Önkormányzat szeretné ebben 
megtalálni saját szerepét, feladatait. Megfogalmazták, hogy a támogatásokat 
elvárásokhoz kellene kötni, erősíteni a pályaorientációt, a praktikus ismeretek átadását 
(pl. gyakorlókertek, műhelyek stb). 
 „A kriminológiai jelenségek, problémák” témában szintén megjelent a 
mélyszegénység kényszere, a „megélhetési bűnözés”, az anyagi haszonszerzés, a 
lopás, a térségi kultúra részévé vált garázdaság, a családon belüli erőszak, a 
kábítószer-problémák, az online térben elkövetett bűncselekmények, az értékválság. 
Megoldásként a problémamegoldó kapacitás fokozását, szemléletváltást, a 
bűnmegelőzési ismeretek egészen kis kortól történő közvetítését, felvilágosítást 
(szexuális, családi életre nevelés), követelmények támasztását, a jogok ismeretét, 
ifjúsági klubok, közösségi terek létrehozását látták szükségesnek. 
 A „Kiberbűnözés, kiberbiztonság” terén fókuszba került a fizikai biztonság 
(felhasználónév, jelszóbiztonság), az internetes csalás (hiányoznak a megfelelő 
tájékoztatók, a szülők, tanárok, diákok edukációja), az internetes zaklatás (egyre 
növekvő veszélyek, nincs megfelelő törvényi környezet). Megoldás lehet a 
tudatosság: a számítógép és az online eszközök használatának oktatása minden 
korosztálynak, megfelelő protokollok kialakítása (globális és lokális szinteken). 
Különösen nehéz megérteni a probléma valódiságát, nehéz megtalálni minden 
érintettet, ám ezekben a szükséges előrelépés már eredményes lehet. 
 A „Cigányság – rendőrség, jövőkép a rendészeti pályán” tematika okot adott azon 
szakmák számbavételére, amelyek „jól állnak” cigányok számára. Nehéz az elindulás 
a motiváció hiánya, a röghöz kötöttség miatt, de sikeres lehet a szülők és fiatalok 
meggyőzése, a pozitív példák bemutatása. Lehetőségek: a középiskolások számára 
kiírt pályázat, rendészeti képzések, szerződéses határvadász, rendőr járőr képzés, 
iskolaőr képzés. Több információt kell adni (online és offline módon), több fórumon 
(nagyobb létszámban) megjelenni, de javasolt a QR-kódos felületek önállóbb 
használata, a nyílt nap, az időben korábbi felkeresés és a nagyobb interaktivitás. 
 Mindent összevetve: ha megmarad a sellyei sodró lendület, az idei Baranya 
vármegyei Police Cafék szintet lépnek a műfaj intenzív irányába. Ha a Tisztelt 
Szerkesztőség szeretné, azokról is küldünk majd képeslapokat… 
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28. ROMA POLICE CAFÉ – PÉCS, BARANYA VÁRMEGYE 
 

2023. november 2.  
 
Pécsett még az ősz is forró, nem még a rendőrkávé. Az országos Roma Police 
Café sorozat harmadik alkalmát 2023. november 2-án itt rendeztük. És a Gandhi 
Gimnáziumban is másodszor jártunk már. Így a nosztalgia is szükségszerűen 
erős, nemcsak a fekete. 
 

 

2023. november 2-án harmadik állomásához érkezett az országos Roma Police Café 
sorozat. A pécsi szervezők szíves meghívásának nyilván nem lehetett ellenállni, de 
nem is akartam. Már csak azért se, mert annak idején, 2014. június 3-án a második 
pécsi Rendőrkávéháznak is az a Gandhi Gimnázium adott otthont, amelyik a 
mostaninak. 
 Ignácz István igazgató, aki a rendezvényt házigazdaként megnyitotta, nem tudhatta 
ezt, hiszen ő csak 2017 óta irányítja az intézményt. Azt hiszem, hogy ennél 
adekvátabb helyszíne aligha lehet a Roma Police Cafénak. Nemcsak azért, mert ez 
Magyarország – sőt, Európa – első, 1994 óta működő roma nemzetiségű, érettségit 
adó intézménye. Hanem azért is, mert a rendőrséghez való szakmai kapcsolódása az 
itt folyó rendészeti pályaorientációs képzésnek köszönhetően szintén jelentős. 
 Hiába volt őszi szünet a diákoknak, a harminckét résztvevő négy asztalnál zajló 
négyórás beszélgetése betöltötte az iskola tágas földszinti előadótermét. 
 A Cafék egyik témája így hangzik: A cigányság mindennapjai – a dolgok eredője. 
Az ötletadó kiskunhalasiak elképzelését a pécsi témagazdák nem ismerték. Ezért 
próbálták kitalálni, mire is gondolt a költő, és keresték a cím és az alcím között 
meghúzódó összefüggést. Nagy öröm volt, amikor kiderült, hogy nagyon is 
megtalálták. Ezt itt és most nem fejtem ki, mert nem akarom elvenni a lehetőséget a 
többi, országszerte szintén ezt a kérdést feldolgozó témagazda elől. Hanem a pécsi 
témagazdák megérdemlik, hogy nevesítsem őket: Dobos Anett, Jakab Natália, Kiss 
Viktor és Vitális Ágnes. Ugyancsak említést és elismerést érdemelnek a 
segédtémagazdák (Kálmán József, Kovács Richárd, Pápai Balázsné, Pápai Boglárka, 
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Szilágyi Omer) is, mert itt ilyenek is voltak. A baranyaiaknak ugyanis fontos, hogy 
lassan tíz éve rendezvényről rendezvényre egyre többen legyenek a Café technikát 
ismerő témagazdák. Ezt pedig legjobban gyakorolva lehet elérni. 
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A tanulásnak – ha már egy iskola adta a helyszínt, illetve egy szenvedélyes tanárnő 
írja ezt az élménybeszámolót – ugyancsak a tapasztalati alapú változatát választotta 
az a négy Jász-Nagykun-Szolnok vármegyéből érkező rendőr kolléga is, akik majd a 
2023. november 16-án náluk is sorra kerülő Roma Police Caféhoz jöttek inspirációt 
gyűjteni. „Hasznos a hospitálás” jeligére más megyék is szeretettel várják az 
érdeklődő szaktársakat. Még nem késő bejelentkezni, bár gyorsan szaladnak a hetek, 
és pár napon belül igencsak összetorlódnak az események. Hogy miért mondom ezt? 
Azért, mert a következő állomás 2023. november 7-én Debrecen lesz, november 8-án 
Nyíregyháza és Bátonyterenye, 10-én pedig Szombathely. Ezekről a helyekről 
kíváncsian várom a Police Café képeslapokat. 
 És Baranyában még egy harmadik Roma Police Cafét is tartanak, akkora az 
érdeklődés. A rendezvény időpontja 2023. november 22., helyszíne pedig a siklósi 
rendőrkapitányság lesz. 
 
  



 108

29. POLICE CAFÉ KAMASZOKKAL KOMLÓN 
 

2023. november 3.  
 
Kamaszoknak nyitottak sajátos kávéházat a rendőrök Komlón 2023. november 
3-án. Amikor a kötelező közösségi szolgálat nemcsak hasznosan, de kellemesen 
is telik. Kettő az egyben. Így kell ezt csinálni! 

 

2023. november 3-án a komlói Közösségek Házába hívták-várták a középiskolásokat 
a komlói rendőrkapitányság munkatársai egy rendőrkávéra, illetve forró csokira. 
 A baranyaiak ügyesek – de ez egyáltalán nem meglepő, hiszen gyakorlat teszi a 
mestert. Egyrészt úgy időzítették a november eleji Police Caféikat, hogy két egymás 
utáni napon egy úttal bejárhassam a vidéket. 2-án Roma Police Café Pécsett, 3-án 
irány Komló – ez így valóban praktikus volt. 
 Másrészt ezt a Cafét olyan foglalkozásként könyvelték el, amelyért az azon részt 
vevő diákok pontokat kaphattak a kötelező közösségi szolgálathoz. Hasznos és 
egyben kellemes időtöltésben volt részük, s ha valami, a közös biztonságról való 
beszélgetés a közösségépítés egyik legbiztosabb lehetősége. Amennyire a kedves 
olvasó nekem elhiszi, állítom, hogy a kamaszok is így gondolták. 
 A rendezvényt Oletics Károly, a komlói kapitányság vezetője nyitotta meg, a Café 
műfajához illőn, azaz lazán, minden különösebb formalitás nélkül. A professzionális 
lebonyolításban pedig kétségtelenül nagy szerepet játszott az a három témagazda, akik 
a diákokkal végig beszélgették a péntek délelőttöt. A szervező Fekete Rita az online 
világ rájuk leselkedő veszélyeivel járta be a három asztaltársaságot. Nagy János a 
résztvevőknek a függőségek káros hatásairól meglévő – tegyük hozzá: igen gazdag – 
ismereteit gyűjtötte és foglalta össze. Mindketten a komlói kapitányság kollégái.  
A vendégként magammal vitt Kovács Richárd pedig saját maga példáján keresztül 
arról váltott gondolatokat a kamaszokkal, hogy milyen lehetőségei vannak ebben a 



 109

nehéz életkorban azoknak, akik a devianciák helyett pozitív értékek mentén szeretnék 
biztosabban megalapozni a jövőjüket. 
 Mindhárman kiváló feleletet adtak elő összefoglalásképpen, ami a középiskolások 
számára egy egészen rendhagyó tanórai élménnyel is felért – főleg így az őszi szünet 
végén. 
 Jó volt látni, ahogy fokozatosan feloldódtak, kérdeztek, sztoriztak, és érdeklődve 
hallgatták a szakembereket. 
 Ez volt a 123. Police Café a sorban. És kuriózum, hogy ugyanezen a napon a 
szomszédos Bólyban is nyitottak egy Rendőrkávéházat, amiről a Police Café Extra 
rovat 56. részében hamarosan beszámol az ottani moderátor. 
 Meg kell hagyni, szépen terjed a rendőrkávé illata, és hosszú még a november… 
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30. POLICE CAFÉ EXTRA 56. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP BÓLYBÓL 
 

2023. november 5.  
 
Az őszi falevelek mellett sűrűn hullanak a Police Café képeslapok is. Azon a 
napon, amikor mi Komlón kamaszokkal kávéztunk, a szomszédos Bólyban Tóth 
József egy másik Rendőrkávéházat moderált. Onnan küldte lelkes beszámolóját. 
A címben általa jelzett nosztalgia oka, hogy 2022. november 24-én ugyancsak a 
bólyi Erzsébet Fogadóban jöttek össze kávézni a résztvevők. Sőt, 2017. november 
7-én az egész járási Police Café kísérlet is ugyanitt indult! Az akkori álom végül 
is valóra vált. Jó kis visszatérés ez. Nézzük, most miről beszélgettek. 
 

 

Tóth József: Bólyi (nosztalgia) Police Café az Erzsébet Vigadóban 
 
Viharos szél, szakadó eső, ám a résztvevők mégis megjelentek. A kettős fronthatás és 
a hosszas adminisztratív teendők (jelenléti ív, hozzájáruló nyilatkozat, a bemeneti, 
majd a végén a kimeneti kérdőív kitöltése) ellenére lelkesen beszélgettek a kávéház 
két asztalánál. A diskurzus témái Bóly és térségének közlekedési helyzete, valamint a 
kiberbiztonság voltak, a témagazdák pedig – ahogy a résztvevők megállapították – 
„profi módon járatosnak” bizonyultak. Nagy öröm – és egyben a módszer 
hasznosságának bizonyítéka –, hogy a vendégek sorra idéztek olyan eseteket, ügyeket, 
melyek a tavalyi, egészen pontosan 2022. november 24-i bólyi Caféban még 
problémaként jelentek meg, ám az idei esztendőre már megoldást nyertek. 
 A közlekedési örökzöldekhez (gyorshajtás, parkolási nehézségek, biztonsági öv 
használata) olyan unikális témák csatlakoztak, mint az elektromos roller és kerékpár, 
a segway, az idősek és mozgáskorlátozottak robogóinak kérdésköre. Szinte filmes 
téma lehetne egy idős úr esete, aki rokkantjárművével való haladás közben elaludt, 
így az árokban landolt. Az aggódó szemtanúk azonnal mentőt és rendőrt hívtak, 
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akiknek csak annyi teendőjük akadt, hogy felébresszék a szerencsétlenül járt ügyfelet, 
és az árokból kitolják a járművét. Ő nagyon meglepődve és kissé morcosan 
konstatálta, hogy mi történt. Megfogalmazódott az is, hogy az elrettentésre épülő 
megelőzés és a büntetések vélt visszatartó ereje helyett nagy szükséges volna a diákok 
képzésére, hogy javuljon a közlekedési kultúra. 
 A második téma problémafeltáró fázisának fókuszába a digitális tájékozatlanság és 
a felhasználói tudatosság hiánya került. Ezzel szemben az internetes csalók minden 
generációt a „szeretetnyelvükön” szólítanak meg – mondták el a résztvevők. 
Megoldási alternatíva lehet az út megtalálása a megfelelő platformokon (TikTok, Fb, 
YT) a különböző korosztályok felé (eltanulva a bűnözők technikáit). És nyilvánvalóvá 
kell tenni, hogy hogyan előzhető meg a baj, és mi a teendő, ha mégis bekövetkezik. 
Cél a befogadás erősítése, hiszen az a szemlélet, hogy „a rossz dolgok mindig mással 
történnek, velünk soha”, nem működik. 
 Az összegzéseket követően a délelőtt lezárásaként az immár aktuális fordulattal 
köszöntek el egymástól vendégek és vendéglátók: „Jövőre, veletek, ugyanitt!” 
 Úgy legyen! 
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31. POLICE CAFÉ EXTRA 57. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP DEBRECENBŐL 
 

2023. november 7. 
 
2023. november 7-én, miközben én az egyetemen második doktoranduszom 
védésén voltam, Debrecenben Roma Police Cafét tartottak a kollégák. Hiába 
éneklik a nótában, hogy Debrecenbe kéne menni, és mentem is volna, nekem 
most maradnom kellett. A sikeres védés után azonban alig vártam, hogy 
tudósítsanak a szervezők, hogy hogyan sikerült a napjuk. Végül egy tanítvány – 
stílszerűen a megyei sajtós – kanyarította ezt a pár szót a képeslapra, amit ezúton 
is köszönök neki. Az írás végére illesztett talán-jára pedig a válaszom: igen, de 
mennyire, hogy ez! 
 

Balogh Péter Tamás: Roma Police Café Debrecenben 

Kétkedés, fenntartás, hitetlenség – lehetne sorolni a szinonimákat. Tagadhatatlan, 
hogy a programról hallva sokakban ezek az érzések váltakoztak. Aztán jött 2023. 
november 7-e, amikor is megrendeztük Debrecenben az első Roma Police Cafét. 
 A helyi roma közösségek képviselői és a Hajdú-Bihar Vármegyei Rendőr-
főkapitányság különböző szakterületeinek munkatársai ültek le a négy témakört 
megvitatni. Lebilincselő volt megfigyelni, ahogy a „kétkedők” érdeklődővé válnak. 
Az asztaltársaságokat szemlélve jól látszott, hogy a résztvevők megnyílnak 
egymásnak, lendületet vesznek a beszélgetések, és létrejönnek a sokat emlegetett 
valós párbeszédek. Volt mit egyeztetni, lesz is, viszont megszületett az ezekhez 
szükséges fórum. Évek óta problémaként jelentkező kérdésekre is sikerült jövőbe 
mutató, valós megoldásokat találni, és nem utolsósorban a jelenlévőknek lehetőségük 
nyílt a nézőpontok mögé látni, megismerve egymás helyzetét. 
 Bizakodás, optimizmus, pozitív érzés – lehetne sorolni a szinonimákat. De micsoda 
különbség az elejéhez képest! A rendezvény végére mindenki kicsit más, közelebbi 
perspektívából látta a másik véleményét. Talán ez is volt a cél… 
 
(Fotók: Hajdú-Bihar Vármegyei Rendőr-főkapitányság) 
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32. POLICE CAFÉ EXTRA 58. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP BÁTONYTERENYÉRŐL 
 

2023. november 8.  
 
A 126. Police Café és egyben az 5. Roma Police Café híre is képeslapon érkezett 
el hozzám, amely alább olvasható. 

 

Tóth Szabolcs: Roma Police Café Nógrád vármegyében 
 
Az egymásra való odafigyelés, a párbeszéd és a partnerség évek óta jellemzi a nógrádi 
rendőrök és cigány kisebbségi önkormányzatok kapcsolatát. Ezt a szoros 
együttműködést erősítettük meg a 2023. november 8-án megtartott Roma Police Café 
rendezvény keretében is. 
 Bátonyterenyén a Fáy András Technikum, Gimnázium, Szakképző Iskola, 
Szakgimnázium, Alapfokú Művészeti Iskola és Kollégium tornatermében közel ötven 
fő jött össze. A program célja a romák és a rendőrség közötti együttműködés erősítése, 
a bizalomépítés és a közös gondolkodás, továbbá a helyi problémák adekvát 
megoldása. 
 A rendezvényt dr. Somssich Gabriella rendőr dandártábornok, vármegyei 
rendőrfőkapitány nyitotta meg. A Rendőrkávéházban roma, illetve a felzárkózási 
feladatokban érintett szakemberek és rendőrök beszélgettek. A moderátor a 
vármegyei rendőr-főkapitányság munkatársa, dr. Noskó Zsolt r. alezredes volt. 
 Utólag már bevallhatjuk, hogy az esemény szervezése során megszólítottak – 
romák és nem romák, civilek és rendőrök – körében elég sokan voltak, akik kissé 
kételkedve álltak a dologhoz, talán maga a téma adta nehézségek által felszínre hozott 
félelem miatt. Nagyon jó volt látni, megélni, hogy a közös asztalhoz ültetett vendégek 
milyen gyorsan meg tudták találni a problémák megoldását elősegítő közös hangot, 
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és úgy tudtak felállni az asztaloktól, hogy a kezdeti feszültséget felváltotta az a fajta 
megkönnyebbülés, hogy a megoldáshoz vezető úton ismét tudtak tenni egy-egy lépést. 
 Mindannyiunknak egészségére az elfogyasztott rendőrkávét! 
 
 
 

 
 

 

  
 
 
(Fotók: Nórád Vármegyei Rendőr-főkapitányság) 
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33. ROMA POLICE CAFÉ – TATABÁNYA, KOMÁROM-ESZTERGOM VÁRMEGYE 
 

2023. november 13. 

A 129. Police Cafét és egyben a 8. Roma Police Cafét a Komárom-Esztergom 
Vármegyei Rendőr-főkapitányság jegyzi. A találkozót 2023. november 13-án a 
tatabányai József Attila Megyei és Városi Könyvtár rendkívül inspiráló és kies 
társalgójában tartották. A harminc résztvevő egyik meglepetésből a másikba 
eshetett, és a fáma szerint bizony volt is rá okuk. Hogy miért, azt a kíváncsi olvasó 
is megtudhatja, ha nem unja még a rendőrkávéházi tudósításokat… 

 

„Soha, soha nem lehet megunni” – énekelték egy réges-régi reklámban, ami, ha jól 
emlékszem, a tejről szólt. Valahogy a rendőrkávéval is így van, legalábbis én erről 
állítom ezt. Hogy minden egyes helyszín és társaság tartogat meglepetéseket, azt én 
már az elejétől kezdve tudom. De hogy egyszerre ennyi minden egybeesik, arra én 
magam is újra és újra rá tudok csodálkozni. Elnézést, de ez a beszámoló most még a 
szokásosnál is személyesebb lesz. 
 Az első benyomás már a rendezvény helyszínéül szolgáló impozáns épület 
előterében megbabonázott. A tágas, napsütötte előcsarnokba egy pad előtt visz el az 
érkező útja, amit nem lehet nem észre venni, elsősorban a ház névadójának ott 
olvasható Ars Poetica című verse miatt. Ez aztán igazán kellemes antré.  
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Majd bent a hatalmas falon A Dunánál sorai marasztalják a szemet. Ekkor még nem 
gondolom, hogy az ebből származó pár sor mennyire jól fog illeszkedni a mai 
esemény egy fontos üzenetéhez, de a tudattalanomba már bekúsznak a jól ismert 
sorok.  
 

 
 
Később kapcsolok: reggel a rádióban hallom, hogy ma a magyar nyelv napja van.  
Jó, akkor ezt valahogy majd szóba hozom, mégis csak nyelvész, irodalmár vagyok.  
A könyvtár amúgy is kiváló helyszín egy Rendőrkávéházhoz. Tudás, ismeret, szellem 
és kellem együtt – tehát mi is jó helyen vagyunk. 
 Aztán elkezdődik a Café. A vármegyei hivatalvezető, Szalay Péter egyszerű és 
kedves üdvözlő gondolatai után egy újabb meglepetés: négy izgatott zeneiskolai 
tanuló két rövid darabot hegedül amolyan ráhangolódásként, s az őket istápoló-tanító 
két zenetanár büszkén beszél a Máltai Szimfónia nevű programról, amelynek a 
keretében ezek a lurkók zenét tanulhatnak. A beás cigány himnusz a nyitó darab és 
még egy dalocska hangzik el, utána taps, meghatódottság. Igen, így is lehet kezdeni 
egy Roma Police Cafét. 
 

 

A zene hatására előjövök az én pillanat szülte meglepetésemmel: elmondom a 
gyerekeknek, hogy valaha én is így kezdtem. Nyolc év zeneiskola, hegedűtanulás, két 
év egy néptáncegyüttes zenekarában, majd tizenhárom év ugyanott a kis énekkarban 
– többek között cigány dalcsokrok előadásával eltelő – meseszép korszak volt. Ekkor 
már csodálkoznak a résztvevők, hogy mindez hogyan lehetséges, hiszen én egy 
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rendőröket tanító decens docens vagyok. Persze, néha az is, de inkább amolyan 
minden lében Kata, aki, ha kell – és a rendezvény végén úgy éreztem, kellett – dalra 
is fakad, mégpedig egy eléggé ismert cigány dalra, mi másra. Ez a tény még az 
egyébként egy ideje engem elég jól ismerő Milus Gábor rendészeti főkapitány-
helyettest is meglepi, hiszen a tanárnő ezeket a képességeit a tanteremben nem 
feltétlenül hirdeti. Egyszóval ez a tatabányai Roma Police Café kissé rendhagyóra 
sikeredett, de nem bánom. 
 

 
 
És talán a résztvevőknek se ez volt a legnehezebb munkanapjuk a héten. A hasznos 
és előre vivő eszmecsere, az élénk ötletelés, a tapasztalatok és információk 
megosztása nagyszerűen működött. A Komárom-Esztergom megyei kollégáknak csak 
gratulálni lehet a rendezéshez. A témagazdákat is nevesítem, hogy hírüket vigyem.  
A cigány hétköznapok témáját Kovács Richárd vitte; a vármegyei kriminalitással 
Laposa Péter foglalkozott. Buocz Marianna a cigányság és rendőrség kapcsolatát 
boncolgatta, a rendészeti pályára vonzás lehetőségeit pedig Kadlicsek Anikó. 
 Azért azt sem akarom elhallgatni, hogy megint volt okom büszkeségre, hiszen a 
jelen lévő harminc beszélgetőpartner között két volt hallgatóm, két jelenlegi és 
remélhetőleg egy leendő is ott ült. 
 És még két apróság. Az egyik egy igazi kedveskedés a vendégeknek, konkrétan 
apró: aprósüti. A szervező által, saját kezűleg sütött makaron, amelyre a Roma Police 
Café rövidítéseként az utóbbi időben használatos RPC betűk voltak csokival 
rárajzolva. Minden asztalra jutott belőlük. A másik egy szép cigány vállkendő, 
amelyet egy észrevétlen pillanatban az egyik résztvevő a rendőrségi roll-up-ra terített, 
én meg nem bírtam ki, hogy észre ne vegyem, s ne tulajdonítsak neki szimbolikus 
jelentést. Számomra ugyanis a rendőri és a roma szubkultúra – legalább egy 
rendőrkávéháznyi időre szóló – szép találkozását jelentette. 
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(Fotók: Komárom-Esztergom Vármegyei Rendőr-főkapitányság) 
 
Képek, tárgyak, szavak, szimbólumok, komoly hivatás és művészi gondolatok elegye 
– akinek inge-vállkendője, magára vegye. És akkor jöjjön az a bizonyos József Attila-
idézet, amely ezen a rendezvényen a megfelelő pillanatban – hogy ez melyik téma 
kapcsán történhetett, azt az olvasóra bízom – elhangozhatott: 
 

„Anyám kún volt, az apám félig székely 
félig román, vagy tán egészen az. 
Anyám szájából édes volt az étel, 
apám szájából szép volt az igaz. 

Mikor mozdulok, ők ölelik egymást. 
[…] 

Én dolgozni akarok. Elegendő 
harc, hogy a multat be kell vallani. 

A Dunának, mely mult, jelen s jövendő, 
egymást ölelik lágy hullámai. 

A harcot, amelyet őseink vivtak, 
békévé oldja az emlékezés 

s rendezni végre közös dolgainkat, 
ez a mi munkánk; és nem is kevés.” 

 
(József Attila: A Dunánál) 
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34. POLICE CAFÉ EXTRA 59. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP GYŐRBŐL 
 

2023. november 14. 
 
A Győr-Moson-Sopron Vármegyei Rendőr-főkapitányság Roma Police 
Caféjából is képeslapon érkezett a rövid kis beszámoló. Ugyanezen a napon 
tartottuk a budapestit is. Előbbi Bogdán Mónika tollából származik, utóbbiról 
pedig Café Kata tudósít hamarosan. 
 
 

  
 
 
Bogdán Mónika: A mi Roma Police Cafénk 
 
2023. november 14-én Győrben is megrendeztük a Roma Police Cafét. Talán a 
miénket az tette különlegessé, hogy nem csak roma önkormányzatok és civil 
szervezetek vezetőit hívtuk meg, hanem a roma származású katolikus plébánosunkat, 
Orsós Zoltánt is vendégül láttuk. 
 Már a kezdés előtti kávézásból lehetett látni, hogy jó csapat gyűlt össze, a kötetlen 
beszélgetés már ott is kialakult a romák és a rendőrök között. Majd belevágtunk, és 
elkezdődtek a félórás beszélgetések az asztalok körül.  
 A moderátornak rendkívül nehéz volt egy-egy asztaltól felállítani a témagazdákat, 
és arra kérni őket, hogy zárják le az eszmecserét. Témagazdaként azt tapasztaltam, 
hogy bár az előző beszélgetés dinamikája még benne volt a vendégekben, de rendkívül 
érdeklődőek voltak az iránt is, hogy milyen témával érkeztem én. 
 A témák összegzésekor értékes, konkrét célokként is megfogalmazható 
gondolatokat gyűjtöttünk össze. Az első ilyen élményem alapján azt gondolom, hogy 
jó hangulatú és eredményes Rendőrkávéházat sikerült rendeznünk, és örülök, hogy 
részese lehettem. 
 
(Fotók: Győr-Moson-Sopron Vármegyei Rendőr-főkapitányság) 
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35. POLICE CAFÉ EXTRA 60. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP MISKOLCRÓL 
 

2023. november 15. 
 
Café Kata postaládája szépen telik. Ősz van, levélhullás – érthető, ha a Police 
Café képeslapok is szaporodnak. És még mindig remélem, hogy nem csak az én 
örömömre. A tudósítók teszik a dolgukat, amit köszönök. De én azt is élvezem, 
hogy a kezdeti kételyeikről is beszélnek. Ám az a legjobb, ha a rendezvények 
végén azokra válaszokat is kapnak. 

 

Polyák Ferenc: Kell ez nekünk? 
 
Roma Police Café. Ez lesz az első ilyen vármegyénkben! Bár részt vettünk a 
moderátorképzésen, bár meghallgattuk a témagazdákkal közösen Molnár Café Kata 
skype-on adott, a Rendőrkávéház szervezésével, lebonyolításával kapcsolatos jó 
tanácsait, instrukcióit, de a rendezvény napjának közeledtével egyre sűrűbben vettük 
fel a telefont. Folyamatosan egyeztettünk, beszéltünk egymással. Mi, a rendezvényért 
„felelősök” egyre fokozódó, várakozással vegyes izgalommal vártuk a Café 
megnyitását. Eljön-e minden meghívott, lehet-e a majd őket aktivizálni, bevonni a 
témák feldolgozásába? Milyen lesz a hangulat? Lesz-e valóban őszinte, nyílt, 
kendőzetlen kommunikáció a résztvevők között? A felvetett problémák megoldására 
sikerül-e adekvát javaslatokat megfogalmazni? Mind-mind olyan kérdés, amire csak 
a Rendőrkávéházban kaphatunk majd választ. Rendőrként jósok nem vagyunk, nem 
is tisztünk találgatni, de azért éreztük, hogy ennyi felkészüléssel, az előttünk járó, a 
rendezvényt már sikerrel lebonyolító „úttörő” vármegyék tapasztalatainak 
ismeretében, vezetőink maximális támogatásával valami jó, valami munkánk távlati 
eredményességére pozitívan ható dolog fog történni. 
 Szerencsi Árpád ezredes, rendészeti rendőrfőkapitány-helyettes köszöntőjét és a 
moderátor bevezető gondolatait követően szinte azonnal kiderült, hogy a 
kávéházunkba meghívott résztvevőket ugyanazok a közös érdekek vezérlik.  
A biztonság például közös érték, annak javítása közös érdek, a rendőrök, a romák és 
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a szakmai szereplők közötti érdemi, őszinte kommunikáció igénye ugyancsak közös 
nevező lehet. 
 A hivatalos sajtóközlemények alapján a következő történt: 
A 2023. november 15-én, a Máltai Szeretetszolgálat Lyukói Közösségi Házában a 
Borsod-Abaúj-Zemplén Vármegyei Rendőr-főkapitányság által megrendezett Roma 
Police Café elnevezésű programon az országos és helyi romavezetők rendőrökkel, 
valamint a gyermekvédelmi és szociális szféra megyei szakembereivel vitatták meg – 
stílszerűen egy kávé mellett – a cigányság és a rendőrség kapcsolatát, továbbá azt a 
jövőképet, amit a rendészeti életpálya modell jelenthet a roma fiatalok számára.  
A megjelentek a témagazdák vezetésével számba vették a romák mindennapjait 
befolyásoló, vármegyére jellemző szociológiai tényezőket, az ebből adódó 
problémákat, a roma kisebbséget érintő lokális kriminológiai jelenségeket. 
 És amit mi, közreműködő rendőrök a résztvevők visszajelzései alapján a helyszínen 
láttunk, érzékeltünk, tapasztaltunk, a következő: 
 A kezdetben felmerült szkeptikus felhangokkal szemben a meghívottak egyre 
felszabadultabban, jó hangulatban, őszintén kommunikálva, a meghatározott témák 
mentén felvetettek problémákat, azok megoldására javaslatokat fogalmaztak meg.  
Azt reméljük, hogy azok nem csak a szakemberek asztalán maradnak, és ha nem is 
azonnal, de például további Rendőrkávéházak megrendezésével valamennyi 
érintetthez el fognak jutni, és a gyakorlatban is hasznosulni fognak. 
Arra a kérdésre tehát, hogy kell-e még további Roma Police Café Borsodban, az 
általunk tapasztaltak alapján nagyon úgy tűnik, hogy a válasz igen! Mindkét fél 
részéről lenne rá igény, várjuk a folytatást! 
 

 
 
(Fotók: Borsod-Abaúj-Zemplén Vármegyei Rendőr-főkapitányság) 
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36. ROMA POLICE CAFÉ – KŐBÁNYA, BUDAPEST 
 

2023. november 15. 
 
2023. november 14-én két helyen is nyílt Roma Police Café. A győriről képeslapot 
küldött az egyik témagazda, a budapestit magam moderáltam, így arról én írok. 
Utóbbi igencsak izgalmakkal teli esemény volt, több okból is. 

 

Budapest nem vidék. Ez az állítás elsőre semmitmondóan közhelyesnek tűnik, de ha 
mélyebb jelentést tulajdonítunk neki, máris érthető lesz, miért ezzel kezdem a 
mondandómat. Él az a sztereotípia, hogy a budapesti és a vidéki emberek teljesen 
mások. Nem állítom, hogy ez minden téren érvényes, de egy dologra biztosan áll: 
utóbbiak valahogy kicsit mindig ráérősebbek. És ez igaz egy rendőrkapitányság 
hétköznapjaira is. 
 

 
 
Az események – köztük a kriminálisak is – és ebből fakadóan az ügyek száma is más. 
Az ezekhez tartozó ügyfelek is többen vannak, ezért Budapesten az emberek 
lényegesen sűrűbben keresik fel a rendőrséget mindenféle problémájukkal. Így hát a 
kollégák is leterheltebbek, pörgősebbek, nem ritkán tapasztalom, hogy fáradtabbak, 
kiégettebbek is. Mindez érthető. Ráadásul a Budapesti Rendőr-főkapitányság 
huszonhárom kerületi kapitányság összehangolásán kell, hogy dolgozzon. Lehet 
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képzelni, hogy ez mennyire komplex feladat. Akkora megye, ahol ennyi kapitányság 
van, nincs még egy az országban. 
 Mindezt azért tartottam fontosnak tisztázni, mert ezeket a tényeket figyelembe véve 
teljesen érthető, miért érzem kissé elkapkodottnak azt a fővárosi Roma Police Cafét, 
amelyet 2023. november 14-én tartottunk a X. kerületi Rendőrkapitányság 
tanácstermében. A szervezésnek ugyanis komoly kihívásokkal kellett megküzdenie. 
A kezdeti nehézségeket végül siker koronázta, de azért a szükséges és indokolt 
lámpaláznál jobban izgultunk. 
 A harminchat résztvevő nem kevés, ezért a témagazdák is hatan voltak. Persze nem 
hat asztalnál dolgoztak, hanem csak a szokásos négynél, de két esetben páros 
vezetéssel vitték a témájukat. El is kelt a támogatás, hiszen ez alkalommal 
mindegyikük először lépett fel ebben a szerepben. Ádám Edinának, Keszei Szilárdnak, 
Koós Juditnak, Lingvai Péternek, dr. Medveczki Zsoltnak és Oláh Krisztiánnak ezért 
mindenképpen járnak az elismerő szavak. Rögtönzésből még a jelest is megadnám 
nekik, bár bevallom, tanárnőként jobban szoktam örülni az alapos felkészültségnek. 
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Az sem könnyítette meg a helyzetet – és ez a moderátorra is igaz –, hogy az 
egységesen meghatározott és bevált négyórás játékidőt a szervezőknek fél órával meg 
kellett kurtítaniuk. Így hát sietősebbre fogtam a fordulókat, és frappánsabb változatra 
kértem-intettem a végén összegző témagazdákat is. Fájt a szívem beléjük fojtani a 
szót, de nem volt mit tenni, a műsoridő limitált. 
 Elégedetlen éppen nem vagyok, mert erőn fölül kiálltak magukért és az ügyért a 
kollégák, de azért azt a tanulságot mindenképpen levonhatjuk, hogy a felfokozott 
fővárosi forgataghoz feltétlenül egy kényelmesebb, komótosabb kávézás kívánatos. 
Akár roma témában is. Szívesen látnék egy hosszabb, akár 2–3 éves, fokozatos Police 
Café nyitást kerületről kerületre, és legfőképpen önkéntes alapon, hogy valóban 
érdemi párbeszédre nyíljon lehetőség. Talán nemcsak nekem esne jól kicsit 
lecsendesedni és nyugodtabban a megoldások felé indulni egy rendőrkávéházi 
szegleten. Megerősített ebben a területi kisebbségi összekötővel, Vitéz Ágnessel való 
beszélgetés is, aki komoly részt vállalt a rendezvény szervezésében és 
lebonyolításában. A jövőre vonatkozó terveinket azonban egyelőre még nem árulom 
el… 
 

 

 
(Fotók: Vitéz Ágnes) 
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37. ROMA POLICE CAFÉ – SZENTES, CSONGRÁD-CSANÁD VÁRMEGYE  
 

2023. november 16. 
 
2023. november 16-án nem egy, nem kettő, de mindjárt három Roma Police Café 
zajlott az ország három szomszédos vármegyéjében. Én a szentesiben voltam, két 
moderátortársam pedig Békésen és Jászladányban. Ez itt a saját 
élménybeszámolóm, tőlük pedig hamarosan érkezik a képeslap… 
 

 
 
Annyira élménygazdagok az idei novemberi hétköznapok, hogy nehéz követni őket. 
De engem is. Ahogy már mondtam, a szerkesztőség alig győzi feldolgozni az 
élményeket, ám nincs megállás. 2023. november 16-án Szentesen is kijutott a 
különlegességekből, azt se tudom, melyikkel kezdjem. Talán a személyes örömökkel. 
Kiss Edit és Veprik Zita témagazdai bevonásában igencsak cinkos vagyok, de ahogy 
elnéztem ügyeskedésüket, egyikük se bánta meg, hogy elfogadta a meghívásomat. 
Ahogy mondani szokás, tűzbe tenném értük a kezem. Szív és ész mindkettejükben 
olyan harmóniában van egymással, hogy bármilyen asztaltársaságot rájuk bíznék, 
kiváltképpen, ha még a téma is ennyire kedvükre van. A cigányság és a rendőrség 
közötti kapcsolatok fejlesztése, illetve a rendészeti életpálya kapcsán általuk moderált 
beszélgetésekben szinte fürödtek. Most is csak azok a bizonyos szűk időkeretek 
szabtak határt nekik. 
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Ugyanez igaz a másik két témagazdára, Vajda Árpádra és Nagypál Gáborra is, akik a 
cigányság hétköznapjait, valamint a vármegye kriminológiai sajátosságait tekintették 
át a résztvevőkkel.  
 

 

 
 
Árpi olyan gondolattérképet kanyarintott a flipchart papírra, hogy minden témagazda 
megirigyelhetné. Kissé talán elfogultnak hangozhat, ha azt mondom: könnyű neki, 
hiszen eredetileg tanárból van, így előadói készségekért se kell a szomszédba mennie. 
Igencsak jól járt vele Csongrád-Csanád vármegye, hiszen ez év januárjában ő lett a 
Nemzeti Bűnmegelőzési Tanács itteni titkára. Gábor témagazdaként is jó választás 
volt, de legfőképpen a szervezőmunkában jeleskedett. Az ő elkötelezettségének 
köszönhetően jött össze az a közel harminc résztvevő, akikkel ez a mai délelőtt 
hasznosan telhetett. 
 A meglepetések sora már a szentesi Művelődési Központ bejáratánál elkezdődött. 
Egy tábla tájékoztatta az érkezőket a Police Café időbeosztásáról, a teremben lévő 
asztalokon pedig kis táblákon is visszaköszönt a logó, és mellé a megyei 
bűnmegelőzők saját játékaikból is elhelyeztek egy kis ízelítőt. 
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A kedves és közvetlen üdvözlő szavakat a házigazdák, M. Toronykőy Márta 
bűnmegelőzési osztályvezető és Balogh-Szabó Imre Szentes rendőrkapitánya 
mondták el. 
 

 
 
Oláh-Paulon Lászlóval pedig mint a Roma Police Café sorozat szakmai hátterének 
kidolgozói a sorozatról és a módszerről tartottunk tájékoztatót, hogy valamennyi 
résztvevő képet kapjon arról, milyen céllal és hogyan is zajlik ez a speciális 
Rendőrkávéház. 
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Az intenzív szakmai munkát a kávé és a frissítő víz mellett a szünetben egy különleges 
intermezzo szakította meg. Bizton mondhatom, hogy ezzel a produkcióval nehezen 
vetélkedhetett volna bárki is, aki igazi kikapcsolódást szeretett volna biztosítani a 
beszélgető vendégeknek két asztalforduló között. Ugyanis vérpezsdítő latin zenével 
töltötte meg a színháztermet a Seres Brothers nevű formáció. A fiúk nemcsak remekül 
gitároztak és énekeltek, hanem két fordulóban az asztaltársaságok tagjaiként is 
hozzájárultak a mai Caféhoz. 
 

 
 
A vármegyei főkapitányság jó szemű fotósának, Pere Csabának pedig köszönjük a 
rendezvény hangulatát híven tükröző remek képeket. És azt a találó címet is, amellyel 
ellátta a police.hu oldalon megjelenő sajtóközleményt: Együtt a bizalomteljes 
kapcsolatért. 
 
(Fotók: Pere Csaba) 
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38. POLICE CAFÉ EXTRA 61. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP BÉKÉSRŐL 
 

2023. november 20. 
 
Ez a képeslap – és néhány következő is, amelyeket még vár a szerkesztőség – a 
múlt csütörtöki Roma Police Caféból érkezett. Szerzője Deák Sándor r. őrnagy, 
kiemelt főelőadó a Békés Vármegyei Rendőr-főkapitányság Bűnmegelőzési 
Osztályán. Ez most egy valódi levélformátum, ahogyan jött – mert fő a formai 
változatosság. 

 

Kedves Molnár Katalin! 
 
Engedje meg, hogy az alábbi, 2023. november 16-án Békésen megvalósult Roma 
Police Caféban szerzett élményeimet megosszam a Police Café Extra rovatban. 
 Már maga a szervezés is nagyon gördülékenyen haladt, jó volt megtapasztalni, 
hogy mindenki komolyan veszi a programot, és akarja, hogy az sikeresen 
megvalósuljon. Az esemény fontosságát tükrözte az is, hogy a kezdés előtt már 
mindenki korábban megérkezett. A terembe belépve várakozó, érdeklődő tekintetek 
szegeződtek az érkezőkre. Valahogy a szokásosnál nagyobb fegyelmezettség és 
kíváncsiság lengte be a teret. 
 A megnyitó során elhangzott gondolatok érezhető felszabadultságot hoztak a 
jelenlévők körében, hiszen az emberi értékeket, a partnerséget és a konstruktivitást 
helyezték fókuszba. 
 Témavezetőként leülve az első asztaltársasághoz – annak ellenére, hogy a rendőr 
kollégákat leszámítva a többiekkel akkor találkoztunk először –, nyitott, oldott légkör 
segítette a nézőpontok megismerését és a tapasztalatcserét. 
 Külön öröm volt számomra, hogy a jelenlévők közül többen is vállalták akár 
pozitív, akár negatív élményeik megosztását. Az egymásra figyelés lehetővé tette, 
hogy olyan gondolatok is elhangozzanak, amelyek korábbi, nem kifejezetten 
példaértékű életvezetésből fakadtak. Mindezt többek között azzal a céllal is osztották 
meg, hogy mások ne kerüljenek kapcsolatba deviáns viselkedési formákkal. 
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A kezdést követően nem volt meglepő az sem, hogy a moderátornak többször is 
jeleznie kellett az egyes fordulók végén az idő leteltét. A megindult gondolatcsere 
olyan kellemes volt, hogy nehéz volt lezárni. Újabb és újabb felvetések láttak 
napvilágot, és témavezetőként nehéz volt elszakadni az adott asztaltársaságtól, 
mindannak ellenére, hogy a következő is hasonlóan érdekes, közös tervezést vetített 
előre. A többi témavezetővel megbeszéltük, hogy ők is hasonló élményekkel 
gazdagodtak. 
 A program hivatalos zárása nem jelentette annak végét, hiszen a jelenlévők 
többsége még ott maradt, és folytatta a kötetlen beszélgetést. És ez így volt jó! 
 
Tisztelettel: Deák Sándor 
 
(Fotó: Békés Vármegyei Rendőr-főkapitányság) 
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39. POLICE CAFÉ EXTRA 62. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP JÁSZLADÁNYBÓL 
 

2023. november 21. 
 
Valóban képes beszámoló következik a jászladányi Roma Police Caféról.  
A helyszín egy táncterem volt, így nem csoda, hogy a szerzőt – egyben a 
rendezvény moderátorát –, Vojter-Szabó Zitát megihlette. És azért Café Kata 
örül, hogy kiderül, nemcsak őt lehet táncba vinni… Igazán sajnálom, hogy nem 
lehettem ott. 
 

 
 
Egy nappal november idusa után Jászladányban is megrendeztük a Roma Police 
Cafét, amelynek a helyi József Attila Művelődési Ház táncterme adott otthont. Igen, 
egy táncterem, ahol az ébredező és ébresztő gondolatok járhattak körtáncot a gőzölgő 
kávé illattengerében, gyönyörködtetve a csendes szemlélőt a végeredményben. 
 Ahogy a táncnál a zene, itt a témák és azok körforgásszerű feldolgozása adta az 
előre megírt koreográfiát. De ahogy a táncnál sem a koreográfia, hanem az egyén, 
maga a táncos hozza létre a csodát, itt az asztaltársaság tagjai voltak hivatottak erre. 
 Azt mondják, könnyű Katát táncba vinni… Nos, cáfolnom kell ezen megállapítást, 
mert Café Kata szoros táncrendjébe már nem fértünk bele, egy másik partner 
hamarabb feliratkozott. Ennek okán nekem kellett a moderátor szerepébe bújni, és 
rutintalanul, de annál nagyobb lelkesedéssel irányítani ezt a programdús őszi napot, 
ahová 26 főt invitáltunk meg. 
 El kell mondjam, hogy a vármegyei rendezvény előtt hasznos inspirációkat 
gyűjthettünk Pécsett és Bátonyterenyén, aminek lehetőségét ezúttal is köszönjük az 
ottani szervezőknek. Tettük mindezt azért, hogy kellő szervezettséggel, megfelelő 
tapasztalattal felvértezve, mindenki megelégedésére rendezhessük meg a soron 
következő Roma Police Cafét vármegyénkben. 
 A kávézási szokások is eltérőek, ahogy mi magunk is sokszínűek és sokfélék 
vagyunk. Van, aki édesen, akad, aki keserűn, van, aki feketén, van, aki tejjel, és van, 
aki forrón szereti. Ami biztos, a kávézási élmény, az azt kísérő beszélgetés összeköt, 
irányt mutat, közös gondolkodásra hív. Ilyen nyílt, őszinte párbeszédre, együtt 
gondolkodásra hívtuk vendégeinket ebbe a speciális, tánctermi Rendőrkávéházba. 
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Előbb az ablakon beszűrődő, melengető, őszi napsugarak és a szervezők fogadták, 
majd dr. Nagy Ernő r. alezredes, a Jászberényi Rendőrkapitányság vezetője 
köszöntötte a rendezvény résztvevőit. 
 Négy asztal, négy téma és négy témagazda, akik – mint a jó tánctanárok az első 
lépések megtételében – segítették a résztvevők kollektív tevékenységét. 
 Fehér Árpád r. alezredes, vármegyei közrendvédelmi osztályvezető vezette  
„A cigányság mindennapjai”, Antalóczi János r. alezredes, vármegyei 
közrendvédelmi osztályvezető-helyettes a „Cigányság–Rendőrség”, Baranyiné Fodor 
Zsuzsa r. őrnagy, bűnmegelőzési kiemelt főelőadó a „Jövőkép, rendészeti életpálya” 
és András Hunor Lehel r. százados, sajtóreferens „A vármegye legjellemzőbb 
kriminológiai jelenségei, problémái” című témákat. 
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Nekem a nap nagy részében a szigorú napirendet felügyelő gardedám szerep jutott. 
Egy aprócska, ám igen jól hallható csengettyűvel a kezemben kíméletlenül jeleztem 
az idő leteltét, a körforgás rendjét, s határozottan választottam ketté a 
„táncpartnereket”. 
 Ahogy telt az idő, egyre nyitottabb és konstruktívabb asztalmunkák bontakoztak 
ki. A párbeszéd egyre őszintébbé, egyre nyíltabbá vált. Terítékre kerültek azok a 
problémák, amelyek feszítik az itt élő közösséget, és ami a legfontosabb, 
megfogalmazódtak megoldási javaslatok is, amelyekre a témagazdák az 
összegzésükben ki is tértek. 
 Nyitottan egymás felé, együtt, egymásért, közösen – ezek a legfontosabb fogalmak 
kapitányságvezető úr zárszavában is elhangoztak. 
 S ha már a helyszínt figyelembe véve a tánc köré fűztem a gondolataimat, hadd 
hozzak egy Müller Péter-idézetet a végére: „Az igazi táncban az a legszebb, ha 
messzire röpül tőled a társad, de te egyedül, magányosan pörögve is tudod, hogy 
visszatér hozzád.” 
 Bízunk benne, hogy ez számunkra nem az utolsó tánc volt, bízunk a visszatérésben! 
 
Üdvözlettel: 
 
Vojter-Szabó Zita r. alezredes, osztályvezető 
Jász-Nagykun-Szolnok Vármegye Bűnmegelőzési Osztály 
 
(Fotók: Jász-NagyKun-Szolnok Vármegyei Rendőr-főkapitányság) 
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40. ROMA POLICE CAFÉ – MONOR, PEST VÁRMEGYE 
 

2023. november 21. 
 

 

 
 
Pest megye felettébb ismerős terep a számomra. 
Ám az a helyzet, hogy én úgy üljek végig egy Police 
Cafét, hogy csak vendég vagyok, újdonság. 
Márpedig ez történt. Sejtettem, hogy ez jó lesz, de 
hogy ennyire élvezem minden egyes pillanatát, azt 
nem gondoltam. Az írásból kiderül, miért. 
Fantasztikus élmény volt. 

 
Először is elfogultságot jelentek be a mostani tudósítás helyszíne kapcsán, mert 
magam is Pest megyei vagyok. Nem sorolom azokat a településeket, amelyekhez 
közelebbről közöm volt, van és lesz, de maradjunk annyiban, hogy a tanulmányaimat 
leszámítva mindig is ebben a megyében éltem. Vagyis ismerni vélem azokat a 
jelenségeket, problémákat, amelyekről a 2023. november 22-i monori Roma Police 
Caféban szó esett. 
 

 
 
Másodszor: elfogult vagyok a szervezőkkel, különösen dr. Horváth Farkas Klára r. 
őrnaggyal, akinek gondoskodó keze nyomát viselte az egész rendezvény.  
A legcsodálatosabb, hogy semmi közöm nem volt ahhoz, hogy ő kapta meg a 
feladatot, ám amikor megtudtam, meg is nyugodtam, mert akármilyen nagy munkával 
jár is az előkészítés, biztos voltam benne, hogy örülni fog neki. Én ugyanis tudtam, 
hogy egy sokéves álma valósul meg ezzel a Police Caféval. Hogy honnan, azt fedje 
jótékony homály. De azt, hogy kedves tanítvány, egyáltalán nem titkolom.  
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De hangozzék el Tucsányi István r. alezredesnek, a Pest Vármegyei Rendőr-
főkapitányság Közrendvédelmi és Határrendészeti Osztály vezetőjének neve is, 
hiszen ő mint a Területi Kisebbségi Kapcsolattartási Munkacsoport vezetője, szintén 
sokat segédkezett a szervezésben. 
 

 
 
Az már igazán csak hab a kávén, hogy Klári férje, Horváth Péter, aki szeptember óta 
tagozatparancsnok nálunk az egyetemen, azonnal segítségemre sietett annak a tervnek 
a kivitelezésében, amely már hetekkel ezelőtt megszületett a fejemben.  
 

 
 
Ő ugyanis azoknak az első évfolyamos hallgatóimnak a parancsnoka is, akikkel éppen 
ezen a napon lett volna tanórám. Ám mivel a Pest megyeiek meghívtak – 
hangsúlyozom: vendégnek! – a monori Rendőrkávéházba, hamar jött az ötlet, hogy 
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elviszem őket oda tanulmányi kirándulásra. Így is történt. Péter szerzett ehhez 
kisbuszt, és maga is elkísérte őket. Az a tíz rendőr tiszthelyettes hallgató, akiket 
elhoztunk ide, nagyon is jót tett a rendezvénynek. Saját tapasztalataik mind a terepről 
– ráadásul az ország más megyéiből – és az egyetemi képzésről hasznosak voltak a 
többiek számára. És nekik is tetszett a (rendőr)kávéházi hangulat. Ám itt és most erről 
nem fecsegek ki többet, mert ennek a ténynek még szánok teret a közeljövőben.  
(A blogbejegyzés után két héttel, 2023. december 6-án jelent meg a tíztagú csoport 
közös vendégnapló-bejegyzése14 a Nem digitális naplómban a szakmai honlapomon.) 
 

 
 
Mindenesetre velük együtt huszonöt rendőrt számláltam a teremben ülő negyven 
résztvevő között. Közülük tizennyolc volt vagy jelenlegi hallgatóm. És ez megint 
szívmelengető. Csoda-e, hogy én már ettől is elég jól éreztem magam? De volt még 
itt egyéb is! 
 Más Roma Police Cafékhoz hasonlóan most is teret kapott a művészet, ráadásul két 
formában is. A rendezvény elején egy tehetséges roma fiatal csellójátékát 
hallgathattuk, aki ugyanannak a Máltai Szimfónia nevű programnak a támogatottja, 
amellyel már Tatabányán megismerkedhettünk. A falakon pedig roma festők 
képeiben gyönyörködhettünk. Ez aztán a kreativitásra ösztönző környezet. 
 

 
14 Nem digitális vendégnaplók 26. rész – Amikor mi megyünk vendégségbe. Forrás: 
https://www.nyelvilektoralas.hu/nem-digitalis-vendegnaplok-26-resz-amikor-mi-megyunk-
vendegsegbe/ Közzé téve: 2023. december 6. 
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A vármegyei rendészeti főkapitány-helyettes, dr. Gyetvai Tibor r. ezredes köszöntő 
szavai nemcsak kedvesek és szakmailag adekvátak voltak, de retorikából mindjárt egy 
nagy jelest adtam neki képzeletben. De utána a szemébe is mondtam, hogy szeretnék 
sok olyan rendőri vezetőt, aki a nyilvánosság előtti spontán beszédben ennyire 
természetes. 
 A Café technikával zajló kollektív alkotás ereje ezúttal is hatott. Imádtam – most 
szinte kívülállóként – nézni, hogyan dolgoznak a témagazdák, és hogyan szövik 
egymásba a szokásos négy asztaltémát. Akiket ezúttal a dicséret illeti: Lakatos 
György, a Budaörsi Tanoda vezetője, egyben a Romano Glaszo – Emberi Hang 
művészeti csoport művészeti vezetője; Kovács Richárd r. százados, a Nemzeti 
Közszolgálati Egyetem oktatója; Gulyás István r. főtörzsőrmester, a Monori 
Rendőrkapitányság vizsgálója és Kiss Gábor r. alezredes, a Monori 
Rendőrkapitányság Bűnügyi Osztályának vezetője voltak. 
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Azért elárulom, hogy nagy megkönnyebbülés volt, hogy nem kellett kontrollálnom az 
időt, terelgetnem a szünetben kószáló résztvevőket, figyelnem-vigyáznom az egész 
folyamatot, mert moderátorként ez mégis csak nagy felelősség. A bevezető 
módszertani ismertető és az összegzés és zárás arányait sem kellett mérlegelnem. 
Egyszerűen hátra dőltem és élveztem, hogy más dolgozik. Tudtam én, hogy jó 
kezekben lesz a moderálás is, de hogy ennyire, az minden képzeletemet fölülmúlta.  
A kreatív tündért, aki mindezt művelte, Takács Annának hívják, és rendőr százados. 
Nem is tudom, mióta ismerjük egymást, hiszen többször dolgoztunk már együtt 
különféle bűnmegelőzési programokon. Legutóbb a sorozatra felkészítő képzésen 
választottam témagazdának. Most pedig a szervezők őt kérték fel moderátornak, és 
mondhatom, ez a lehető legjobb választás volt. Boldogan figyeltem a kellemes 
megjelenéshez társuló professzionális retorikát. Megkapó volt, ahogyan a maga által 
eljátszott rögtönzött jelenetekkel és a felolvasott, illetve az asztalokon kis kártyákra 
elhelyezett irodalmi idézetekkel pár perc alatt kávéházi hangulatot varázsolt közénk. 
Legszívesebben eltanulnám tőle, de persze nem lehet és nem is cél utánozni senkit, 
hiszen pont attól jó minden Café, hogy egyedi. És ez érvényes a vendégekre és a 
szakmai közreműködőkre egyaránt. A moderátor a lelke a folyamatnak, az ő jelenléte 
és ténykedése meghatározó. Anna remekül tudja ezt. Olyan mikrovilágot teremt maga 
körül, amely felszabadítja az alkotó energiákat. Gratulálok neki, és remélem, hogy 
sokat fogunk még együtt alkotni. És nagyon büszke is vagyok rá, mert – már megint 
a véletlenek! – pár évvel ezelőtt nálam hospitált, amikor a tréneri mesterséget tanulta. 
Izgult is, hogy mit szól a mester mindahhoz, amit csinál, de mondtam neki, hogy fogja 
föl úgy ezt az alkalmat, hogy most „visszahospitálok”. És valóban: rengeteget 
tanultam tőle, és ezt köszönöm. A végén pedig elmondtam mindenki előtt, hogy 
amikor az ember tanít, és azt kívánja, hogy tanítványai a tanultakat vigyék tovább, 
akkor azt pont ilyennek képzeli. 
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Az egyik témagazda – a saját személyes történetén keresztül mélyről jövő élményeivel 
is illusztrálta a témáját. Prezentációja végén ezt mondta: „Elnézést, hogy egy kicsit 
elvittek az érzelmeim…” Mivel ezek az érzelmek sem negatívak, sem szélsőségesek 
nem voltak, ellenben nagyon is pozitívak, sőt, meghatóak, nekünk volt 
megtiszteltetés, hogy azokat megosztotta velünk. 
 Sok roma származású rendőr számol be arról, hogy amikor elhatározta, hogy rendőr 
lesz, a családja nemcsak, hogy nem örült neki, de kifejezetten ellenezte. Némelyikük 
emiatt még el is hagyta a családját vagy kiközösítették az övéi. Így tulajdonképpen jó 
ideig a két csoport közé szorulva élte az életét, és nehezen talált rá arra az útra, amely 
pedig, ha elég jól kövezzük ki, járható. A cél, hogy a két csoport – világ – közé hidakat 
építsünk. 
 Miközben a szervezőkkel pakolásztunk, néhány vendég még szóba elegyedett 
velünk, foglalkoztatta őket a sok-sok elhangzó gondolat és a módszer is. Többükben 
megfogalmazódott az, amit tulajdonképpen a Police Cafék – kiváltképpen a Roma 
Police Cafék – egy fajta ars poeticájának is lehetne tekinteni: „Az volna a szép, hogy 
ha már nem kellene ilyen rendezvényeket szervezni, mert nem lenne miről beszélni. 
Rendőrök és emberek lennének, és kész. És mindegy lenne, hogy milyen neműek, 
színűek vagy származásúak. A rendőrök legyenek profik, és az emberek emberek, az a 
legfontosabb.” 
 Amíg viszont idáig eljutunk, addig nagyon sok Rendőrkávéházat kell még 
nyitnunk. És nyitunk is, remélhetőleg. De hátha még megélem, hogy az utolsót – 
ünnepélyesen – magam zárhatom be, mert betöltötte a szerepét, és teljesen természetes 
lesz, hogy rendőrök és nem rendőrök – mindegy, hogy ki lányai-fiai – spontán, minden 
szervezés és „felhajtás” nélkül leülnek megbeszélni közös dolgaikat. Ezzel 
kapcsolatban is az egyik vendég szavait idézem: „Jó lenne, ha többet beszélgetnénk. 
Jó lenne, ha többet beszélgetnénk a problémákról. A valós problémákról. Mi, 
cigányok és rendőrök is. Mert ritka, hogy egy egész népcsoport társadalmi megítélése 
ennyire függ a rendőrség tevékenységétől. Márpedig a magyarországi cigánysággal 
ez a helyzet.” 
 
(Fotók: Pest Vármegyei Rendőr-főkapitányság) 
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41. POLICE CAFÉ EXTRA 63. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP SZOMBATHELYRŐL 
 

2023. november 24. 
 
A roma kisebbség képviselőit Szombathelyen a Vas Vármegyei Rendőr-
főkapitányság Kiss Edina termében berendezett Rendőrkávéházba invitálták. 
Az eseményre – a gondos előkészületet követően – 2023. november 10-én került 
sor. Itt a helyszíni élménybeszámoló. 
 

 
 
Barabás Mónika: Roma Police Café „vasi módra” 
 
A roma kisebbség képviselőit Szombathelyen a Vas Vármegyei Rendőr-
főkapitányság Kiss Edina termében berendezett Rendőrkávéházba invitáltuk.  
Az eseményre – a gondos előkészületet követően – 2023. november 10-én került sor. 
 A résztvevők a négy témának megfelelően négy asztalnál foglaltak helyet. A kis 
asztaltársaságok a roma kisebbség képviselőiből, rendőrökből, büntetés-végrehajtási 
pártfogó felügyelőkből, a Szombathelyi Áldozatsegítő Központ koordinátorából, 
továbbá családsegítőkből álltak. Orsós Zoltán atya – egyéb halaszthatatlan 
elfoglaltsága miatt – a meghívást sajnos lemondani kényszerült. 
 A kávéházi hangulatnak köszönhetően a résztvevők gyorsan feloldódtak, az egyes 
témákra szánt idő pillanatok alatt elillant. Mindenki élt a lehetőséggel, hogy a témához 
kapcsolódó gondolatait közkinccsé tegye. 
 A témagazdák rutinosan irányították az eszmecserét. A Roma Police Café a témák 
összegzésével zárult. 
 A résztvevők otthonosan mozogtak a Rendőrkávéházban, az asztalokra gyorsan 
felkerült a kávé, az ásványvíz, a pogácsa és a szendvics, így a rendezvényről senki 
sem távozott üres gyomorral. 
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(Fotók: Vas Vármegyei Rendőr-főkapitányság) 
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42. POLICE CAFÉ EXTRA 64. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP SZIGETVÁRRÓL 
 

2023. november 24. 
 
Tóth József már gyakorlott rendőrkávéházi moderátor. Kérés nélkül küldi a 
képeslapot is, és én örömmel adom közre. Ez most nem Roma Police Café volt, 
de attól még izgalmas. Főleg mert ez már a második tízrészes járási sorozat 
Baranyában… Alig több mint egy éve kávéztak először a szigetváriak, és most 
újra nyitották – vagy folytatták? – a beszélgetést. 
 

  
 
Tóth József: Szigetvári duplázás 
 
A 2023. november 20-i – az egyébként immár második – Police Cafét a város 
rendőrkapitánya, dr. Arató Attila r. alezredes nyitotta meg, akinek szavaiból kitűnt, 
hogy a módszer mélyen elkötelezett híve. Felidézte emlékeit a 2014-es évből, ahol 
aktív részese volt a baranyai kezdeteknek. 
 A résztvevők két egymással együtt járó témában gondolkodtak hangosan: a 
megelőző vagyonvédelem és a kiberbiztonság került fókuszba, a lelkes asztalgazdák 
koordinálásával. A lokális és globális problémák a „tájékozatlanság” kifejezés, a 
megoldási javaslatok és alternatívák pedig a „bizalom és a közösségek hálózata” 
fogalmak köré voltak csoportosíthatók. 
 Az alig egy esztendeje befejezett vár és környéke rekonstrukciós munkálatai utáni 
friss rongálások kapcsán kifejezett szomorúság hamar átfordult konstruktív 
javaslatokba: a korai megelőzés, a környezeti, viselkedési kultúra, a felelős magatartás 
propagálásának fontosságát hangsúlyozó közös szemlélet együttesébe. Előkerültek jól 
működő gyakorlatok (pl. a szomszédok egymásért mozgalom, a kortársak munkája,  
a civil és rendőrségi összefogás hasznossága), a tájékoztatás sokszínűsége,  
a párbeszéd, a magyarázatok sokoldalúsága, a folyamatos képzés, önképzés 
fontossága, hiszen az elkövetők is fejlődnek a módszertanuk terén. 
 A jó hangulatú párbeszéd közben sűrűn cseréltek gazdát az elérhetőségek, ami 
magában hordozta a jó folytatás garanciáját. 
 
(Fotók: Tóth József) 
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43. POLICE CAFÉ EXTRA 65. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP DUNAÚJVÁROSBÓL 
 

2023. november 24. 
 
2023. november 21-én pár órára a Fejér vármegyeiek is Roma Police Cafét 
nyitottak. Kaptam egy képeslapot az ottani moderátortól, Nagy Krisztinától, 
amelyen sikerült kötetlenül beszámolnia a rendezvényükről. 

 

Nagy Krisztina: Kötetlenül… 
 
Ma reggel „Café” Kata kötetlen beszámolót kért tőlem a Fejér vármegyei Roma Police 
Caféról. Kötetlen? Rendőrök vagyunk, kérem! Mi nem tudunk kötetlenek lenni! Vagy 
mégis? 
 Igen, mégis! Tudunk kötetlenek lenni, tudunk beszélgetni, eszmét cserélni, 
véleményeket ütköztetni jó hangulatban, előremutatóan és nyitottan. Romákkal, 
katonákkal, bévésekkel, civilekkel együtt egy témáról, több szempontból, mindenki 
saját látásmódja szerint. És közben kávézgatunk, pogácsázunk, cukorkát eszegetünk. 
Ilyenek is tudunk lenni. 
 A Dunaújvárosi Rendőrkapitányság dísztermében megtartottuk az első Fejér 
vármegyei Roma Police Cafét 2023. november 21-én. Akik jelen voltunk, 
mindannyian másként mentünk haza, mint ahogy érkeztünk. Új gondolatokkal, új 
látásmóddal és számos, átgondolható és a munkánkban felhasználható információval. 
Tartalmas és izgalmas beszélgetéseket folytattunk a cigányság mindennapjairól,  
a cigány fiatalok jövőképéről, a rendészet és a cigányság kapcsolatáról  
és a bűnelkövetővé vagy áldozattá válás sarkalatos kérdéseiről. Megismertük a roma 
nemzetiség tagjainak nézőpontját, meghallgattunk gyámügyi szakembereket, 
pedagógusokat, a honvédség, a büntetés-végrehajtás és természetesen a rendőrség 
szempontjait. 
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Megértettük, hogy nem kezelhetjük külön a fiatalokat a szüleiktől, így a családok 
minden tagját meg kell szólítanunk akár a közbiztonság, akár a közlekedésbiztonság 
témájában. Érdemes megtalálni és felmutatni azokat a példákat és példaképeket, akik 
a mélyszegénységből, a szegregációból is képesek voltak a többségi társadalom 
elvárásainak megfelelni, jól boldogulni. Legyen az tudós, zenész, hiteles politikus 
vagy roma önkormányzati képviselő – meg kell látnunk őket, hogy megmutathassuk 
őket másoknak is. 
 Nem tagadom, voltak szomorú gondolatok. Sokat kell még tennünk a cigányság 
lelkének megismerése és elfogadása terén. Tanulnunk kell nyitottnak lenni egymás 
felé – a többségi társadalomnak a cigányság felé és természetesen fordítva is. Nem 
nekünk kell őket elfogadni, hanem kölcsönösen egymást, egyik és másik oldalról 
egyaránt. Mert együtt és közösen kell megoldanunk a felmerülő problémákat, hiszen 
mind együtt élünk Fejér vármegyében, Dunaújváros környékén és az országban 
mindenütt. 
 Hinnünk kell, hogy lehet jobb – és ha hiszünk, tudunk tenni is. Remélem, lehet még 
részem hasonló rendezvényben! 
 
(Fotók: police.hu) 
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44. PÁLYAORIENTÁCIÓS POLICE CAFÉ TATABÁNYÁN 
 

2023. november 25. 
 
A hetedik, egyben utolsó állomásához érkezett a Komárom-Esztergom 
vármegyei Pályaorientációs Police Café sorozat. Tatabányára is már szinte 
hazajárok, de mindig tartogat újdonságokat. Mint ahogy a műfaj is. Most az volt 
a legjobb, hogy tíz középiskolás fiatallal lehetett beszélgetni a 
pályaválasztásukról. És mondhatom, sok fontosat és megszívlelendőt 
megtudtunk tőlük… 
 

 
 
Tatabányára is mondhatnám, hogy vissza a kezdetekhez, hiszen innen indult 2021. 
szeptember 28-án az első Komárom-Esztergom megyei Police Café, akkor 
közlekedésbiztonsági témában. Most a Pályaorientációs Police Café sorozat utolsó 
rendezvényét tartottuk itt. Ezzel lezárult a hét várost bejáró sorozat és az idei 
rendőrkávézás is a vármegyében. 
 A 2023. november 23-i rendezvényt dr. Madari Csaba r. ezredes, a Tatabányai 
Rendőrkapitányság vezetője nyitotta meg. Némi nosztalgiával fűszerezte gondolatait, 
hiszen annak idején ő még a Rendőrtiszti Főiskolán tanulhatta a szakmát. Azt mondta, 
kíváncsian várja, hogy a mai fiatalok miként választanak maguknak pályát, és ha ez 
éppen a rendőri lenne, akkor azt miért és mikor döntik el. 
 Különösen örültem, hogy ezúttal nem én vetettem föl, hanem a középiskolások, 
hogy a toborzás szót ideje volna kivenni a rendőrség szótárából, és felcserélni valami 
korszerűbbel, a mai fiatalokhoz jobban illővel. A pályára vonzás, pályára orientálás 
már régen használatos szavak, mégsem tudnak teljesen elterjedni. Ennek okaiba most 
sem szeretnék belemenni, pedig ezekben rejlik a lényeg. Akit ez a kérdés érdekel, 
nézzen utána (Belényesi et al 2018; Budaváriné et al, 2019). Az ezzel a fajta pályára 
orientálással foglalkozó projektet nem győzöm eleget ajánlani, mégsem ér el azokhoz, 
akik a kérdésben érdemi döntést hozhatnának. 
 Mivel a mostani témagazdák – Lajer Sándor, Tamási Zsolt és Hanyu Ramóna – 
remekül vezették az asztaltársaságok beszélgetéseit, a megnyitóban a kapitány által 
feltett kérdésre a válaszok csupán pár órát várattak magukra. És bizony kiderült, hogy 
a mai fiatalok is vágynak kalandra, biztos munkahelyre, jó csapatra, így elsősorban 
ezt várják egy munkahelytől is. Ha ezt a rendőrség nemcsak ígérné, de meg is tudná 
adni számukra, akkor bizony jönnének közénk. Mind a tíz jelen lévő fiatal 
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egyértelműen azt állította, hogy ha a pályára vonzás módjai közül választaniuk kell, 
akkor szívesebben beszélgetnek őszintén egy hús-vér rendőrrel – vagy többel is, 
ahogyan a mai Police Caféban történt –, mint hogy megnézzenek egy félperces 
TikTok videót. A válaszuk néhányunkat meglepett, de én persze nagyon örültem 
ennek. 
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Egy fél sort mindenképpen megérdemel egy kedves jelenlegi mesterhallgatóm, aki a 
tatabányai Roma Police Caféban és ebben is jelen volt. Egyelőre csak név nélkül 
említem, mert szeretném őt rábírni valami kis apróságra, ami ha sikerül, úgyis 
hallanak még róla az olvasók. Ha meg nem, akkor merüljön feledésbe. 
 A vármegye új főkapitánya, Boross Zoltán r. ezredes is benézett hozzánk egy 
kávéra, így megismerkedhettem vele. Úgy láttam, örömmel konstatálta, hogy jó 
hangulatban megy a munka, kollégái mindent megtesznek, hogy legyen utánpótlás. 
Olyan sorozatot ugyanis, amelyben a vármegye mind a hét kapitánysága kifejezetten 
a pályára vonzás céljából hívja Police Caféba az érintetteket, sehol máshol az 
országban nem rendeztek még. 
 Gratulálok tehát a komárom-esztergomiaknak, és kívánom, hogy a jövő év is 
hozzon számukra sok új ötletet, lehetőséget, hogy élen járhassanak az innovációban! 
 
 



 150

45. ROMA POLICE CAFÉ – ZALAEGERSZEG, ZALA VÁRMEGYE 
 

2023. november 27. 
 
Ennek a beszámolónak két alcímet is adhatnék. Az egyik ez lenne: Itt a vége, fuss 
el véle… Hiszen ez volt az országos Roma Police Café sorozat utolsó állomása. 
És remélem, hogy csak idén az utolsó, mert hiszem, hogy elfutnak véle – de 
legalább a hírével – jó messzire azok, akik a második alcímet ihlették. Ez így 
hangozhatna: Itt mindenki tanítvány? Jön a magyarázat, akarom mondani a 
2023. november 27-i zalaegerszegi Roma Police Caféról szóló moderátori 
élménybeszámoló, amiből minden kiderül. 
 

 
 
A mai speciális témájú Rendőrkávéház az idei évre az utolsó volt ugyan, de koránt 
sem a végállomás. Hiszem, mert érzem – sőt, ennél azért több alapom is van rá, hiszen 
néhány megyében már konkrétan jelezték a szervezők –, hogy lesz még Police Café, 
ahol a most lezáruló országos sorozatban felvetett kérdések újra – vagy talán másként 
– terítékre kerülhetnek majd. Ugyanis mindkét fél kifejezte, hogy az épp csak 
elkezdett közös gondolkodást és párbeszédet folytatni szeretnék. És kell is. Csak már 
nem kötelező jelleggel, záros határidővel, egységes témákkal, hanem kinek-kinek a 
saját tempójában és igénye szerint. És nem is kell Roma Police Cafénak hívni. Sőt, 
talán Police Cafénak se örökké… 
 Így a záráshoz közeledve mondhatnám, hogy én tudtam, hogy kapós lesz a műfaj, 
de ez azért erős túlzás lenne. A módszerben egy percig se kételkedtem, de még csak 
az azt megtanuló és alkalmazó rendőrkollégákban sem. Félteni persze féltettem őket, 
de inkább csak a szervezés szokásosan kalandos részleteitől, amelyekben az ördög 
rejleni szokott. 
 Ebben a sorozatban azonban olyan jó szándékok, szakmai elkötelezettségek és az 
ezek által megmozgatott energiák, nem utolsósorban szociális kompetenciák fogtak 
össze, amelyekbe jó eséllyel kódolva volt a siker. A sokak által csodálkozva nézett – 
egyáltalán nem harctéri – optimizmusom jót sejtetett: minden egyes szervező, segítő, 
közreműködő jól akarta csinálni a dolgát. Ennél nagyobb öröm nem is érhetné a 
tanárembert. Mert ezt a módszert bizony tanulni kell, mint annyi minden mást is.  
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A rendőrkávé sem terem magától: ültetni, öntözni, gyomlálni, óvni, majd aratni, 
szárítani, szállítani, raktározni, pörkölni, főzni kell, hogy a végén a fogyasztáskor azt 
a semmihez sem hasonlítható aromát érezze a vendég, ami egyelőre csak a 
rendőrkávéházakban hozzáférhető. 
 Éppen ezért volt különleges alkalom ez a Zala vármegyei rendezvény. Amikor a 
képzeletbeli alcímben azt kérdezem, hogy itt mindenki tanítvány-e, az egyáltalán nem 
költői túlzás akar lenni. A mai vendégek közt is volt két régebbi kedves diákom. De a 
mostani témagazdák mindegyike – s ezzel nem is én dicsekedtem, hanem a 
bemutatkozásukkor maguk hozták szóba – is a tanítványom. Sőt, mestereim, s talán 
hihetem, hogy egyben s másban én is az lehettem-lehetek nekik. Egymástól tanulunk 
évtizedek, évek óta, mert az én mesterségemben ez a legszebb is. Karmazsinné dr. 
Srágli Izabella, Kovács Richárd, Molnár József és Tamási Zsolt az 
„iskolapadjaimból” nőtték ki magukat azzá, amik: érzékeny, képzett, tapasztalt 
rendőrökké, akikre bármikor bármilyen témagazdaságot rábíznék, vakon is. Ez már 
nem is Mester Szabadegyetem – bár a fentiek közül ketten ennek is oszlopos tagjai. 
Több annál: nyitott szellemi közösség formálódik itt, országosan. Minden okom 
megvan rá, hogy reménykedjek abban, hogy olyan értékrend terjed, amely az egész 
(rendőr)társadalomra ráférne. Persze nem gyorsan, nem futólépésben, hanem lassan, 
komótosan. Kortyonként kell fogyasztani a jó erős feketét. Hogy lassan és hosszan 
élvezhessük, és ugyanígy hathasson. 
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A rendezvényt dr. Vereckei Csaba Iván r. dandártábornok, vármegyei rendőr-
főkapitány nyitotta meg. A fentebb témagazdaként már említett Molnár József r. 
alezredest, a vármegyei közrendvédelmi osztályvezetőt, továbbá helyettesét, Bencze 
László r. alezredest a körültekintő szervezésért is köszönet illeti. Mindketten ott voltak 
a budapesti képzésen, sőt, utóbbi még az első, Somogy vármegyei Roma Police 
Caféba is eljött tanulni. 
 Az a tanulság, amit ma is, sokadszorra kimondtak a közösség tagjai, a legutóbbi, 
monori rendőrkávéházi összefoglalómban idézett gondolatokban is 
megfogalmazódott. Ahogy Zalában, úgy más országrészben sem lenne indokolt külön 
Roma Police Cafét szervezni, ha… Ha nem csinálnánk a hétköznapokban a legtöbb 
esetben egyáltalán semmiféle problémát nem jelentő sokszínűségből 
propagandacélokat szolgáló ellenségeskedést. 
 Ehelyett egyszerűen csak olyan kellemes terekre és az ott eltölthető minőségi időre 
volna szükség, ahol mi, mindenféle emberek leülhetünk beszélgetni egymással, hogy 
megvitassuk közös dolgainkat. Ha azok örömök, akkor azokat, ha problémák, akkor 
azokat. De együtt, mert a lényeg a kapcsolódás. És ehhez a kávé elég kellemes 
hozzávaló. Csak legyen belőle elegendő… 
 

 
 

(A kávéról szóló gondolatokat tartalmazó kis kártyákat Takács Annától 
kölcsönöztem, köszönettel.) 
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A szervezők és témagazdák, na meg a felbujtó, Café Kata egy közös ebéd előtt és után 
még egy-egy fotó kedvéért is összeálltak. Köszönöm nektek, kis zalai csapatom, hogy 
ma veletek lehettem! 
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46. POLICE CAFÉ EXTRA 66. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP EGERBŐL 
 

2023. november 28. 
 

 

 
 
Lassan az összes képeslap befut a 
Roma Police Cafékból. Most az egri 
következik. Ha jól számolom, még 
négy maradt. Türelmesen várom 
azokat is… 
 

 
Kedves Café Kata! 
 
2023. november 17-én került sor az első Roma Police Café megrendezésére a Heves 
Vármegyei Rendőr-főkapitányságon. 
 A négy asztaltársaság résztvevői a vármegyei rendőrkapitányságok illetékességi 
területén működő roma kisebbségi önkormányzatok képviselői, a család- és 
gyermekjóléti szolgálat, a gyermekvédelmi központ munkatársai, hivatásos 
állományú rendőrök, köztük őrsparancsnokok és nem utolsósorban cigány 
származású rendőrök, akikre nagyon büszkék vagyunk, mint ahogyan ez a témák 
feldolgozásánál mindegyik asztaltársaságnál megerősítést nyert. 
 A moderátor a Heves Vármegyei Rendőr-főkapitányság Rendészeti Igazgatóság 
Közrendvédelmi Osztályának vezetője volt, a témagazdai feladatokat pedig az Egri és 
a Füzesabonyi Rendőrkapitányság Közrendvédelmi Osztályának vezetői és a 
Bűnmegelőzési Alosztály munkatársai látták el. 
 A vendégeket a főkapitányság rendészeti igazgatója köszöntötte, aki a végén a Café 
eredményeinek összegzésében is részt vett. 
 A témák feldolgozása szokatlan nyíltsággal és kendőzetlen őszinteséggel, ennek 
ellenére – vagy talán éppen ezért – jó hangulatban zajlott. A rendelkezésünkre álló idő 
nagyon gyorsan elfogyott, mintha sehogy sem tudnánk a végére érni, annyi 
mondanivalója volt mindenkinek. 
 Úgy tűnik, kívánkozik a folytatás. A résztvevők meg is egyeztek, hogy mindazokra 
a problémákra, amelyek a témák feldolgozásánál felvetődtek, együttműködve, 
kölcsönös és őszinte párbeszédet folytatva mielőbb megoldást találjunk, és egyik 
résztvevő se érezze magát „magára hagyatva”, egyedül. 
 
Eger, 2023. november 27. 
Kocsis Irén Mária r. alezredes, alosztályvezető 
 
(Fotó: Heves Vármegyei Rendőr-főkapitányság) 
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47. POLICE CAFÉ EXTRA 67. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP SIKLÓSRÓL 

2023. november 29. 
 

Baranya megint lépéselőnybe került. A minap Szigetvár duplázott, most Siklós. 
Különlegesség, hogy ma egy éve, 2022. november 29-én éppen Siklóson 
ünnepeltük a 100. Police Cafét. A mostani siklósi Roma Police Café a 140. Café 
volt a sorban. Ha már számok: a baranyaiak Roma Police Caféból is tripláztak! 
Mondhatjuk, hogy náluk aztán felpörögtek az események. Tóth József 
moderátor képeslapja is tanúsítja ezt. 
 

  
 
Tóth József: Redukált Roma Police Café Permanens 
 
Dél-Baranya első fagyos reggelén, 2023. november 22-én Roma Police Caféra 
gyülekeztek a résztvevők, ám csekélyebb számban, mint ahogy arra a szervezők 
számítottak. Így az illemtankönyvek szabályai szerinti 12 perces várakozás (és az ez 
alatti telefonálgatás) utáni kezdést követően forrósították fel a hangulatot a 
megjelentek. Mivel a meghívott roma vezetők nagy része – ígéretük ellenére – nem 
élt a lehetőséggel, a tervezett öt asztal helyett háromnál indult az öt kitűzött téma 
megbeszélése, ám olyan lendülettel, hogy a moderátor legnagyobb meglepetésére az 
elrendelt szüneteket se vették igénybe a diskurzusba merülők. 
 Jó gyakorlatokra derült fény. A Máltai Szeretetszolgálat 20 esztendős projektbe 
kezdett a térségben, amely végre hosszú távú perspektívát kínál. Alsószentmártonban 
sok-sok kreatív kezdeményezés indult útjára. Az egyének, az állami szervezetek és a 
civilek is aktívvá váltak, és tapintható a pozitív irányú elmozdulás, a korábbi „sült 
galambra” való várakozás helyett. 
 Inspiratív ötletnek tűnik a rendészeti életpálya modell megismertetése az állami 
gondoskodásban élő fiatalok számára, illetve a cigányság erősségeinek felmutatására, 
a helyi hagyományok feltérképezésére épülő alternatív kínálat. Elgondolkodtató 
javaslat a kiberbiztonságot megalapozó pontos jogi szabályozás lehetősége. 
 A Cafét lezáró rövid stábülésen megállapítottuk, hogy egyik szemünk sír (a 
redukált létszám miatt), a másik nevet (a sodró lendület okán). A moderátor pedig 
szerencsés, mert a profi asztalgazdák perpetuum mobile üzemmódba kapcsolva 
pörögték végig az eseményt. 
 
(Fotók: Baranya Vármegyei Rendőr-főkapitányság) 
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48. ÁLDOZATVÉDELMI CAFÉ A FŐVÁROSBAN, NEGYEDSZER 
 

2023. november 30. 
 
A Budapesti Rendőr-főkapitányság Bűnmegelőzési Osztálya 2023. november 30-
án már a negyedik Police Cafét szentelte az áldozatvédelem témakörének. Úgy 
látszik tehát, hogy a rendőrkávé bennük már komoly függőséget alakított ki.  
A fővárosi kapitányságok áldozatvédelemmel foglalkozó rendőrei ma az 
áldozatok segítését ellátó intézményrendszer működéséről, legfőképpen ezek 
együttműködésének javításáról beszélgethettek. 
 

 
 
Az Áldozatvédelmi Café lassan már állandó formája az áldozatokkal foglalkozó 
fővárosi szakemberek párbeszédének. A Budapesti Rendőr-főkapitányság 
Bűnmegelőzési Osztályának korábbi rendezvényeiről mind hírt adtam, hiszen 
tettestárs voltam a létrejöttükben. Az első15 2016. február 25-én, a második16 2022. 
február 22-én, a harmadik17 2023. május 24-én volt. 
 Annál is inkább örülök ennek, mert erről a témáról sem lehet eleget beszélgetni. 
Különösen annak érdekében, hogy az egyes szakmák és az azokban dolgozó 
szakemberek tevékenységét koordináló, irányító és felügyelő szervezetek közötti 
együttműködés hatékonyabb legyen. A mostani összejövetelnek kifejezetten ez volt a 
célja. Ehhez rendelték hozzá a szervezők a közreműködő témagazdákat. Akár 
többedszer, akár első alkalommal vezettek Café beszélgetéseket, kivétel nélkül mind 
remekül tették a dolgukat. És nemcsak azért, mert élvezetesen adták elő összefoglaló 
prezentációjukat, hanem mert olyan módon rezonáltak egymásra és a beszélgetésben 

 
15 Molnár Katalin: Áldozatvédelmi Café. Forrás: 
https://www.nyelvilektoralas.hu/aldozatvedelmi-cafe/ Közzé téve: 2016. március 2. 
16 Molnár Katalin: Áldozatvédelmi szervezetfejlesztő Café az áldozatok világnapján. Forrás: 
https://www.nyelvilektoralas.hu/aldozatvedelmi-szervezetfejleszto-cafe-az-aldozatok-
vilagnapjan/ Közzé téve: 2023. február 22. 
17 Molnár Katalin: Gyermekvédelmi Café – majdnem gyermeknapon. Forrás: 
https://www.nyelvilektoralas.hu/gyermekvedelmi-cafe-majdnem-gyermeknapon/ Közzé téve: 
2023. május 24. 
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részt vevő rendőrökre, hogy az önmagában felért egy jó adag motivációval. A komoly 
szakmai tartalmat kiváló érzékkel oldották fel szellemes-kellemes humorral, és 
fűszerezték gazdagon saját érzéseikkel. Elkötelezett professzionalistákkal persze 
könnyű rendőrkávét szervíroztatni. Ilyen az, ha a megfelelő partnereket sikerül 
megtalálni és megnyerni az ügynek. Szigorú ábécérendben következzenek a neveik: 
Dr. Gebe Zoltán, a Budai Központi Kerületi Bíróság büntetőbírája, a Res Iudicata 
Egyesület elnöke; Kováts Zsófia, Budapest Főváros Kormányhivatal Igazságügyi 
Főosztályának áldozatsegítő szakügyintézője; dr. Palovits Kitti r. őrnagy és Papp 
Diána Noémi r. őrnagy, az Országos Rendőr-főkapitányság Bűnmegelőzési Osztály 
munkatársai; dr. Polencsik Eszter, a Fővárosi Törvényszék büntetőbírája; Schneider 
Emese, a Józsefvárosi Áldozatsegítő Szakmai Együttműködési Rendszer elnökségi 
tagja, Szunai Orsolya, az Igazságügyi Minisztérium Budapesti Áldozatsegítő 
Központjának koordinátora. 
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Megismerni egymást személyesen, nyíltan elmondani és meghallgatni a másik 
szakterület működését és az abban rejlő problémákat, összetalálkoztatni az alapjaiban 
egyébként közös értékrendet és attitűdöket, összehangolni a szándékokat és érdekeket 
mindenképpen az eredményességet szolgálja. Főleg, ha ez az egymástól túlzott 
hierarchikus és bürokratikus távolságban lévő intézmények közötti hidakat segít 
építeni. Pontosan ennek kell történnie egy Rendőrkávéházban. 
 Czéder Andrea osztályvezető a megnyitójában sajátos hangulatot teremtett az 
áldozatvédelmi szakemberek körében. Elmesélt egy esetet az elmúlt egy hónapból 
származó élményeiből, amelyeket gyerekek körében szerzett. Fővárosi általános 
iskolák jelzései alapján a „gyors beavatkozás” jegyében, a megelőzés szándékával 
járták ő és kollégái az osztályokat, ahol a kortárs bántalmazás áldozatává és 
elkövetővé válásról tartottak foglalkozásokat. 
 Megannyi aprónak tűnő hétköznapi sérelem, bántás és a hozzájuk kapcsolódó 
érzések jöttek felszínre – az érintett gyerekekben, szülőkben, szakemberekben 
egyaránt. Öt idézetet osztott szét az asztaltársaságok között, és kérte, olvassák fel a 
gyerekek téma kapcsán megfogalmazott üzeneteit. Ezekből idézek: „Nem vagyunk 
egyformák! Fogadj el ilyennek!” „A szavak is bántanak.” „Remélem, megváltoztál.” 
„Senki nem több a másiknál.” Ne bántsd a másikat!” „Hagyj békén!” 
 Egyszerű, de súlyos szavak. Fájók, figyelemfelhívók, segítségért kiáltók, 
ugyanakkor reményt keltő, hogy kimondják. Amiért most idekerültek, az a mögéjük 
tett történetből egyértelmű: észre venni, hol és hogyan segíthetünk minél jobban.  
És ha ez sikerül, akkor egy-egy bántalmazottal és/vagy bántalmazóval kevesebb. 
Minden egyes szakember, akinek ezt sikerül elérnie, már hasznos munkát végzett. 
Minden egyes nap ennek a hasznosságnak a tudatában kell, kellene végeznünk a 
dolgunkat. 
 Reméljük, hogy az egymást támogató rendőrkávéházi párbeszéd segít a hétköznapi 
munkával járó nehézségeket leküzdhetővé, de legalább elviselhetővé tenni. Ha a mai 
harmincnégy résztvevő – köztük az egyik legfiatalabb rendőr, az idén végzett 
szakdolgozóm, Szűcs Luca, akinek különösen örültem – ezzel az útravalóval távozott, 
már megérte eljönniük. Fontos, hogy mi, akik segíteni vagyunk hivatottak, magunk 
ne legyünk áldozatok: a fölöslegességérzet, a tehetetlenség áldozatai. Mert sajnos az 
áldozatsegítőkre ez a veszély leselkedik. 
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(Fotók: Czéder Andrea és Krak Tamás) 
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49. POLICE CAFÉ EXTRA 68. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP MÁTÉSZALKÁRÓL 
 

2023. december 1. 
 
Szabolcs-Szatmár-Bereg vármegyéből is befutott a rövid kis beszámoló.  
Most már csak két mozaikdarabka hiányzik a teljes országtérképből… 

 

Hiánypótló jelleggel a Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei Rendőr-főkapitányság 
2023. november 9-én Mátészalkán a Képes Kávézóban szervezte meg első Roma 
Police Caféját. 
 A program kezdetekor a résztvevők még kissé visszafogottan nyilatkoztak, majd 
az idő múlásával egyre bátrabbak, aktívabbak lettek az asztalbeszélgetések során. 
Mindenki kifejthette véleményét egy-egy témával összefüggésben, a saját 
környezetükben tapasztaltakat megosztották egymással, aktuális helyzetképet 
vázoltak fel, majd megoldásokat javasoltak a felmerülő problémákra. A laza, kötetlen 
kávézgatás érdemi és lényegi kérdések körül forgott. 
 A rendezvényen a civilek részéről elhangzott a vágy, hogy várják az ilyen jellegű 
együtt gondolkodás folytatását a jövőben is, amely reményeink szerint megvalósul. 
 
Nyíregyháza, 2023. november 27. 
 
Csiszárné Török Edit r. alezredes, Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei Rendőr-
főkapitányság Bűnmegelőzési Osztály, kiemelt főelőadó 
 
(Fotó: Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei Rendőr-főkapitányság) 
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50. POLICE CAFÉ EXTRA 69. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP SZENTLŐRINCRŐL 
 

2023. december 1. 
 
Megszokhattuk, hogy Tóth József moderátor képeslapjaiban mindig van valami 
kis plusz. A Szentlőrincen rendezett Police Café résztvevőivel a bűnmegelőzésnek 
az idősebb generációk életében betöltött különös jelentőségéről beszélgettek a 
rendőrök. Míg én 2023. november 27-én Zalaegerszegen kávézgattam, ők 
Szentlőrincen tették ugyanezt. A tudósítás onnan érkezett. 

 

Tóth József: Szenior Police Café 
 
A szentlőrinci rendőrőrs „Eligazítótermében” ma 10.00 és 12.00 óra között nem volt 
eligazítás. Ami viszont volt: szenvedélyes beszélgetés, mély érzelmekkel átszőve, 
nem függetlenül attól, hogy a polgárőrök, pedagógusok, családgondozók mellett a 
térség nyugdíjas szervezeteinek vezetői is eljöttek az invitálásra, és hozták magukkal 
érdeklődő társaikat is. 
 A vendégeket dr. Arató Attila rendőr alezredes, a Szigetvári Rendőrkapitányság 
vezetője köszöntötte, majd csatlakozott a diskurzushoz, és a Café tapasztalatainak 
témagazdák általi összegzése után – a keretes szerkezet jegyében – zárta az eseményt. 
 A két asztalgazda a „Hogyan védhetjük meg szeretteinket, ismerőseinket és 
magunkat az offline és online átverésektől?” témá(ka)t járta körül a meghívottakkal 
együtt. Szóba került, hogy az óvatlanság és az eltúlzott bizalom lehetőséget teremt az 
áldozattá válásra, különösen most, a karácsonyi ünnepekre készülődve. A társadalom 
szemében előbb túl fiatalok, aztán hirtelen túl idősek leszünk bizonyos dolgokhoz, 
viszont a biztonságunkért a legtöbbet mi magunk tehetünk. Az idősek élettapasztalata, 
bölcsessége olyan értéket és tartalékot hordoz, amelyet a fiatalabb generáció 
nevelésében, szemléletformálásában hasznosíthatunk. Ehhez azonban néha „fordító 
programok” használata szükséges fiatalnak, középkorúnak és idősnek egyaránt. 
Fontosak a technikai (segéd)eszközök: okostelefon, gondosóra, kamerarendszer, ám 
leginkább úgy tehetünk a biztonságért, ha magunkra, szeretteinkre és környezetünkre 
is vigyázunk. 
 Ezek voltak a mai, advent előtti rendőrkávé mellé kínált gondolatok Szentlőrincen. 



 162

 

 
 

 
 

 
 
(Fotók: Tóth József) 
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51. POLICE CAFÉ EXTRA 70. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP PÉCSVÁRADRÓL 

 
2023. december 5. 

 
A baranyaiak újabb tíz járást bejáró Police Café sorozatuk 2023. december 4-i 
állomása Pécsvárad volt. Oppé László, a Baranya Vármegyei Bűnmegelőzési 
Tanács titkára képeslapjáról értesülhetünk a történésekről. 

 

Kedves Café Katka! 
 
A pécsváradi Művelődési Házban 2023. december 4-én már ismerősként gyűltek 
össze a résztvevők, hiszen tavaly részt vettek egy Police Café rendezvényen, így nagy 
várakozás előzte meg az ideit. A komlói rendőrkapitány kedves köszöntője után 
elmondta a Police Café kialakulásának és magyarországi elterjedésének történetét.  
Így a moderátornak csak a nap forgatókönyvének ismertetése maradt. Az asztalgazdák 
bemutatkozása után három asztalnál kezdődött meg az izgalmas beszélgetés, melynek 
témái a kiberbiztonság, a közlekedési morál és a nyilvánosan tartott rendezvények 
biztosítása voltak. 
 A résztvevők a témák adta mondanivalóba és az asztalgazdák érdekes történeteibe 
és kérdéseibe merülve elfelejtkeztek az időről. A moderátor – hálátlan szerepéből 
adódóan – többször jelezte az idő múlását és az asztalgazdák forgásának lehetőségét, 
mégis nehezen ment a mondatok, gondolatok lekerekítése, elengedése, de ezt senki 
nem bánta. 
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A témagazdák összefoglalása nagyon érdekesre sikerült, mert különböző előadói 
stílusokkal örvendeztették meg a résztvevőket. Mindhárom témát átszőtte a 
„tudatosság” fontossága az életünkben. A kiberbiztonságnál a tudatlanságból, 
nemtörődömségből adódnak a legnagyobb problémák, melyekre a tudatosság és az 
elővigyázatosság lehet a megoldás. A rendezvényeknél is fontos a pontos, időbeli 
tájékoztatás, tájékozottság. Míg a közlekedési morálnál is a legnagyobb problémákat 
a tudatlanság, a szabályok ismeretének hiánya vagy áthágása okozza. 
 Az izgalmas témákról való jó hangulatú beszélgetés nem ért véget a Police Café 
befejezésével, mert a résztvevők kis csoportja a diskurzust még hazafelé mentében is 
tovább folytatta. 
 
Üdvözlettel: Oppé Laci 
 
(Fotók: Baranya Vármegyei Rendőr-főkapitányság) 
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52. POLICE CAFÉ EXTRA 71. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP SZEKSZÁRDRÓL 
 

2023. december 7. 
 
Befutott a Tolna vármegyei Police Café képeslap is. Az utolsó előtti a Roma 
Police Café sorozatból. Legalábbis remélem, hogy az az egy vármegye se marad 
ki, amelyiktől még várom a – sajátosnak ígérkező – beszámolót… 

 

Szekszárdon, a Tolna Vármegyei Rendőr-főkapitányság nagytanácstermében 
munkatársaink lelkesen várták a rendezvényre meghívott, réginek is mondható 
ismerőseinket, a vármegyei roma vezetőket 2023. november 23-án. 
 Az eseményre még az egyik szomszédos vármegyéből is érkezett vendégünk.  
A rendezvényt Szabó Csaba r. dandártábornok, vármegyénk főkapitánya nyitotta meg, 
aki beszédében hangsúlyozta, hogy Tolnában példaértékűnek tartja az együtt 
gondolkodást romák és rendőrök között. 
 A program ennek a jó kapcsolatnak a szellemében kezdődött, folytatódott, és 
mondhatjuk, hogy úgy is fejeződött be. 
 A csoportok négy témát vitattak meg a témafelelősök közreműködésével, akik az 
interaktív beszélgetések, elemzések után összefoglalták a közösen összegyűjtött 
gondolatokat. 
 A délelőtt a szó szoros értelmében is Roma Rendőrkávéház volt, hiszen a rendőrök 
és a cigányság képviselői együtt beszélgettek, fogyasztották el a tízórait egy jó kávé 
mellett. 
 A nap végén tapasztalatként azt szűrték le a résztvevők, hogy Tolnában továbbra is 
ugyanazon az úton kell együtt haladni, mint ahogy azt tesszük már évek óta. 
 
Üdvözlettel:  
Komlósiné Kiss Anett r. őrnagy, szóvivő, Tolna Vármegyei Rendőr-főkapitányság 
 
(Fotók: Tolna Vármegyei Rendőr-főkapitányság) 
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53. POLICE CAFÉ EXTRA 72. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP BERHIDÁRÓL 
 

2023. december 10. 
 
Az utolsó képeslapot is megkaptam a Roma Police Café sorozat tudósítóitól.  
Ezt Veszprém vármegyében, Berhidán adták föl. Ám nem szervező, nem 
moderátor, de még csak nem is témagazda írta, hanem egy résztvevő. Jelesül 
Herman Szilvia, aki nálunk az egyetemen doktorandusz, és kutatása – minő 
véletlen – éppen témába vág. Örülök, hogy első kézből, közvetlenül a terepen 
szerezhetett tapasztalatot. Ráadásul kellemes rendőrkávéházi környezetben. 
Hogy milyet, azt elmondja ő. 
 

 
 
Herman Szilvia: Amikor a párbeszéd hangsúlyt kap az együttműködésben 
 
2023. november 21-én egy nagyon fontos és előremutató eseményt szerveztek 
Berhidán, a Veszprém Vármegyei Rendőr-főkapitányság kezdeményezésére, a Roma 
Police Café rendezvénysorozat újabb állomásaként. 
 A cél – amely minden Police Café és Roma Police Café esetében azonos – a 
párbeszéd, az információk, megélések és tapasztalatok cseréje volt. Gondolhatnánk, 
ez alapvetően a rendszer sajátja – ami így is van –, azonban a jelzőrendszer részeiként 
is megjelenő intézmények, szakemberek és a közösségek a mindennapi működés 
során ezeket a közvetlenebb, kötetlenebb beszélgetéseket kevéssé tudják behozni. 
 A négy fordulóban kiderült, hogy szükség van ezekre a szélesebb perspektívában 
történő szakmai diskurzusokra és a közösség véleményének „kihangosítására” is. 
 Hihetetlenül fontos erénye ezeknek az eseményeknek, így ennek a konkrét berhidai 
Cafénak is, hogy több oldalról, kicsit a konkrét esetek mikroszintjétől hátrébb lépve, 
a felmerülő kérdések, körvonalazódó (társadalmi, szociális, oktatási stb.) 
problémakörök azonosítása, illetve azok megoldási lehetőségeiről történő közös 
gondolkodás indul el. Reméljük, hogy ezek a minőségében más, folyamatos szakmai 
kapcsolódások hosszútávon működőképes rendszerként fognak megcsontosodni. 
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Személy szerint nagyon hálás vagyok, hogy részt vehettem ezen a beszélgetésen. A 
Police Café módszer már nem először került a látóterembe. A PhD képzésen Molnár 
Kata tanárnő osztotta meg velünk a módszerben rejlő lehetőségek hosszú sorát.  
Így hát az első adandó alkalommal – Józsefvárosban – kaptam a lehetőségen, hogy 
részt vehessek, és én is megtapasztalhassam a Police Cafék hangulatát. 
 A berhidai Roma Police Café a doktori kutatásom témáját tekintve is fontos volt 
számomra, hiszen a romák és a rendőrség viszonyrendszerét vizsgálom. Ez az 
esemény a folyamatosan fel-felerősödő „aktivista-kutató attitűdömet” ismét 
felélénkítette bennem, és a kutatási terepeim kapcsán is elgondolkoztatott, milyen 
fontos és hasznos lehetne akár egy Roma Police Café szervezése azokon a területeken 
is. 
 Számomra nagyon tanulságos és jó élmény volt hallani a különböző szempontú 
tapasztalatmegosztásokat egy-egy témakörben. Ismét megerősítést nyert, hogy a 
társadalmi, szociális, oktatási és rendészeti kérdések nemcsak, hogy összefüggenek, 
hanem egymás szakterületei, részterületei nélkül, egyenként nem is megoldhatók. 
 A Police Café módszerében ennek a lehetősége rejlik. Reméljük, hogy sokáig 
tudunk a tapasztaltak kapcsán szakmai diskurzusokat folytatni. 
 
(Fotó: Veszprém Vármegyei Rendőr-főkapitányság) 
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54. POLICE CAFÉ EXTRA 73. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP MOHÁCSRÓL 
 

2023. december 13. 
 

 

 
Ez már az utolsó előtti Police Café 
képeslap Baranyából. A mohácsi 
Városi Könyvtárban berendezett 
Rendőrkávéházban 2023. december 
11-én a pedagógusoké volt a főszerep. 
Tóth József dupla beszámolójának 
első része után kisvártatva következik 
a második is… 

 
Tóth József: Pedagógus Police Café 
 
A 2023. december 11-i mohácsi Police Cafét a moderátor szívéhez igazán közel álló 
környezetben, a Városi Könyvtárban tartottuk. A várakozások (és meghívások) 
ellenére megfeleződött létszámú résztvevőt a város rendőrkapitánya köszöntötte. 
Baranyában már nem lepődünk meg azon, hogy a kapitányok rendkívüli 
tájékozottságról adnak számot a módszer történetét és hasznosságát illetően. Nem volt 
ez másként ezúttal sem. 
 A kávéházi beszélgetés elején kiderült, hogy egy banki szakember, a könyvtár 
vezetője és a szociális munkások mellett a pedagógusok vették legkomolyabban az 
invitálást. Ennek megfelelően oktatás centrikussá alakult a két téma. Az egyik Mohács 
és térségének közlekedési helyzete, a másik a kiberbiztonság volt. Igazi alkotómunka 
folyt, hiszen a résztvevők megtervezték a városi iskolák tanulóinak 2024. évi 
közlekedésbiztonsági vetélkedőjét. És azt is kitalálták, hogy diákoknak és/vagy 
szülőknek, gondviselőknek és pedagógusoknak a digitális kompetenciákról, 
protokollokról szóló interaktív előadásokat kellene tartani. 
 Természetesen most is bebizonyosodott, hogy mindig a meglévő erőforrások 
számítanak. És könnyű a moderátor dolga, ha a résztvevőket csúcsra járatja a belső 
késztetés. Fantasztikus, hogy mennyi új információ és tudáselem teremtődött, amit az 
összegzés során készült lista is tanúsít. 
 Eddig szól a konkrét beszámoló. Az ezt követően elhangzottakról csak 
feltételezéseket tudnék közre adni, de természetesen hiteles információk hiányában 
ezt nem teszem. Tudniillik a témagazdák és a moderátor távozását követően a 
résztvevők a helyükön maradva ki tudja meddig folytatták az élénk és kötetlen 
beszélgetést. Ezt persze egyáltalán nem bántuk, sőt, örülünk, ha a Rendőrkávéház 
hangulata ott marasztalja a vendégeket. 
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55. POLICE CAFÉ EXTRA 74. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP SÁSDRÓL 
 

2023. december 13. 
 
Nemcsak az év vége közeledik, de 2023. december 12-én Baranya második járási 
Police Café sorozata is lezárult. A joggal elfogult moderátor, Tóth József az 
utolsó idei képeslapját is megírta. Ezt ünnepi üdvözletként akár a karácsonyfára 
is akaszthatom. Köszönöm a kávéházi tudósításokat és a sok-sok munkát, amit a 
szervezésbe és a lebonyolításba fektettek az én kedves baranyai Café barátaim! 

 

Tóth József: Police Café Classic 
 
A 2023. december 12-i sásdi rendezvény a baranyai járási Police Café 2023-as 
sorozatának utolsó epizódja volt. Mintha az időjárás is fokozni kívánta volna az 
ünnepi hangulatot: a sötét és hideg napokat az advent napfényes-derűs időszaka 
váltotta. 
 A résztvevői létszám sem hagyott kívánnivalót maga után, hiszen „pótszékezni” 
kellett. A komlói rendőrkapitány a köszöntőjében elmondta a Police Café 
kialakulásának és magyarországi elterjedésének történetét és azt, hogy az mennyire 
fontos módszer a közös biztonság megteremtésében. 
 A nap forgatókönyvének ismertetése után a témagazdák bemutatkozása és a témák 
megvitatása következett. Három asztalnál kezdődött meg a beszélgetés. Ezúttal a 
kiberbiztonság, a bűn- és baleset-megelőzés és a nyilvánosan tartott rendezvények 
biztosítása volt a fókuszban. A délelőtt a módszer klasszikus szabályai szerint zajlott 
(ahogy azt Molnár Katától megtanultuk a felkészítés során), ám az értelem és érzelem 
széles skáláját felvonultató párbeszéd folyt. A moderátor kényelmes helyzetben volt, 
csupán terelgetni kellett az eseményeket. No meg rácsodálkozni a kollektív bölcsesség 
erejére. Vagyis arra, hogy a közösségeknek nagyon is megvan a tudásuk arról, hogyan 
lehet kezelni a helyi problémákat, nehézségeket, és hogy milyen fantasztikus hálót sző 
a kapcsolódás a többi emberhez. 
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Advent idején talán nem túlzás szimbolikusnak tartani, hogy az egész így vált többé, 
mint a részek összessége. Több Café moderátoraként ezúton is köszönöm, hogy ezzel 
a jó élménnyel zárhattam az idei járási sorozatot. És egyben remélem, hogy 
valamennyi résztvevő hasonló pozitív érzésekkel távozott. 
 Kedves Café Kata! Bízom benne, hogy a képeslapjainkon küldött élményeink téged 
is megelégedettséggel töltenek el. Tedd őket a karácsonyfád alá, és gondolj ránk 
szeretettel, ahogyan mi is emlegetünk téged! Köszönjük a sok muníciót, amit adtál és 
adsz nekünk! 
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56. POLICE CAFÉ EXTRA 75. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP SZOLNOKRÓL, A 150. 
RENDŐRKÁVÉHÁZBÓL 
 

2023. december 14. 
 
A szolnokiak lettek a befutók: ők rendezték a 150. Police Cafét! Szép is a finisben 
mellbedobással nyerni. Vagy stílusosabban: egy kávészemnyi előnyt szerezni. 
Persze ez nem verseny, hiszen ebben a mezőnyben mindenki csak nyerhet. 
Különösen akkor, ha nem spórolják ki a rendőrkávé hozzávalóit. Nézzük, mit 
főztek ki a Jász-Nagykun-Szolnok megyeiek! A Police Café képeslapra újdonsült 
doktoranduszom, András Hunor Lehel karcolta fel az élményeit. 
 

 
 
András Hunor Lehel: Police Café a gyermekekért 
 
A Jász-Nagykun-Szolnok Vármegyei Rendőr-főkapitányság ez év novemberéig 
járatlan volt a műfajban. A tűzkeresztségen ráadásul rögtön a Roma Police Caféval 
estünk át. Nagy volt a nyomás rajtunk. Nagyon jól akartuk csinálni, ezért kétszer is 
hospitáltunk más, nálunk járatosabb vármegyékben, és rendszeresen zaklattuk Katát 
kérdéseinkkel. A novemberi első kávézásunk olyan jól sikerült, hogy Zita (Vojter-
Szabó Zita r. alezredes, a vármegyei Bűnmegelőzési Osztály vezetője) már közölte is, 
hogy nem ez volt az utolsó, és már szervezni is kezdte a következőt. 
 A mai rendezvény – amelyik egyébként a 150. Police Café volt – egy nagyon fontos 
témáról szólt: az intézetben nevelkedő gyermekekről. Az eseménynek a Jász-
Nagykun-Szolnok Vármegyei Gyermekvédelmi Központ adott helyet, ahol az 
intézetben nevelt gyermekek mindennapjairól, a szökésekről és a mögöttük rejlő 
okokról, illetve a Kapaszkodó program jövő évi terveiről esett szó. 
 A témagazdáknak nem volt sok dolguk, mert mindenkiből dőlt a szó, volt mit 
mondani mindegyik témában. Aki ugyanis arra adja a fejét, hogy gyermekekkel 
foglalkozzon, az biztos, hogy mélyről jövő belső késztetésből és segítő szándékkal 
teszi a dolgát nap mint nap. Ami, valljuk meg őszintén, nem egyszerű feladat, és 
nagyon sok kihívással kell szembenézni. Ezért is tudtuk előre, hogy nem fogunk 
unatkozni az asztaloknál, szorgosan jegyzeteltünk a flipchart papírjainkra. 
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Ahogy az egyik asztalnál fogalmaztam: végül is azért jöttünk, hogy megoldást 
találjunk a felmerülő problémákra. Nem is távoztunk üres kézzel. Különböző 
javaslatokkal lettünk gazdagabbak, és ami a mi hatáskörünkbe tartozik, azt 
igyekszünk beépíteni a mindennapokba. 
 

 
 
Bevallom őszintén, én nem hittem el Katának, amikor azt mondta, hogy a rendőrkávé 
függőséget okoz. De mi is rászoktunk. 2024-ben újra nyitunk Police Cafékat, és a 
Kapaszkodó programot – ami alternatívákat nyújt a szabadidő hasznos eltöltéséhez, 
interaktív játékokkal, prevenciós ismeretekkel tarkítva – is folytatni fogjuk! 

(Fotók: Jász-Nagykun-Szolnok Vármegyei Rendő-főkapitányság) 
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57. POLICE CAFÉ EXTRA 76. – RICSI ÉS A ROMA POLICE CAFÉ 
 

2023. december 15. 
 
Kovács Richárd meglehetősen szubjektív rendőrkávéházi beszámolója 
következik. Azt hiszem, ez az írás méltón zárja az idei Police Cafékról szóló 
tudósítások sorát. Bár ez már nem is képeslap, inkább levél, sőt vallomás és 
összegzés. Közös kávéházi kalandjaink megörökítése az ő szempontjából.  
Hogy én hogyan látom az egészet, az saját blogbejegyzéseimből, illetve a kollégák 
Roma Police Cafékból küldött képeslapjainak felkonferálásából kiderül.  
Talán a nézőpont más, de a következtetéseink… Nos, az olvasóra bízom, hogy 
eldöntse, mennyi az áthallás. 

 

Kedves Café Kata! 
 
Először is elárulok egy személyes titkot neked. Beleszerettem a Police Caféba. 
Amikor először megéreztem a semmihez sem hasonlítható atmoszféráját, megindult 
bennem az a megmagyarázhatatlan érzés, amit oly kevésszer érez az ember. Kellemes 
szellőszerű, frissítő volt. Na de nem olyan, ami elködösít, vagy amitől nehezen látni, 
mint a tinédzserszerelem! Nem, ez maga volt a tisztán elém táruló szépség. 
 Már a legelső moderátori képzésen azonnal megéreztem, mi a jó ebben. A hangulat, 
a színek kavalkádja, a kávé illata, a kedves beszélgetőtársak, az izgalmas témák és 
persze a profi moderálásod – minden adott volt. Az első legkellemesebb élményem az 
volt, hogy a jelenlévők – annak ellenére, hogy egyenruhában voltak – valamennyien 
gyorsan levetették uniformizált karakterüket. Mindegy volt, hogy igen magas 
rendfokozatú és beosztású vezető ül mellettem, vagy hozzám hasonló. Ott, abban a 
Rendőrkávéházban mindannyian elsősorban emberek, ráadásul kollégák és nebulók 
voltunk, akik az előttünk álló programsorozatról, az azzal kapcsolatos tudnivalókról 
és nehézségekről beszélgettünk. 
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Ez az igazi ereje egyébként az egésznek, szerintem. Hogy egy-egy asztalnál egy-egy 
társaság elmélyülten beszélgessen. Ha a véleményedet addig nem tudtad sehol 
elmondani, akkor a Police Caféban biztosan megteheted. Én is kimondtam ám, de 
mennyire kimondtam! 
 

  
 

 
 
Megleptél, mert a képzésen mindjárt asztalgazdaként szerepeltettél, ami egyáltalán 
nem okozott nehézséget, hiszen már akkor úgy éltem meg, mint egy kutatást, ami 
sokat ad, és rámutat megannyi tényre, értékre. Elvarázsolt, elvitt, elrepített valahova 
messzire. Amikor nekiindulunk a témának, és a résztvevők reflektálnak, már ott is 
vagyunk a putriban vagy épp az iskolapadban, ahonnét hiányzik aznap a lurkó. 
Átérezzük, miről is beszélünk. Tudod, mint a kedvenc regényeid egyike, a Robinson 
Crusoe olvasásakor. Ő sincs egyedül a lakatlan szigeten, mert amikor olvasom, ott 
vagyok vele. Valahogy így képzelem a kis csóró cigánygyereket is. Ezeknek a 
diskurzusoknak köszönhetően a szakemberek beszélgetnek róla, ezáltal máris ott 
vannak mellette, és azon ötletelnek, hogy tudnának neki segíteni. 
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Azokat az arcokat látni kellett volna! De hisz láttad, sőt, te évtizedek óta látod! Sok 
„rendőrarcot” vagy épp más hivatali tekintetet láttam már az elmúlt húsz felnőtt évem 
alatt én is. Ezek sokszor álarcok. Én kiskorom óta tartok az álarcoktól, valahogy félek 
tőlük. De itt az egyes fordulókban már meleg emberi arcokat láttam. Puha, szép és 
természetes vonásokkal. Mögülük kirajzolódott a belőlük áradó vélemény, a javaslat, 
a sok-sok lehetséges megoldás. És ez még csak a képzés volt! De ott feszült bennem 
és bennük is a kérdés: milyen lesz az éles bevetés? Ráadásul nekem elsőként 
Somogyban, Kaposváron, az én szűkebb hazámban kell helytállnom… Bevallom, 
tartottam tőle nagyon, de akkor is azt mondtad, amit mindig: Ricsi, ne félj, míg engem 
látsz! 
 És igazad volt. Minden percét élveztem ennek a műfajnak, amit anno Juanita 
Brown megalkotott. Te pedig rendőrösítetted, Kata! És de jól tetted! 
 Szinte végig, minden alkalommal kutattam. Mintha a levéltárakban, a porosodó 
akták között kotorásztam volna, csakhogy itt élő emberektől jött a sok tudás. Faltam 
a rengeteg információt az engem érdeklő témában, hiszen romológus is volnék…  
És még rendőr is, ugye. Na meg roma. Kettő az egyben. Afféle hídember. Sokszor 
hallottam az utóbbi hetekben a Roma Police Cafékban, hogy szükség volna erre. Lehet 
ebben valami, és én kicsit ennek érzem magam. Miért ne lehetnék én is olyan, mint 
te? Hiszen te ÖsszeKötiKati vagy. 
 A Police Cafék mindegyike sokat adott nekem. Megint kicsit közelebb jött a világ. 
Legalábbis az ország biztosan, hiszen Somogy, Baranya, Komárom-Esztergom, Fejér, 
Pest és Zala megyében volt alkalmam témagazdának lenni. Ahány vidék, annyiféle 
ember, élethelyzet, viszonyok és problémák. És megoldások is, mert ezeket kerestük. 
Mindenki tett a témához valamit. Még az is, aki épp nem szólt hozzá. Csak figyelt, 
befogadott. Látszott rajta, hogy elemez, elraktároz, gondolkodik. És talán ebből az 
egészből magával is visz, tovább is ad majd valamit. 
 Eleinte meglepő volt, hogy a végén nem akartak hazamenni a vendégek, úgy 
beszélgettek, mintha otthon lennének. Jó volt megélni mindezt! Ja, és most már értem, 
miért vannak a kávézók, és miért hívják így ezt a módszert… Amikor meghallgatsz 
másokat, olyankor elgondolkodsz, és esetleg változhat a véleményed, vagy éppen 
szilárdabban maradsz az utadon. 
 Szóval ilyesmi érzések kavarognak bennem, Kata. Az általad jól kifőzött 
rendőrkávé illata, íze itt van az orromban, a számban. Azt kívánom, élje át sok társam 
ezt az élményt. Mutassuk meg nekik is, megérdemlik ők is ezt az ajándékot. És nem 
is kerül sokba. Csupán mi kellünk hozzá, a kávé, és persze te, Café Kata, aki nélkül 
nem lenne ez az egész. 
 Azt mondtad, hogy az életed kedvenc munkája, talán főműve a Police Café, de az 
az álmod, hogy egyszer majd nélküled is fog működni, mert megtanul a saját lábán 
járni. Számomra ez most elképzelhetetlen, de te tudod, mit beszélsz, és én hiszek 
neked. Akkor is tudtad, mit beszélsz, amikor elindítottad ezt a mozgalmat. És ha 
valami ilyen jó és ilyen pozitívan hat az emberekre, akkor folytatni kell, és minél 
szélesebb körben megmutatni. 
 Kata! Hol kávézunk legközelebb? Mert már most hiányzik! 
 
Köszönök mindent! 
Ricsi 
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58. POLICE CAFÉ EXTRA 77. – POLICE CAFÉ KÉPESLAP EGY KUTATÓI 

RENDŐRKÁVÉHÁZBÓL 

2023. december 21. 

Miközben a kifejezetten karácsonyra berendezett Olvasósarok megtelt, az idei 
rendőrkávéházi képeslapokból is kifogytam. Érthető, hiszen egy időre bezártuk 
a „boltot”. De az Extra rovatba még kívánkozik egy hír. A szorgalmi időszak 
utolsó hetére ugyanis jutott egy forró és igen finom ital, amelyet egy kutatói 
rendőrkávéházban fogyasztottunk el Tatabányán. Ám itt nem moderátor, 
hanem az öt témagazda egyike voltam. Vagyis újabb különleges részvételre 
nyílott lehetőségem, és arra gondoltam, hogy ezt sajátosan használom ki: 
képeslapot írok magamnak. A szerepcsere szerencsére nem okozott 
szerepzavart, viszont így legalább van a történetben egy kis csavar. 

 

Az egész még 2021-ben kezdődött, amikor Gál Erika – tulajdonképpen így kell 
mondanom – megkívánta a rendőrkávét. Már ennek is örültem, de annak még inkább, 
hogy sajátos zamatot szeretett volna hozzákeverni. Egy percig se csodálkoztam. 
Kíváncsian fogadtam az ötletét, amelynek lényege az volt, hogy doktorandusz lévén, 
tudományos kutatásához használná a Café technikát. A 2022 nyarán megjelent közös 
tanulmánykötetünkben előkészítés gyanánt megírta az általa e tárgyban a 
doktorandusztársai körében végzett fókuszcsoportos kutatásának (Gál 2022) 
eredményeit. Én meg ugyanott a World Café kutatási célú felhasználásának 
nemzetközi tapasztalatait térképeztem föl (Molnár 2022). Illetve szerzőtársammal, 
Oláh-Paulon Lászlóval a Police Café, mint tudományos kutatási módszer első hazai 
próbájáról adtunk részletes összefoglalást (Molnár – Oláh-Paulon 2022). 
 Telt-múlt az idő, és Erika elképzelései lassan valósággá váltak, amihez persze az 
Új Nemzeti Kiválóság Program féléves ösztöndíja is hozzájárult. Itt feszesebbek a 
keretek, szorítóbbak a határidők, ami jót szokott tenni az embernek. Az öt régióban 
megvalósítandó kutatói rendőrkávéházak közül három most decemberben le is zajlott. 
A maradék kettő január elején várható. Talán sikerül rávennem a kutatót, hogy az 
egész folyamatról majd ő maga számoljon be egy vendégírásban. Én most az öt észak-



 177

nyugati vármegye összesen huszonhat rendészeti szakembere körében Tatabányán 
megtartott eseményről írom meg a benyomásaimat. 
 A Komárom-Esztergom Vármegyei Rendőr-főkapitányság nagyterme ideális 
helyszín volt. Ugyancsak kitettek magukért a házigazdák is, akik szíves-örömest 
álltak rendelkezésre. A megyéjükben is jól ismert Police Café módszerével az öt 
kérdés mentén zajló beszélgetés fókuszában a terrorizmus megelőzése és elhárítása 
érdekében alkalmazott nyílt rendészeti eszközök és azok hatásai álltak. 
 A kutatói rendőrkávéház is csak rendőrkávéház, azaz élénk szakmai eszmecsere 
zajlott. Maga a kutató kettős szerepben – moderátorként és témagazdaként – is helyt 
állt. Témagazda társai – Fekete Csaba, Hajnal Kornél, Kiss Gábor – szorgosan 
jegyzeteltek, szigorúan tartották az időkereteket, nemhiába valamennyien rendőrök. 
Tiszteletbeliként én is az vagyok, így nem nagyon lógtam ki a sorból. 
 

  
 
Bevallom azonban, hogy most másképp izgultam, mint amikor moderátor vagyok. 
Egyrészt szurkoltam Erikának, hogy minden rendben legyen: szervezés, 
előkészületek, utazás, teremberendezés, a kutatási téma és a módszer ismertetése, a 
folyamat felügyelete, összegzés. Ment is minden, mint a karikacsapás. A moderátor 
és csapata is profi, így nem volt miért aggódni. Másrészt az foglalkoztatott, mennyire 
tudok megfelelni a „megrendelő” elvárásainak. Nem utolsósorban arra is rájöttem, 
hogy nekem sem árt időnként belehelyezkedni a témagazdák nem könnyű szerepébe. 
Jót tett az intenzív munka, nem beszélve arról, mennyit tanultam a téma kapcsán a 
kollégáktól. A komárom-esztergomiak a rendezvény befogadásával, a Fejér, Győr-
Moson-Sopron, Vas és Veszprém vármegyeiek pedig részvételükkel nagyban 
hozzájárultak a kutatáshoz. Az eredmények összegzése a doktorandusz 
disszertációjában fog testet ölteni. 
 És végül elárulom: ennek a beszámolónak az időzítése sem teljesen a véletlen 
műve. A „szerkesztőség” folyton kieszel valamit. Hangsúlyozom, hogy a saját 
baranyai rendőrkávéházi kutatásocskám (Molnár 2023a, 2023b) után itt egy nagyobb, 
országos reprezentativitást ígérő kezdeményezésről van szó, és ebben segédkezni 
megtiszteltetés. Erikának ezúton is nagyon köszönöm, hogy részese lehetek a 
kísérletének. 
 
(Fotók: Komárom-Esztergom Vármegyei Rendőr-főkapitányág) 
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